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شکایت علیه شما !

درباره پیامک هایی که کلاهبرداری اینترنتی را 
به مردم هشدار می دهند

2

تنگــه باب المنــدب و تجــارت جهانی 
ناآرامی های اخیــر در تنگه باب المندب بار 
دیگر تأثیرات فزاینده روندهای ژئوپلیتیک بر 
تجارت جهانی را برجسته کرد. این تنگه تا 
چه میــزان در تجارت جهانی اهمیت دارد؟ 
در پیامد ناآرامی های اخیر، چه تحولاتی در 

مسیرهای حمل ونقل کالا رخ داده است؟
تنش ها در دریای ســرخ پس از بمباران ۲۱ 
دی ماه ۱۴۰۲ توسط ایالات متحده و بریتانیا 
علیه چند ســایت تحت کنترل حوثی های 
یمن، به سرزمین یمن نیز کشیده شده است. 
حوثی ها ده ها حمله به کشــتی های تجاری 
انجام داده اند که به اسرائیل مرتبط هستند و 
از تنگه باب المنــدب به عرض ۳۰ کیلومتر 
عبور می کردند. آن ها از اسرائیل می خواهند 
که بمباران غزه را متوقف کند و اجازه ورود 
کمک های بشردوستانه را بدهد. یک ائتلاف 
به رهبری آمریکا با قرار دادن ناوشــکن ها و 
دیگر سکوهای نظامی در دریای سرخ و با 
سرنگونی موشــک ها و پهپادهای این گروه 
یمنی در تلاش است تا حوثی ها را بازدارد. 
حوثی ها اما به صراحت گفته اند تا زمانی که 
اسرائیل به جنگ خود پایان ندهد )که نزدیک 
به ۲۴هزار فلســطینی را کشته است( قصد 

توقف ندارند.
ترافیــک از طریق دریای ســرخ بیش از 
۴۰درصد کاهش یافته و زنجیره تامین جهانی 
را مختل کرده اســت. برخی از بزرگ ترین 
امپراتــوری اپراتورهای کشــتیرانی جهان، 
کشــتی های خود را به اطراف دماغه »امید 
نیک« در نوک جنوبی آفریقا هدایت کرده اند، 
زمان تحویل را به تاخیر انداخته و ۳ هزار تا 
۳ هزار و ۵۰۰ مایل دریایی )۶ هزار کیلومتر( 
به مسیر خود افزوده اند. دریای سرخ از طریق 
کانال سوئز، آسیا را به اروپا و مدیترانه متصل 
می کند. در حال حاضــر، حدود ۱۲درصد 
از حمل ونقل جهان از دریای ســرخ عبور 
می کند؛ به طور متوسط حدود ۵۰ کشتی در 
روز که بین ۳ تا ۹ میلیارد دلار محموله حمل 
می کنند. درمجموع ارزش کالاهای عبوری از 
این مسیر بیش از یک تریلیون دلار در سال 

برآورد شده است.

۱( باب المندب: تنگه ای در مرکز جهان
ســال جدید برای پرترددترین مســیرهای 
کشــتیرانی جهان خوشــایند نبوده است. 
حملات حوثی های یمــن موجب کاهش 
بیش از ۴۰ درصدی حجم تجارت از طریق 
کانال سوئز نیز شده است. بازیگران اصلی 
صنعت کشــتیرانی به طور موقت استفاده از 
کانال سوئز را متوقف کرده اند؛ مسیر تجارت 
دریایی مهمی که دریای مدیترانه را به دریای 
ســرخ وصل می کند و مسیر دریایی حیاتی 
برای انتقال انرژی و بار بین آسیا و اروپاست. 
کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل متحد 
)UNCTAD( اعلام کــرد حمل ونقل از 
طریق کانال سوئز طی ۲ ماه پس از درگیری ها 
در دریای ســرخ که شرکت های کشتیرانی 
را مجبور به تغییر مســیر محموله ها کرده، 
۴۵درصد کاهش یافته اســت. یان هافمن؛ 
ریاســت لجســتیک تجاری در کنفرانس 
آنکتاد، هشدار داد در حال حاضر هزینه های 
حمل ونقل افزایش یافته و هزینه های انرژی و 
مواد غذایی تحت تاثیر قرارگرفته است و این 
موارد خطرات تورم را افزایش می دهند. وی 
اظهار کرد که ما بسیار نگران و شاهد تأخیر، 
گلخانه ای  گازهای  انتشار  بالاتر،  هزینه های 

بیشتر هستیم. 

تنگه باب المندب؛ تاثیر فزاینده
روندهای ژئوپلیتیک بر تجارت بین الملل

دکتر فرشید فرحناکیان
عضو هیئت مدیرۀ کانون وکلای مرکز

سرمقاله

شناسایی تعداد قابل توجهی 
از جواسیس موساد در ۲۸ کشور جهان

خطر بازگشت ترامپ جدی است یک کارشناس 
3سیاست خارجی:
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رکــود و تنبلی در هر رشــته و مســیر خواه 
تخصصی و خواه عادی، آثاری به دنبال دارد که 
زیان های آن ها به اقشار و افراد مختلف اصابت 
کرده و در نهایت خســارات اصلی آن ها توسط 
مردم در ضعیف ترین اقشار اجتماعی و اقتصادی 
پرداخت می گردد. در گیر ودار ارزیابی هزینه های 
تحمیلی به مردم فشار اصلی و سنگینی توانفرسا 
به صاحبان اصلی انقلاب و پیشگامان حفاظت 
از آن تحمیل شــده تا جایــی که برخی از این 
اقشــار، برخورداری از مواهب اصلی جامعه را تا 
گور بر دل خواهند داشــت. در ارزیابی ساده از 
شــهدای اهدایی مردم که بیش از ۸۰درصد از 
فداییان انقلاب اسلامی را تشکیل داده، سرکشی 
به خانواده های معظم شــهدا در کلانشهرها و 
روســتاها بیانگر این واقعیت اســت که شاکله 
شهدا از بین اقشار زحمتکش جامعه می باشند. 
در این میــان به خاطر کندی در انجام وظایف 
و آهستگی در بیان واقعیات توسط بسیاری از 
رســانه ها، جای بدهکار با طلبکار عوض شده و 
مدافعان حق نیز به خاطر رعایت مصالح مختلف 
سکوت حســنی اختیار کرده و وحشیانه مورد 
هجوم قرار می گیرنــد. راه دور نرویم در همین 
موضوع دســتگیری و مجازات ۴نفر از ایرانیان 
مقیم کردستان عراق؛ لازم است آقای مهتدی به 
عنوان دبیر کل حزب کومله کردستان صادقانه 
جهت ثبت در تاریخ پاسخ دهند که این آقایان 
مقیم و ساکن کردســتان عراق که در مراحل 

مختلف به عضویت و... 

آسیب شناسی 
تنبلی رسانه

مجید ابهری
رفتار شناس
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آفتاب یزد: اســتاندار یزد درخصوص مطالعات 
جدید پروژه معدن مس دره زرشــک شهرستان 
یــزد گفت: در هــر پروژه ای دو مولفــه را بطور 
خــاص دنبــال می کنیــم یکــی موضوعــات 
زیست محیطی و دیگری موضوعات اجتماعی و 
اجرایی شــدن هر پروژه ای بدون در نظر گرفتن 
 ایــن دو مولفه امکانپذیر نمی باشــد چون بعدا 
تبعاتی خواهد داشت که قابل جبران نخواهد بود. 
دکتر مهران فاطمی اظهار داشــت: در خصوص 
معدن مس دره زرشک مطالعاتی انجام شده بود 
و در بخش هایی از این مطالعات اختلاف نظرهایی 
از منظر کارشناسی وجود داشت. بخش هایی از 
ایــن مطالعات را دانشــگاه یــزد و بخش هایی 
توســط یک شرکت مشــاور صورت گرفته بود 
که به عنوان یک پرونده باز محل مناقشــه بود 
و در این دولت تصمیــم داریم پرونده معادن و 
 صنایــع بصورت باز و بلاتکلیف در شهرســتان 

نداشته باشیم. 
وی ادامه داد: مرجع تصمیم گیری در خصوص 
مسائل زیست محیطی سازمان حفاظت از محیط 
زیست کشور است. این دستگاه متولی حفاظت 
از محیط زیست در رسیدگی به پرونده مس دره 
زرشــک یک دغدغه داشت آن هم در خصوص 
مسئله آب بود. ازآنجایی که مرجع تصمیم گیری 
در خصوص آب وزارت نیرو اســت، براســاس 
دستور مستقیم رئیس جمهور به معاونت اجرایی 
ریاســت جمهوری و همچنین جلساتی که در 
ســطح معاونت اول رئیس جمهوری دولت قبلی 
صورت گرفته بود وزارت نیرو شرح خدماتی که 
بــرای رفع این دغدغه ها وجود دارد را باید ارائه 
نماید و بصورت شــفاف به مردم اعلام خواهیم 
کرد که از این بابت نگرانی وجود نداشته باشد. 

وی اضافه کرد: براساس شرح خدماتی که وزارت 
نیرو می دهد و شــرکت مشــاوری که به تایید 
وزارت نیرو است مطالعه جدیدی انجام می شود 
و ابعاد مختلف زیست محیطی بررسی می گردد 
و نتایج مطالعات مجدد بــه وزارت نیرو ارائه و 
کارشناســان وزارت نیرو با بررسی مطالعات یا 
رســما اعلام می نمایند کــه نباید در خصوص 
معدن مس دره زرشــک اقدامی صورت گیرد و 
یا اینکه باید با در نظر گرفتن ملاحظاتی پروژه 

انجام شود و فتح آن به مردم و کشور برسد. 
وی ادامــه داد: تمام مراحل مطالعات شــرکت 
مشــاور تحت اشــراف وزارت نیرو خواهد بود و 
نتایج آن به ســازمان حفاظت محیط زیســت 
اعلام می گردد براساس آن نتایج سازمان محیط 
زیســت یا کاملا بهره برداری از این معدن را رد 
خواهــد کرد یا اینکه ارزیابی زیســت محیط را 

تائید و کار صورت خواهد گرفت. 
لذا بدون در نظر گرفتن مســائل نفیا و یا اثباتا 

اظهارنظری نداریم و تسلیم قانون هستیم. 
دکتر مهران فاطمی تاکید کرد: پرونده معدن مس 
دره زرشک باید بسته شود. مرجع اصلی وزارت نیرو 
و این مرجع براساس مطالعات اظهارنظر می کند و 
پرونده باز در این موضوعات آسیب های اجتماعی 
دارد و پیگیــری و مطالعات بــه خاطر احترام به 
دغدغه ها و مسائل کلان کشور است و منافع مردم 

اولویت اصلی این دولت خواهد بود. 
اســتاندار یزد در پایــان گفت: ارتبــاط تغییر 
مدیــران که در یــک روند قانونی و ســازمانی 
صــورت می گیرد به این موضوع که چنین القاء 
کنند که می خواهند این معدن راه اندازی شود 
اشتباه است، ما مســیر کارشناسی را شفاف به 

مردم اعلام می کنیم.  ادامه در صفحه 4

وزارت اطلاعات اعلام کرد

وزیر صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی 
تخصیص اعتبار ۱۵ هزار میلیارد تومانی به دو شرکت بزرگ خودروساز را خواستار شد

آقای دولت! مردم راضی هستند 
این پول را به ایران خودرو و سایپا بدهید؟

استاندار یزد در خصوص معدن مس دره زرشک:

مولفه های زیست محیطی 
و اجتماعی 

اولویت اول راه اندازی
معدن مس است
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

ایام دهه فجر گرامی باد

اگر قاره کهن یک جام به ما بدهکار است و اگر 
قرار است یوزها به مسلخ تبعید نشوند، گریزی 
نداریم جز آنکه مالک الرقابِ ضیافت شنبه لقب 
بگیریم و فینال زودرس را از جان سخت های 

خاور دور ببریم.
تیمی که از چهارشــنبه پرمشقت و پر ماجرا 
به سختی گذشت تا به حذف شده ناکام جام 
بدل نشود، امروز عصر باید فارغ از تمام شعارها، 
نمایشی بر پایه شعور، روی پرده سبز اکران کند 
تا بی هق هق و بی مویه از ایســتگاه رنجرهای 
آفتاب تابان به سلامت رد شود و پیام آور شور و 

شادی لقب بگیرد.
دوئل شنبه با شاگردان هاجیمه موریاسو، به نفع 
توپچی های خوش استیل ما رقم خواهد خورد، 
اگر به ســیاق جدال پیشین در حوض هول و 
هراس غوطه ور نشویم و با چشمان باز، مچ در 
مچ سامورایی ها بیندازیم. اگر تیرهای خلاص 
را به موقع شــلیک کنیم و در دام قضا و قدر 

و اجل نیفتیم.
وقتی فرمانده چشم فندقی ها به انبارهای باروتِ 
خط آتش ایران اشاره می کند و از جدالی جانانه 
در جبهه ای جبار با جوان های ما حرف می زند، 
یعنی آن ها به قدر کافی هراسیده اند و تلنگری 
کافی اســت تا قفس توری مدعی اصلی جام 

شعله ور و کار سامورایی ها یکسره شود.
تا عصر چیزی نمانده. شک نداریم یک نمایش 
چشم نواز با سناریویی شورانگیز می تواند یوزها 

را به خانه خورشید رهنمون کند و... 

توکیو بدون توقف 
در شنبه معهود!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت-1

در قرون وسطی کلیســای کاتولیک علاوه بر دخالت در نحوه زندگی مردم 
نظــارت و دخالت در نهاد آموزش را ســرلوحه کار خویش قــرار داده بود. 
مانیفست جریان فکری کهن، تحمیل عقاید و افکار خویش بر نسل جوان بود 
و در این راستا کلیسای کاتولیک مردم را موظف کرد که ۱۰ درصد از درآمد 
خود را به کلیســا پرداخت کنند تا کشیشان برنامه ها اهداف خود را در نهاد 
آموزشی تقویت و گسترش دهند و تاثیرگذاری تصمیمات مرتبط با آموزش 
را بر نسل جوان بهبود ببخشند. کاهنان که مسئول کلیساهای محلی بودند؛ 
می خواستند از ابزار کلیسا برای شکل دادن جریان فکری خود در جامعه قرون 
وســطی بهره ببرند و با ارائه و راهنمایی های هدایت مردم اهداف خویش در 

آموزش نسل جوان را به پیش ببرند. 

آموزش 
در قرون وسطی

رامین نخستین انصاری
روزنامه نگار

یادداشت-4

درست از زمانی که بودجه پیشنهادی دولت 
به مجلس رفت حواشــی مربــوط به بخش 
مالیات ها شــروع شــد. آنچه که مسلم است 
این نکته می باشــد که دولت تصمیم دارد در 
ســال آینده بار اصلی درآمدهــای خود را بر 
دوش مالیات هــای مردمی بگذارد و به نوعی 
تکیه کمتری به درآمدهای نفتی داشته باشد. 
تصمیم درســتی هم به نظر می رسد. چرا که 
شدت تحریم ها و نحوه فروش نفت کشورمان 
باعث شــده دولت مدام با کسری بودجه های 
سنگین مواجه شــود و لاجرم باید فکری به 

حال این موضوع کند.
نکتــه دیگری که بنده نیــز چندی پیش در 
همیــن روزنامه در مورد آن نوشــتم مبحث 
آمادگی کشور برای بازگشــت دونالد ترامپ 
اســت. باید اذعــان کنیم که پاییــن آوردن 
سطح توقعات از فروش نفت و به قول معروف 
حساب نکردن بر روی آن می تواند در همین 
راســتا ارزیابی شــود. بنابراین به عنوان یک 
ناظر بایســتی از این سیاست استقبال کرده 
و امیدوار باشــیم که در امور دیگر نیز چنین 

عمل شود.
اما در عین حال یــک موضوع حیاتی را باید 
لحاظ کرد و آن اینکه مالیات ستانی از مردم 
بایدها و نبایدهایی دارد که بایستی دولت آن 
را جدی بگیرد. صداقت، شــفافیت و عدالت 
ازجمله محورهایی است که برای رسیدن به 

نتیجه در این موضوع مهم است.

اقدامی که به صورت 
مشروط درست است

ایمان اسلامی بین
فعال بازار

یادداشت-2
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استاندار یزد در خصوص معدن مس دره زرشک:
مولفه های زیست محیطی و اجتماعی اولویت اول راه اندازی معدن مس است 

آفتاب یزد: رئیس ســازمان جوانان جمعیــت هلال احمر 
از برگزاری مراســم افتتاحیه طرح ملی ماهــر )مهارت آموز 
 هلال احمر( با گرامیداشــت شهدای حمله تروریستی کرمان 
خبر داد. حجت الاســلام والمسلمین حسینی المدنی با اعلام 

این خبر افزود: ماهــر )مهارت آموز 
هلال احمر( با رویکرد »هر مدرســه 
یک کانون مهارت آموزی هلال احمر« 
در روز شــنبه چهاردهم بهمن ماه 
و همزمــان با دهــه ی مبارک فجر 
برگزار خواهد شــد.  رئیس سازمان 
جوانان گفت: طرح یادشده با اهداف؛ 
افزایش ســطح آمادگی و تاب آوری 
دانش آمــوزان، والدین و فرهنگیان 
بــا مهارت آمــوزی، ارتقای کیفیت 

ســلامت جسمانی و روانی آنان، افزایش سطح ایمنی، کاهش 
آسیب پذیری و پیامدهای ناشــی از وقوع حوادث در مدارس 
کشور، توسعه و ترویج ظرفیت ها ی خودامدادی و دگرامدادی 
مبتنی بر مهارت ورزی دانش آموزان، والدین و فرهنگیان؛ استفاده 

از ظرفیت آموزش همســالان و سفیران سلامت در گسترش 
مهارت های امدادرسانی و ایجاد همدلی با آموزش مهارت های 
امداد و نجات بر پایه ارزش های هم نوع دوستی با همکاری وزارت 
آموزش و پرورش در سراسر کشور اجرا خواهد شد.  وی با اشاره 
به حضور رئیس جمعیت هلال احمر 
و وزیر محتــرم آموزش و پرورش در 
مراسم افتتاحیه ماهر ابراز امیدواری 
کرد؛ با اجرای این طرح هلال احمر در 
هر مدرسه یک کانون مهارت آموزی 
داشته باشد و با همکاری نزدیک وزارت 
آموزش و پرورش ضمن ارتقاء سطح 
تاب آوری جامعه، قــادر به برگزاری 
 دوره هــای آموزش های خود امدادی 

در مدارس باشیم.

افتتاحیه ماهر )مهارت آموز هلال احمر( 
با گرامیداشت شهدای حمله تروریستی کرمان

ادامه در صفحه 8

محمد جواد ظریف:

درروابطبینالملل
مردیونامردینداریم
برخی تصور می کنند که روسیه و چین حاضرند تا منافع خود را 
به خاطر ما به خطر بیندازند!

صفحه 8

1
افتتاحیه ماهر 

)مهارت آموز هلال احمر( 
با گرامیداشت شهدای 
حمله تروریستی کرمان

سینمایی ها از اعتراض های این بازیگر سینما 
استقبال نکردند

برخورد سرد با اعتراض 
الناز شاکردوست

صفحه 3
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 2305- کاخ س��فید ادعا کرده در مورد حملات 
حوثی ه��ا و اقدام��ات آنه��ا پیام هایی ب��ه ایران 
فرستادیم. نمی خواهیم توضیح بیشتری بدهیم. 
متأسفانه آنها فکر می کنند حوثی ها از ایران دستور 

می گیرند. 
1011- وزارت خارجه کش��ورمان ضمن محکوم 
کردن اقدامات غیرقابل پذیرش پاکس��تان اعلام 
کرده حس��اب دولت دوس��ت و برادر پاکستان از 

تروریست ها جداست. 
2245- ارتش پاکستان در یک ادعای عجیب و 
غریب عنوان کرده هیچ ف��رد ایرانی را در حمله 
موش��کی هدف ق��رار ندادی��م! ای��ن ادعا خیلی 

حیرت انگیز است. 
2250- یک خبری که باعث نگرانی مردم شد این 
بود که اعلام شد پس از حمله موشکی پاکستان به 
خاک کشورمان بیمارستان های منطقه به حالت 
آماده باش درآمدند! خبرهایی که اصلا خوشایند 

نبود. 
2201- ب��رای مردم ما که با مش��کلات زیادی 
در زندگی سروکار دارند خبرهایی مثل حملات 
پاکستان به خاک کشورمان بیشتر باعث ناراحتی 
و غم آنان می شود. مردم از هرگونه تنش بیزارند. 

2101- گاهی شاهد صف های طولانی در جلوی 
نانوایی ه��ا هس��تیم. دلیل تش��کیل این صف ها 

چیست؟ چون باعث نگرانی مردم می شود.
2120- در خب��ری ناراحت کننده از افغانس��تان 
اع��لام ش��ده برخی دخت��ران خ��ود را به خاطر 
گرس��نگی می فروش��ند عده ای مردم را مجبور 
می کنند دخترانشان را بفروشند تا نیازهای مالی 
آنان را تأمین کنند! واقعا این خبرها فاجعه است. 

2141- اگر پرس��پولیس پ��ول خرید یک مربی 
خارجی خوب را دارد بهتر است به سراغ یک مربی 
خارج��ی مطرح جهانی بالاتر از آقای برانکو برود. 

پرسپولیس باید یک مربی بزرگ داشته باشد. 
2021- اگ��ر مردم ما س��ند دادن��د تعهد دادند 
که دائ��م در تورم و گرانی و ع��وارض آن زندگی 
کنند رسما به مردم اعلام کنند شاید تعهد دادیم 

خودمان خبر نداریم! 
2025- برخی افراد بهتر است دقت کنند تفاوت 
بین خودروی برقی با هیبریدی را متوجه ش��وند 
چون اساس��ا ای��ن دو نوع با هم بس��یار متفاوت 

هستند. 
2045- 10 س��ال پیش خانه ای داشتم که بنگاه 
در عرض یک هفته برایم فروخت و خانه ای دیگر 
خریدم حالا یک س��ال است همان خانه را برای 
فروش گذاش��تم مشتری نیس��ت. بازار در رکود 

است. 
1950- افزایش گرانی ها باعث شده مردم حتی 
توان خرید گوش��ت تنظیم بازاری هم نداش��ته 
باشند. خصوصا که برخی بسته های گوشت تنظیم 
بازاری بیش از 2 کیلو وزن دارند گرانترند و خرید 

آن برای مردم سخت است. 
2011- گاهی ک��ه تصاویر یا فیلمی از وضعیت 
برخی کارگران در کشورمان نشان داده می شود 
و می بینیم که در چه ش��رایط سخت و دشواری 
زندگی می کنند فقط ب��اری به غم های خودمان 
اضافه می ش��ود. چرا باید شاهد این همه فشار و 

مشکلات متعدد اقتصادی باشیم؟ 
1841- پاکس��تان چندی��ن نقط��ه در خ��اک 
کشورمان را هدف قرار داده. یک روستای مرزی و 
منطقه ای نزدیک سراوان مورد حمله موشکی قرار 

گرفتند! واقعا از این اخبار شوکه شدیم. 
1901- با آمری��کا در چند ماه قبل توافقاتی در 
عمان انجام داده بودیم اتفاقات خوبی شکل گرفت 
اما مدت هاس��ت آن توافقات و مذاکرات متوقف 
شده. امیدواریم گشایش هایی در مذاکرات ایجاد 

شود. 
1710- آم��وزش و پ��رورش اعلام کرده نقش��ه 
ساخت مدارس دخترانه و پسرانه تغییر می کند. 
مگر برای س��اخت مدرس��ه می توان جنس��یت 
دانش آم��وزان را در نظر گرفت. محیط آموزش و 
معماری آن را چگونه می توان براساس جنسیت 
دانش آموزان تغیی��ر داد؟ چرا ایده های عجیب و 

غریب می دهند؟ 
1731- خدا ریشه این تروریست هایی مثل جیش 
العدل و داعش و... را از روی زمین برکند که مردم 
منطقه و جهان از دس��ت این گروههای افراطی 

جنایتکار یک نفس راحت بکشند. 
1745- دبی��رکل خان��ه پرس��تار عن��وان کرده 
پرستاران معترض حکم 6 ماه انفصال از خدمت 
گرفتند. اگر این خبر صحت دارد با چالش بیش از 

پیش کمبود پرستار مواجه می شویم. 
1801- مس��ئولان پاکس��تانی توجه کنند که 
دشمنان می خواهند تنش آفرینی کنند. اگر اهل 
تعامل با همسایه اس��ت نباید دست به حرکات 
خطرن��اک تنش زا بزند. چون این به ضرر منطقه 

خواهد بود. 
1821- یک نماینده مجلس معتقد است فضای 
تنش آمیز بین ایران و پاکستان مضر است و اگر 
ادامه یابد بیشترین متضرر مردم سیستان هستند. 
برخی جنبش های تروریستی در خاک پاکستان 

فعالیت دارند. 
1510- آق��ای قالیباف رئیس مجلس خطاب به 
برخی دشمنان گفتند دیدید چگونه از فاصله هزار 
و 250 کیلومت��ری موش��ک های ما با چه دقتی 
اصابت کرد. دس��ت از پا خطا کنند کافی اس��ت 

کمی زاویه آن را تغییر دهیم. 
1620- جالب اس��ت با وجود جنگ غزه برخی 
کشورهای عربی دنبال طرح هایی برای تشکیل دو 
کشور فلسطین و اسرائیل و همچنین عادی سازی 

روابط با اسرائیل هستند. 
1441- بازی درخشان تیم ملی فوتبال فلسطین 
مقابل امارات نشان داد دیگر در آسیا تیم ضعیف 
وجود ندارد. بازی غیرتمندانه جوانان فلسطینی 
حیرت انگیز و باشکوه بود. تحسین همه مردم را 

برانگیخته. امیدواریم این تیم صعود کند. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2

آغاز فروش گواهی سپرده مدت دار، 
ویژه سرمایه گذاری )خاص(

 با نرخ سود علی الحساب
 ۳۰ درصد در بانک سپه

فروش گواهی سپرده مدت دار، ویژه سرمایه گذاری 
)خاص( با نرخ س��ود علی الحس��اب 30 درصد 
سالانه در بانک سپه آغاز شد. به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی بانک سپه؛ به استناد مجوز بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران، کلیه اشخاص 
حقیق��ی و حقوق��ی ب��ه  غی��ر از صندوق های 
س��رمایه گذاری می توانند با مراجعه به ش��عب 
بانک س��په از تاریخ 11 لغای��ت 18 بهمن ماه 
سال جاری نس��بت به خرید گواهی سپرده با 
نرخ سود علی الحساب 30 درصد سالانه اقدام 
نمایند.گواهی س��پرده مذکور با نام و غیرقابل 
انتقال بوده و س��ود آن در مقاطع ماهانه قابل 
پرداخت خواهد بود.بازخرید قبل از سررس��ید 
با نرخ س��ود 12 درصد سالانه از طریق شعبه 

فروشنده امکان پذیر می باشد.

 شهادت یکی از مستشاران سپاه 
در پی حمله جنگنده های اسرائیل

خبرگزاری دانش��جو از شهادت سعید علیدادی 
از مستشاران سپاه در حمله دیروز جنگنده های 
اس��رائیل به س��وریه خبر داد. ای��ن خبرگزاری 
نوش��ت: در حمل��ه جنگنده های اس��رائیل به 
حاشیه جنوبی شهر دمشق یکی از مستشاران 
س��پاه پاس��داران انقلاب اس��لامی به شهادت 
رس��یده اس��ت. رزمنده مجاهد س��پاه اس��لام 
س��عید علیدادی در حمل��ه جنگنده های رژیم 
صهیونیستی به جنوب دمشق به شهادت رسید.

منطقه یورو؛ 
تورم 2.8 درصد 

 بیکاری 6.4 درصد 
ت��ورم منطقه یورو اروپا ب��ه 2.8 درصد کاهش 
یافت.به گزارش عصرایران به نقل از خبرگزاری 
فرانس��ه، این آمار مربوط ب��ه میانگین تورم در 
منطقه یورو ش��امل 20 کشور اروپایی است که 

واحد پول آنها یورو است.
بر اس��اس ارقام منتشر ش��ده در روز پنجشنبه 
توس��ط آژانس آمار اتحادیه اروپا )یورواستات( 
ت��ورم در منطقه یورو در ژانویه )ماه گذش��ته( 
ش��اهد کاهش جزئ��ی بود و ب��ه 2.8 درصد به 
صورت س��الانه رس��ید. تورم در ماه قبل از آن 

)دسامبر 2013 - دو ماه قبل( 2.9 درصد بود.
این رقم بالات��ر از تورم 2 درصدی هدف گذاری 

شده توسط بانک مرکزی اروپاست.
ای��ن تورم با کاهش قیمت مواد غذایی از جمله 
الکل و دخانیات به نسبت 5.7 درصدی به طور 
س��الانه در مقایسه با 6.1 درصد در ماه دسامبر 
)دو ماه قبل(، علاوه بر تورم معتدل تر در قیمت 
کالاهای صنعتی بدون احتس��اب منابع انرژی 

)افزایش 2 درصدی( مرتبط است.
در همین حال، قیمت انرژی به کاهش ) منفی 
6.3 درص��د( ادام��ه داد اما با س��رعت کمتری 
نس��بت به ماه قبل )منفی 6.7 درصد(. افزایش 
قیمت خدم��ات در ژانویه 4 درصد نس��بت به 

مدت مشابه سال قبل باقی ماند.
 فنلاند )0.7درصد(، ایتالیا )0.9درصد(، لتونی 
)1درصد(، لیتوانی )1درصد( کمترین نرخ تورم 
را در م��اه ژانویه در بین 20 کش��وری که واحد 

پول مشترک یورو دارند، ثبت کردند.
ب��ر اس��اس ارقامی که روز پنجش��نبه توس��ط 
یورواستات منتشر شد، نرخ بیکاری در منطقه 
ی��ورو در م��اه دس��امبر در 6.4 درصد تثبیت 
ش��د و همان میزان ماه قبل را حفظ کرد. این 
پایین ترین سطح تاریخی بیکاری در حوزه یورو 

است.
این آمار بیکاری کمترین میزان از سال 1998 
تاکنون اس��ت یعنی از زمانی که اداره آمار اروپا 
در آوری��ل 1998 ش��روع به جم��ع آوری آمار 

کشورهایی واحد پول یورو کرد.
ن��رخ بیکاری در ماه دس��امبر نس��بت به مدت 

مشابه سال قبل 0.3 واحد کاهش یافت.
هم اکنون 20 کشور از 27 کشور عضو اتحادیه 
اروپا از واحد پول مشترک یورو استفاده می کنند. 

بانک مرکزی یورو در فرانکفورت آلمان است.

شبکه »NBC« به نقل از مقامات آمریکایی :
 آمریکا به اهدافی خارج از 

ایران حمله خواهد کرد 
»ان بی س��ی نیوز« نوش��ت: به گفته دو منبع 
مطلع، جو بایدن این هفته در ملاقات خصوصی 
با دس��تیاران امنیت ملی خود، سوالی را مطرح 
کرد و گفت اگر او دس��تور اق��دام نظامی برای 
انتق��ام مرگ س��ه آمریکایی را ص��ادر کند، آیا 
مذاکرات بر سر آزادی گروگان های آمریکایی در 

غزه را به خطر می اندازد؟
 به گزارش انتخ��اب، به گفته این منابع، وقتی 
دس��تیار های بای��دن نگرانی ه��ای او را کاهش 
دادند، او تصمیم گرفت که اقدامات تلافی جویانه 

را انجام دهد.
 مقامات امریکایی می گویند بایدن به طرحی که 
انتظار می رود چند روز و احتمالاً هفته ها ادامه 

پیدا کند، رضایت داده است. 
 ای��ن مقام��ات افزودن��د ک��ه انتظ��ار می رود 
نیرو های آمریکایی در واکنش به حمله پهپادی 
شبه نظامیان تحت حمایت ایران که بیش از 30 
نفر از نیرو های آمریکایی را نیز مجروح کردند، 
اهدافی را در کشور های مختلف و خارج از ایران 

مورد هدف قرار دهند.

روی خط آفتاب 

  سپرده گذاری 

 اخبار کوتاه 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

وزارت اطلاع��ات در اطلاعی��ه ای اعلام کرد: تعدادی جاس��وس در 
تهران و چند اس��تان کشور شناس��ایی و مورد برخورد قانونی واقع 
ش��ده یا تحت مراقبت ه��ای امنیتی قرار گرفتن��د. همچنین چند 
جاسوس ایرانی مقیم خارج از کشور شناسایی شدند که متناسب با 
وضعیت هر یک از آن ها و سطح روابط این وزارتخانه با سازمان های 
اطلاعاتی کش��ورهای محل اقامت جواسیس، تصمیم گیری خواهد 
ش��د.  به گزارش ایس��نا؛ متن اطلاعی��ه وزارت اطلاعات جمهوری 

اسلامی ایران را در ادامه می خوانید:
 در آس��تانه ی چهل  و پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب شکوهمند 
اس��لامی ای��ران به رهبری حض��رت امام خمین��ی )ره( و با عرض 
تبریک و تهنیت به مناس��بت فرا رس��یدن دهه ی خجسته ی فجر 
انقلاب اس��لامی، به اس��تحضار ملت عظیم الش��أن ایران می رساند 
که در بزرگترین عملیاتِ ترکیب��یِ اطلاعاتی و ضداطلاعاتی علیه 
سازمان های جاسوس��ی و امنیتی رژیم اشغالگر قدس، مجموعه ی 
بی نظیر و بی س��ابقه ای از اطلاعات آن س��رویس ها به دست آمد و 

بلافاصله بررسی و بهره برداری از آن ها آغاز شد.
 سلسله عملیات متهوّرانه ی سربازان گمنام امام زمان )عج( در قالب 
مجموعه کنش های اطلاعاتی - ضداطلاعاتی، آفندی - پدافندی و 
بهره گیری از شیوه های متنوع جمع آوری اطلاعات، منجر به حصول 
اطلاعات حساسی از سرویس های دشمن صهیونیست شد. علاوه بر 
یافته های اطلاعاتی و امنیتی، دستیابی به اطلاعات ویژه ی مرتبط با 
برخی از مهمترین تأسیسات پنهان نظامی، کارخانجات تسلیحاتی 
و صنایع اس��تراتژیک غیرنظامی رژیم غاصب صهیونیس��ت نیز از 
جمله دس��تاوردهای سلس��له عملیات بزرگ و چند مرحله ای این 
وزارت خانه می باشد. بدیهی است که آشکارسازی جزییات اطلاعاتِ 
حاصله، مشمول قواعد مختلف حفاظتی و صیانتی، به ویژه پیرامون 
عوامل انسانی دخیل در این پروژه، در داخل و خارج از سرزمین های 
اشغالی می باشد. علاوه بر آن، حجم قابل توجهی از یافته ها، امکان 
بهره برداری ه��ای اطلاعاتی و عملیاتی دارن��د که این ملاحظه نیز 

در تصمیم گی��ری پیرامون اطلاعات موج��ود، تعیین کننده خواهد 
ب��ود. اینک با دعایی متضرعانه ب��ه درگاه الهی برای پیروزی نهایی 
مدافعین قهرمان فلس��طین که عملیات عظیم و تاریخی »طوفان 
الاقصی« را رقم زدند و ضربات »ترمیم ناپذیر« نظامی و اطلاعاتی 
را ب��ر رژیم محتضر وارد کردند، به اجمال اعلام می ش��ود که یکی 
از دس��تاوردهای بزرگ پروژه ی ترکیبی یاد ش��ده، شناسایی ده ها 
جاسوس و عناصر تروریست وابسته به رژیم نژادپرست صهیونیست 
در 28 کشور جهان و در سه قاره ی آسیا، آفریقا و اروپا بوده است. 

پیرامون جواسیس اشاره شده متذکر می گردد:
 1. تعدادی جاس��وس در تهران و چند استان کشور نیز شناسایی 
و م��ورد برخورد قانونی واقع ش��ده یا تح��ت مراقبت های امنیتی 
قرار گرفتند. همچنین چند جاس��وس ایرانی مقیم خارج از کشور 
شناس��ایی شدند که متناس��ب با وضعیت هر یک از آن ها و سطح 
روابط این وزارتخانه با سازمان های اطلاعاتی کشورهای محل اقامت 

جواسیس، تصمیم گیری خواهد شد.
 2. مش��خصات جاس��وس های بیگانه ی فعال در کشورهایی که با 
جمهوری اس��لامی ای��ران روابطِ تبادل اطلاع��ات مؤثر و کاربردی 
دارند، به آن کشورها ارائه شده و سرویس های امنیتی ذی ربط پس 
از اعمال مراقبت های مقتضی، با تأیید صحت اطلاعات ارائه ش��ده، 

متناس��ب با راهبردهای ضداطلاعاتی مورد نظر خویش، جواسیس 
مورد بحث را بازداش��ت یا مورد بهره برداری مضاعف اطلاعاتی قرار 
داده اند. بدیهی اس��ت ارائه اطلاعات جواس��یس مرتبط به س��ایر 

کشورها، تابع شرایط خاصی خواهد بود.
 3. در بررسی سوابق جاسوس های مرتبط با 28 کشور مورد بحث، 
مشاهده می ش��ود که برخی افراد فرومایه به صورت داوطلبانه برای 
همکاری اطلاعاتی با موساد و خیانت علیه کشورهای خویش اقدام 
کرده اند. تأس��ف بارتر آنکه دیده می ش��ود سرویس جهنّمی موساد 
برای راس��تی آزمایی انگیزه ی همکاری مدعیان، آن ه��ا را وادار به 
انجام انواع عملیات خائنانه علیه منافع کش��ورهای متبوع و امنیت 

هموطنان خود کرده است!
 4. علاوه بر ش��یوه ی پیش گفته، س��رویس های جاسوسی رژیم با 
طراحی روش های ش��یطانی متنوع و با سوءاس��تفاده از بسترهای 
مورد بهره برداری عمومی مردم از قبیل فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی، س��ایت های مهاجرت و کاریابی، نشان افراد در سفرهای 
خارجی، با شناس��ایی نقاط ضعف مترددین، مب��ادرت به برقراری 
ارتباط با طعمه ها تحت پوش��ش های مختل��ف نموده و در مراحل 
بعدی به جمع آوری اطلاعات از آن ها یا محوّل کردن مأموریت های 
خرابکارانه به قربانیان پرداخته اند. در همین راس��تا و بین اس��ناد 
به دس��ت آمده، برخ��ی از اراذل و اوباش دخی��ل در چند عملیات 
تروریستی در ایران نیز شناسایی و بازداشت شدند که در این مورد 

متعاقباً اطلاع رسانی خواهد شد.
 5. ب��ا توج��ه به اینکه بررس��ی اطلاعات به دس��ت آمده همچنان 
ادام��ه دارد، وزارت اطلاع��ات با هماهنگی مرج��ع محترم قضائی، 
برای معدود افرادی که به هر صورت و به هر دلیل به دام س��ازمان 
جاسوس��ی رژیم نامشروع صهیونیست افتاده اند، در صورت معرفی 
پیش دستانه خود به س��تاد خبری وزارت اطلاعات )سامانه 113( 
حداکثر مس��اعدت را اعمال و نهایت ارفاقات قانونی را درخواس��ت 

خواهد نمود.

 وزارت اطلاعات اعلام کرد

شناسایی تعداد قابل توجهی 
از جواسیس موساد در 2۸ کشور جهان

در اطلاعیه وزارت اطلاعات آمده برخی از اراذل و اوباش دخیل در چند عملیات تروریستی در ایران نیز شناسایی و بازداشت شدند که
 در این مورد متعاقباً اطلاع رسانی خواهد شد

این  به  چه ها  که  ندیدند  انقلاب  از  بعد  نسل   
ملت گذشت. اوضاع چنین بود که اگر به شاه 
به  آریامهر  شاهنشاه  اعلیحضرت  نمی گفتند 
اجازه  حتی  می افتادند.  زندان  به  اهانت  جرم 
نمی دادند که بر منبر ها نام امام به زبان بیاید. 
قفس های  در  را  شاه  مخالفان  از  برخی  حتی 
شیر های گرسنه باغ وحش می انداختند. در این 
رابطه آیت الله فاضل لنکرانی می گوید کسانی 
که قدر نظام جمهوری اسلامی را نمی دانند به 
این خاطر است که طاغوت را ندیده اند و خبر 
ندارند در آن دوره سیاه چه خبر بوده است و 

استبداد و دیکتاتوری حرف اول را می زد

آیت الله احمد خاتمی:

 امام جمعه مشهد مقدس: سرنوشت اسلام به سرنوشت نظام گره خورده 

 مخالفان شاه را در قفس های شیر های گرسنه می انداختند

حداقل هدف گذاری دشمن برای انتخابات امسال این است که مردم را از جایگاه پشتوانه و پشتیبان نظام خارج کند

خطیب نماز جمعه این هفته تهران با بیان اینکه در اندک مواردی 
دیده می ش��ود کسی برای آنکه رای بیاورد نظام را زیر سوال می برد 
که خیلی عجیب است، افزود: بر سر سفره نظام نشسته اید و این نظام 

را زیر سوال می برید؟
 به گزارش ایس��نا،  آیت الله سید احمد خاتمی در خطبه های دوم 
نم��از جمعه ای��ن هفته تهران با بیان اینکه ه��م دولت قاجار و هم 
دولت 57 س��اله منفور پهلوی فرهنگشان تحت الحمایه بودن بود، 
افزود: انگلیس رضاخان و پس از آن پسرش را سر کار آورد و از سال 
1332 کشور سرسپرده آمریکا بود و شاه خودش در کتاب پاسخ به 
تاریخ نوشته است که ای کاش این همه نوکری آمریکا را نکرده بودم.

 وی افزود: با پیروزی انقلاب بزرگ اسلامی گفتمان بردگی به فضل 
خدا از بین رفت و کشور مستقل شد.

 خطی��ب نم��از جمع��ه این هفت��ه تهران ب��ا بیان اینک��ه یکی از 
 ویژگی های انقلاب اسلامی تغییر گفتمان بردگی، زیر سلطه بودن و 
تحت الحمایه بودن به گفتمان استقلال بود، گفت: به صراحت می گویم 
و افتخار می کنیم امروز مستقل ترین کشور جهان، جمهوری اسلامی 
ایران اس��ت. آیت الله خاتمی در ادامه با بیان اینکه با انقلاب اسلامی 
گفتمان طاغوت و اس��تبداد و خفقان تغییر کرد، گفت: نسل بعد از 
انقلاب ندیدند که چه ها به این ملت گذشت. اوضاع چنین بود که اگر 
به شاه نمی گفتند اعلیحضرت شاهنشاه آریامهر به جرم اهانت به زندان 

می افتادند. حتی اجازه نمی دادند که بر منبر ها نام امام به زبان بیاید.
 حتی برخی از مخالفان ش��اه را در قفس های شیر های گرسنه باغ 
وح��ش می انداختند. در این رابطه آیت الله فاضل لنکرانی می گوید 
کس��انی که قدر نظام جمهوری اس��لامی را نمی دانند به این خاطر 
است که طاغوت را ندیده اند و خبر ندارند در آن دوره سیاه چه خبر 
بوده اس��ت و اس��تبداد و دیکتاتوری حرف اول را می زد. امام جمعه 
موقت تهران با بیان اینکه امروز، آزادی متن قانون ما است، به اصول 
32 تا 38 قانون اساس��ی اش��اره کرد و افزود: البته آزادی به سبک 
غرب منظور ما نیست و در همه قوانین آمده به شرط رعایت موازین 
اسلام در محدوده قانون و رعایت حقوق عمومی و استقلال، که کاملًا 
ش��روطی عقلانی است. خطیب نماز جمعه این هفته تهران با بیان 
اینکه از دیگر ویژگی های انقلاب اسلامی تغییر گفتمان فحشا و گناه 
به گفتمان حیا و عفاف بود، یادآوری کرد: جش��ن هنری که در ماه 

رمضان س��ال 57 در خیابان های شیراز نشان دادند آنچنان سخیف 
بود که س��فیر وقت انگلیس به شاه گفته بود اگر این صحنه در هر 
 یک از ش��هر های انگلیس اتفاق می افتاد، فرماندار آن عزل می شد. 
آی��ت الله خاتمی با اش��اره به اینکه قبل از انقلاب ادبیات فحش��ا و 
گناه وجود داش��ت، گفت:، اما امروز اگرچه شما از این بی حجابی ها 
رنجیده اید و بی حجابی ها را ناسپاسی نسبت به انقلاب می دانید، اما 
مقایس��ه آن با زم��ان طاغوت قیاس مع الفارق اس��ت. وی با تاکید 
ب��ر اینکه امروز حج��اب و عفاف، قانون اس��ت و بی حجابی، خلاف 
ش��رع و قانون اس��ت تصریح کرد: به کسانی که می خواهند شرع و 
قانون را بشکنند نصیحت می کنم که اگر به فرهنگ جای دیگر دل 
بس��ته اید، حداقل به مردم و متدینین احترام به بگذارید. چون این 
بی حجابی ها تیری به قلب متدینین اس��ت. امام موقت تهران افزود: 
دوس��تانه نصیحت می کنم دست از این ناهنجاری نادرست بردارید 
و قانون را رعایت کنید و ان ش��اءالله لایحه عفاف و حجاب مراحل 
نهایی را طی خواهد کرد و ابلاغ می ش��ود. وی تاکید کرد: با انقلاب 
اسلامی گفتمان هرزگی به گفتمان حجاب و عفاف تبدیل شد و به 
همین خاطر است که دهه مبارکه فجر ایام الله است و آن را گرامی 
می داریم. امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه در طول 45 س��ال 
گذشته درباره دهه فجر گفتنی های فراوان شنیده اید افزود: خطاب 

به همه مردم و به ویژه نسل بعد از انقلاب می گویم که انقلاب تغییر 
ی��ک دولت نبود بلکه تغییر یک گفتم��ان بود که امام راحل عظیم 

الشان 15 سال از این شجره طیبه پاسداری کرد.
 وی ادامه داد: با انقلاب اسلامی شاهد تغییر گفتمان انزوای اسلام 

به گفتمان حضور دین در صحنه بودیم.
آیت الله خاتمی خاطرنشان کرد: بعد از 45 سال مثل آفتاب روشن 
است که سلسله پهلوی برای اس��لام زدایی آمده بود و می خواست 
تاریخ هجری شمس��ی را به تاریخ ننگین شاهنشاهی 2500 ساله 
تغییر دهد و می خواستند اسلام را در این کشور از رسمیت بیندازند، 
اما خداوند به آن ها امان نداد و انقلاب پیروز ش��د و قانون اساس��ی 
نوشته شد که در آن محور اسلام بود. امروز سرمان را بلند می گیریم 
که الله بر ما حاکم اس��ت. وی همچنین تاکید کرد: قانون اساس��ی 
جزوه ای چند صفحه ای نیس��ت و حداق��ل 50 فقیه و 50 مجتهد 
ب��رای 90 روز روی کلمه کلمه قانون اساس��ی کار کردند. آیت الله 
خاتمی در بخش دیگ��ری از خطبه های دوم نماز جمعه این هفته 
تهران با اشاره به اهمیت مشارکت در انتخابات و سلامت آن افزود: 
آنچه برای شورای نگهبان در انتخابات مهم است مسئله حق الناس 
اس��ت و با این نگاه در ش��ورا سعی می کنیم شکایات و اعتراضات را 
بررسی کنیم. قطعاً به شما اطمینان می دهم 12 نفر شورای نگهبان 
دینشان را نه به دنیای خودشان و نه به دنیای دیگران نمی فروشند. 
امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه تایید ش��ورای نگهبان به این 
معناس��ت که کاندیدا ها کف صلاحیت را دارند، افزود: تعیین سقف 
صلاحیت با رای مردم است و اصلحی که مردم انتخاب می کنند. وی 
خطاب به کاندیدا هایی که مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفته اند، 
گفت: یادتان باشد شما کاندیدای جمهوری اسلامی هستید و جنس 
تبلیغاتتان باید با دیگران فرق کند و بدانید که در باغ سبز دروغین 
نشان دادن، اسراف و تزویر کردن و تخریب دیگران برای رای آوردن، 
در شأن کاندیدای جمهوری اسلامی نیست. خطیب نماز جمعه این 
هفته تهران با بیان اینکه در اندک مواردی دیده می شود کسی برای 
آنکه رای بیاورد نظام را زیر س��وال می برد که خیلی عجیب اس��ت، 
افزود: بر سر سفره نظام نشسته اید و این نظام را زیر سوال می برید؟ 
نخواهید با آسیب رساندن به نظام رای آورید که آن رای برای شما 

برکت نخواهد داشت.

نماین��ده ولی فقیه در خراس��ان رضوی و امام جمعه مش��هد با بیان 
 این که ش��رکت در انتخابات یک واجب ش��رعی است، گفت: حداقل 
هدف گذاری دش��من برای انتخابات امسال این اس��ت که مردم را از 
جایگاه پش��توانه و پشتیبان نظام خارج کند.  به گزارش فارس؛ سید 
احمد علم الهدی در آیین اعتکاف بصیرتی ائمه جماعات استان با تاکید 
بر اینکه اعتکاف، معنای عارفانه وس��یعی دارد، به تشریح فرازهایی از 
دعای ابوحمزه ثمالی پرداخت و اظهار کرد: در مناجات خاص و عالی 
امیرالمؤمنین )ع( آمده که حضرت به ذات اقدس پروردگار فرمود »إلِهِی 
إنَِّ جُودَکَ بسََطَ أمََلیِ وَشُکْرَکَ قَبِلَ عَمَلیِ سَیِّدِی إلِیَْکَ رغَْبَتِی وَ إلِیَْکَ 
رهَْبَتِ��ی« و به خداوند عالم می گوید  ای خدای من، میل و علاقه من 
به سوی توست، ترس من از توست و آرزوهایم، مرا به سمت تو کشانده 
تِی« و این  است. بعد در ادامه می فرماید »وَ عَلیَْکَ یاَ واحِدِی عَکَفَتْ هِمَّ
فراز متفاوت و متعالی دعاست که خدا را یک دانه و یگانه صدا می زند و 
تصریح می کند که همه همت بنده باید معطوف و متمرکز بر پروردگار 
باشد.  او با اشاره به آیه 26 سوره مبارکه حج اضافه کرد: عبارت عکوف 
در این مناجات به معنای توجه، تمرکز و گرایش محض قلبی اس��ت 
و از ای��ن حیث، اعتکاف به معنای روی آوردن خدا به بنده اس��ت که 
از طرف انس��ان مورد اجابت قرار می گیرد و آن را پذیرا می شوند. همه 
اهمیت و جایگاه عارفانه این بحث اعتکاف نیز به همین است. همان طور 
ک��ه خداوند عالم در قرآن کریم فرمود از ابراهیم و اس��ماعیل نبی)ع( 
جُودِ« یعنی  عِ السُّ کَّ ائفِِینَ وَ القَْائمِِینَ وَالرُّ رْ بیَْتِیَ للِطَّ عهد گرفته تا »طَهِّ
خان��ه اش را برای طواف کنندگان، رکوع کنندگان و معتکفان به درگاه 

احدیت پاکیزه نگه دارند.  نماینده ولی فقیه خطاب به معتکفان حاضر 
در این مراس��م خاطرنشان کرد: این غایت جایگاه مبلغ و طلبه را نیز 
بیان می کند. اینکه طلبه اگر از روز اول همه وجودش در این راس��تا 
باشد و همه داشته خود را در راه رضای الهی به پای امام زمانش بریزد، 
به رسالت خود عمل کرده و غیر از این هر چه باشد، خسران در دنیا و 
آخرت است.  او ادامه داد: برادران و عزیزان، در آستانه فرارسیدن دهه 
مبارک فجر هستیم و به همین بهانه، خوب است مطالعه دقیق تری از 
ابعاد شخصیتی و سیره امام راحل داشته باشید زیرا حضرت امام)ره( 
در ابتدا فقط یک عالم حوزوی بود که حتی بسیاری از طلاب و افراد، 
ایشان را »حاج آقا« خطاب می کردند اما ناگهان کار به جایی رسید که 
در 15 خرداد سال 1342، مردم برای این او حاضر شدند 15 هزار نفر 
از عزیزان و جوانان دلبندشان را به عنوان شهید تقدیم نهضت کنند. چه 
شد که این طور شد؟ این سؤالی است که باید در ذهن همه شما ایجاد 
ش��ود.  آیت الله علم الهدی تصریح کرد: حقیقت این است که امام یک 
طلبه ساده بود اما اخلاصی که در سیره و اخلاق او وجود داشت، باعث 
شد مشیت پروردگار در مسیر نصرت او قرار بگیرد. امام، عبد صالح خدا 
بود که دلدادگی خاص و متفاوتش به ساحت قدسی پروردگار باعث شد 
دل ها به او گرایش پیدا کند و مقتدای یک ملت شود. بر همین اساس 
است که می گویم این را به عنوان یک باور در وجود خود پرورش دهید 
که دل ها دس��ت خداست زیرا همین اراده الهی امام)ره( بود که باعث 
می شد نصرت خدا پشتیبانش باشد و در مسیر پیشبرد نهضت، همه 
قدرت ها را به زانو دربیاورد. وی تاکید کرد: حقیقت انقلاب این اس��ت 

که امام هیچ گاه به عنوان یک شخصیت سیاسی با مردم صحبت نکرد 
با اینکه رژیم ستمشاهی جنایات بی شماری در حق مردم و امام انجام 
داد. حضرت امام همیشه نه با منطق سیاسی بلکه با زبان دین با مردم 
صحبت می کرد؛ همان روشی که انبیا و اولیای الهی همیشه در سیره 
خود داشتند و سرانجام این شیوه نیز زمینه ساز پیروزی انقلابی شد که 
روز به روز توسعه پیدا می کند و امروزه فراتر از مرزهای ایران عزیز، حتی 
ملت های منطقه و جهان را شیفته خود کرده است.  امام جمعه مشهد 
با تاکید بر اینکه تجربه تبلیغ پیشرو حکایت از آن دارد که مبلغ باید 
همیشه با زبان دین با مردم سخن بگوید، گفت: این زبان دین باید در 
همه شئون و از جمله مسائل اجتماعی هم وجود داشته باشد. همان 
مسائلی که نبی مکرم اسلام )ص( درباره آن فرمود »مَنْ أصَْبَحَ لا یهَْتَمُّ 
بأِمُورِ المُْسْلمینَ فَلیَْسَ بمُِسْلمٍِ« یعنی اگر کسی روزگار بگذراند درحالی 
که نسبت به امور مسلمانان بی تفاوت است، اصل اسلام از وجود او ساقط 
می شود. مشارکت سیاسی هم از همین منظر به عنوان یک تکلیف و 
فراتر از حق مطرح است و این طور معنا می شود که مسلمان در هر چیز 
مربوط به امور اجتماعی خود باید دخالت مؤثر داشته باشد. اینجاست 
که انتخابات تبدیل به یک واجب شرعی می شود.  وی بیان کرد: حداقل 
هدف گذاری دش��من برای انتخابات امسال این اس��ت که مردم را از 

جایگاه پشتوانه و پشتیبان نظام خارج کند.
 برادران، حقیقت امروز جهان ما این اس��ت که سرنوش��ت اس��لام به 
سرنوش��ت نظام گره خورده و دعوت سراسری برای ارتقای مشارکت، 

مسئولیت همه کسانی است که می توانند اثری بر مردم داشته باشند.
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محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه پیش��ین کش��ورمان در سی امین مجمع عمومی 
جامعه پزشکی گفت: نفوذ ما در منطقه برای ما مهم است اما به این شرط که نفوذ را با 
حضور اشتباه نگیریم. هیچ کشوری دوست ندارد که نیروی خارجی در خاک کشورش 
حضور داشته باشد. این مسئله را آمریکا متوجه شده و از سال 2004 به این سو از حضور 
فراری است. حضور هزینه آفرین است اما ما چون حضور را با نفوذ اشتباه گرفتیم، نفوذ 

را هم نفی می کنیم. نباید از آن سوی بام افتاد.
به گزارش جماران؛ به نقل از امتداد، محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه سابق کشورمان 
در سی امین مجمع عمومی جامعه پزشکی با اشاره به دهه فجر و ایام پیروزی انقلاب، 
اظهار داشت: انقلاب ما، مبتنی بر مردم بود. اگر به نوشته هایی که در آغاز انقلاب توسط 
تحلیلگران خارجی و اس��اتید علوم سیاسی منتشر شد، توجه کنید، انقلاب ایران را به 

دلیل اینکه توسط مردم انجام شد، یک انقلاب متفاوت در جهان می دانستند. 
ریچارد فالک از اس��اتید برجسته حقوق بین الملل می گفت که این انقلاب، آغازگر یک 

نظم نوین است. این، آرزوی ما بود و امیدواریم این آرزو با واقعیت منطبق باشد. 
در جهان در حال تکوین کنونی، انس��ان نقش برجس��ته ای دارد. امروز در حال ورود به 
دنیایی هستیم که انسان های در آن صاحب نقش هستند. بزرگترین قدرت نظامی جهان 
که از مردم بیگانه ش��ده بود، س��قوط کرد. این به خاطر یک فهم بود. قدرت وابسته در 
ایران که از حمایت بین المللی برخوردار بود به واسطه مردم سقوط کرد. جنگ به رغم 

برتری تسلیحاتی صدام، توسط مردم مورد مقاومت قرار گرفت. 
 پس از س��خنرانی محور ش��رارت بوش در هفتم فوریه 2002 شارون به آمریکا رفت و 
آمریکایی ها بنا داش��تند که هژمونی این کشور را نهادینه کنند. در آن برهه این بحث 
بود که با پیروزی در جنگ افغانس��تان بر یک گروه غارنشین، نمی توان این هژمونی را 
نهادینه کرد و صحبت از این بود که باید به یک کشور جدی حمله کرد. در سفر شارون، 

واشنگتن پست نوشت که بغداد آدرس غلط و آدرس درست، تهران است! 
 دو دلیل مطرح بود که چرا نباید به ایران حمله کرد. دلیل اول، دوازده سال قطعنامه های 
مکرر ش��ورای امنیت س��ازمان ملل علیه عراق، جنگ با این کشور را موجه و کم هزینه 
می کرد. دومین دلیل هم این بود ه جغرافیای وسیع ایران، همراه با مردمی که با حکومت 
هستند، باعث خواهد شد که ما نتوانیم به صورت برق آسا موفق شویم. لذا، مردم بودند 

که سلاح ما را نجات دادند، نه سلاح ما که مردم را نجات دهد. 
 تحریم ها کمر کشور را شکسته اما مردم  باعث دوام آوردن ایران شده اند. کشورهایی با 

تحریم های به مراتب کمتر با چالش های به مراتب جدی تری مواجه هستند. این، مردم 
و بخش خصوصی هستند که از شکست کشور در دوره تحریم ها جلوگیری کرده اند. 

 بازدارندگی ایران، ستون استوار آن، مردم ایران هستند. اگر جنگ عراق و سایر قضایا 
را نگاه کنید، باز هم خواهید دید که س��تون، مردم هستند. در دنیا هم، یک دختربچه 
پاکس��تانی می تواند، دنیا را برای آموزش دختران و کودکان و نگرش های افراط گرایانه 

بسیج کند. 
 آمریکا امروز از پس حوثی ها برنمی آید. آیا اسرائیل توانست با این همه توان نظامی و 
حتی داشتن بمب اتم از پس حماس بربیاید؟ آیا توانست از پس دو میلیون آدم در غزه 
به رغم همه جنایات، آدم کشی ها و خون ریختن ها بربیاید؟ امروز محبوبیت حماس در 
غزه، نسبت به قبل از هفتم اکتبر قابل قیاس نیست. جهان تغییر کرده و امروز می بینیم 

که کشوری به مانند آمریکا از پس یک گروه به مانند حوثی ها برنمی آید. 
 ما پاسخ هر چیز را با پهپاد و موشک تصور کردیم اما در نظر نداشتیم که نفوذ با حضور 
متفاوت است. در جهان کنونی، دولت ها مهم هستند. البته نمی گوییم که آمریکا افول 
کرده! آمریکا تا 30، 40 سال آینده قدرت بزرگ در دنیا خواهد بود اما قدرت هژمونیک 

نخواهیم داش��ت، نه آمریکا و نه هیچ کش��ور دیگر. در زمان حمل��ه به کنگره آمریکا، 
 یک آقایی با من تماس گرفت و گفت که بنویس؛ آمریکا نابود می ش��ود، با من! گفتم؛ 

من وزیرخارجه هستم، یعنی چه که اینطور بنویس، با من! 
 م��ا دنیا را هنوز قطبی می بینیم و تصور داریم که عربس��تان چون نوکر آمریکاس��ت، 
نمی تواند با رقبای آن ارتباط بگیرد. تصور می کنیم که روسیه و چین حاضرند تا منافع 
خود را خاطر ما به خطر بیاندازند. توقعات بیجا درست می کنیم. الان عربستان، امارات 
و دیگر کش��ورها هم با آمریکا و اروپا ارتباط دارند و هم با روس��یه و چین ارتباط خوبی 
برقرار کرده اند. بر همین اس��اس هم قیاس کنید، رابطه ما با روسیه و چین و عربستان 

و امارات با این کشورها. 
 ما در روابط بین المللی، مردی و نامردی نداریم. ما دیگر وفاداری در روابط دنیا نداریم. 
نه قرار اس��ت ما به کسی وفادار باشیم و نه کسی به ما وفادار باشد. به همین دلیل هم 
می گوییم که ما گروه های نیابتی نداریم. مگر حماس با ما در خصوص بشار همراه بود؟ 
مگر دوستان ما در عراق در ماجرایی با ما همراه بودند؟ به همین دلیل هم می گویم که 

نیروی نیابتی معنا دارد.
چی��ن تصمیم گرفته که در حوزه امنیت با آمریکا رقابت نکند. اروپا، تصمیم گرفته در 
حوزه هنجاری با آمریکا رقابت کند و در حوزه امنیتی چنین تصمیمی ندارد. هر کسی 
تصمیم گرفته که ببیند کجا مزیت نس��بی دارد و این، خاصیت دوران پساجنگ سرد 

است. 
نفوذ ما در منطقه برای ما مهم است اما به این شرط که نفوذ را با حضور اشتباه نگیریم. 
هیچ کشوری دوست ندارد که نیروی خارجی در خاک کشورش حضور داشته باشد. این 
مس��ئله را آمریکا متوجه شده و از سال 2004 به این سو از حضور فراری است. حضور 
هزینه آفرین است اما ما چون حضور را با نفوذ اشتباه گرفتیم، نفوذ را هم نفی می کنیم. 

نباید از آن سوی بام افتاد. 
گوییم قرارگاه دیپلماس��ی، نگوییم سردار دیپلماسی، ما واژگان مان را از دست داده ایم. 
خیال می کنند که اگر بگویند که در س��نگر هس��تند، قدرت دارند در حالی که قدرت، 
مردم هستند. قدرت بخش پزشکی ما هستند. بخش خصوصی و مردم هستند که این 

کشور را حفظ کرده اند. 
 خدا به رس��ولش می فرماید که رحمت بر تو که با این مردم، نرم س��خن گفتی و اگر با 

آنها برخورد تندی می داشتی، از دور تو پراکنده می شدند.

رئیس کل س��ازمان نظام پزشکی گفت: افزایش مهاجرت پزشکان جای تامل دارد و 
گزارش این مسئله را به رئیس جمهور و نهادهای دیگر داده ایم که ایشان دستور داد 
این موضوع پیگیری و راهکارهای عملی و اجرایی برای آن تدوین ش��ود. رئیس کل 
سازمان نظام پزشکی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به چالش های پزشکان اظهار کرد: 
عمده چالش پزش��کان، عدم درک عمیق و واقعی رس��انه ها و مسئولان از مشکلات 
جامعه پزشکی به ویژه پزشکان جوان است زیرا مشکلات به درستی آنالیز نمی شوند.

وی افزود: مش��کل دیگر، بحث های رسانه ای است که مصداق اخیر آن در یک برنامه 
تلویزیون بود که حرف های نادرستی زده شد بنابراین یکی از چالش های ما هجمه های 
رسانه ای است که هر کسی به خودش اجازه می دهد در مورد جامع پزشکی نظر بدهد 

و تحلیل و حتی توهین کند.

<چراتعرفهاصنافدیگربهاندازهتعرفهپزشکیپررنگنمیشود؟
دکتر محمد رئیس زاده با اشاره به تصویب افزایش 4۶ درصدی تعرفه خدمات پزشکی 
گفت: کمترین میزان تعرفه مربوط به حق الزحمه جامعه پزش��کی اس��ت و عمده بار 
تعرفه مربوط به تورم، هتلینگ و هزینه های سرباری است. این مسئله در سایر اصناف 
نیز وجود دارد و متناسب با تورم افزایش می یابد اما در جامعه پزشکی به دلیل اینکه 
تصور می ش��ود این افزایش تنها مربوط به دس��تمزد جامعه پزش��کی است، روی آن 

حساسیت وجود دارد.

<افزایش۴۶درصدیتعرفه،کفخواستهجامعهپزشکیاست
رئیس زاده ادامه داد: آنچه در ش��ورای عالی بیمه مصوب ش��ده، کف خواسته جامعه 
 پزش��کی اس��ت. انتظار می رود س��ازمان برنامه و بودجه و هیئت وزیران نیز افزایش 
4۶ درصدی تعرفه های خدمات پزشکی را مصوب کنند و علاوه بر این، ۱۵ درصدی 

که به صورت غیرقانونی از تعرفه امسال کم شد نیز جبران شود.

<سازمانهایبیمهگربایدمسئولیتبیشتریقبولکنند
وی افزود: افزایش تعرفه قطعا هم به نفع مردم و هم به نفع جامعه پزش��کی اس��ت. 
بیشترین فشار تعرفه غیرواقعی به جامعه پزشکی و گرده مردم وارد می شود. برخی ها 
تصور نکنند که وقتی از افزایش تعرفه دفاع می کنیم منظورمان این اس��ت که مردم 
پرداختی بیش��تری بدهند.رئیس کل سازمان نظام پزش��کی گفت: اگر تعرفه واقعی 
ش��ود و تعرفه واقعی پرداخت ش��ود، به معنی این است که باید سازمان های بیمه گر 

مسئولیت بیشتری قبول کنند و پرداخت از جیب مردم کاهش یابد که زمینه این کار، 
واقعی کردن تعرفه ها است. وی ادامه داد: سازمان های بیمه گر عضو شورای عالی بیمه 
هس��تند؛ این افزایش 4۶ درصدی تعرفه ها مصوب ش��ده است و وقتی چنین چیزی 

تصویب می شود یعنی می توانند مسئولیت های بیشتری را قبول کنند.

<مهاجرتحتییکعضوجامعهپزشکی،برایماخسراناست
رئی��س زاده گفت: یک��ی از بحث های مهم در مهاجرت پزش��کان و به ویژه جوانان 
جامعه پزشکی، بحث های معیشتی است. قطعا اگر تعرفه ها واقعی شود و برخوردها 
و رعایت شأن جامعه پزش��کی مطلوب تر شود، نقش مهمی در کاهش مهاجرت ها 
ایفا خواهد کرد.وی در خصوص مهاجرت پزشکان افزود: آماری که ما داریم مربوط 
به درخواست حسن شهرت پزشکی است. مهاجرت یک عضو جامعه پزشکی برای 
ما خسران است زیرا این افراد نیروهای کیفی هستند و از سوی دیگر در کشور به 
آن ه��ا نیاز دارند و با هزینه همین مردم آموزش ها را دیده اند. رئیس کل س��ازمان 
نظام پزش��کی گفت: ما مصر هستیم فردی که تمایل دارد در کشور خود، خدمت 
کن��د به دلایل مربوط به محیط کاری و ش��غلی مهاجرت نکند. البته برخی به هر 
دلیل یا ش��رایطی، تمایل به مهاجرت دارند که بحث ما این افراد نیس��ت. وی بیان 
کرد: نگرانی ما در مورد کس��انی اس��ت که اهل مهاجرت نیستند و می خواهند در 

کشور خودشان خدمت کنند.

<مهاجرتشغلی؛مهمترازمهاجرتجغرافیایی
رئیس زاده عنوان کرد: مهم تر از مس��ئله مهاجرت به خارج از کشور، مهاجرت شغلی 
است که عدد آن بسیار بالاتر است. اینکه عضوی از جامع پزشکی از رشته تخصصی 
خود به رش��ته دیگری که کمتر مورد نیاز است مهاجرت می کند یا از رشته پزشکی 
به رشته غیرپزشکی مهاجرت می کند نیز مانند مهاجرت جغرافیایی است زیرا فرد در 

جایی که بتواند به مردم خدمت کند، نیست.

<افزایشمهاجرتپزشکانجایتاملدارد
وی افزود: عمده ترین مهاجرت های پزش��کان به دلیل وضعیت کرامت، شأن و جایگاه 

جامعه پزشکی و بعد از آن بحث های مربوط به معیشت و تعرفه های شغلی است.
رئیس کل س��ازمان نظام پزشکی گفت: افزایش مهاجرت پزشکان جای تامل دارد و 
گزارش این مس��ئله را به رئیس جمهور و نهادهای دیگر داده ایم و نگران هس��تند و 

رئیس جمهور دستور داد این موضوع پیگیری و راهکارهای عملی و اجرایی برای آن 
تدوین شود.

<قدراقداماتسنگینوسلامتسازپزشکاندانستهنشدهاست
وی در خصوص تمایل پزشکان برای فعالیت در حوزه زیبایی افزود: دلیل نخست این 
موضوع این است که در ۱0 سال اخیر افرادی از جامعه پزشکی که زیر بار مسئولیت 
کارهای سنگین درمانی سلامت ساز قرار می گرفتند، به اشکال مختلف مورد هجمه 
قرار گرفتند بنابراین احساس می کنند قدر کارهایی که می کنند دانسته نشده است.

<درخواستبیمارگونهبرایاقداماتزیباییدرایران
وی افزود: از یک طرف حوزه زیبایی را داریم که عملا یله و رها است و مردم با طیب 
خاط��ر هزینه ه��ای آن را پرداخت می کنند و حتی اگر چهار تا پنج س��اعت معطل 
شوند هم گله ای نمی کنند. هزینه خدمات زیبایی ارتباطی به بیمه هم ندارد و نقدی 
پرداخت می شود و معمولا مردم تشکر هم می کنند. در این شرایط بالطبع مهاجرت 
شغلی رخ می دهد. رئیس کل سازمان نظام پزشکی گفت: از سوی دیگر درخواست 
و تقاضا برای اقدامات زیبایی در کشور ما بیمارگونه است و نسبت به نورم دنیا عدد 
بالاتری دارد که این مس��ئله نیاز به کار فرهنگی و رسانه ای دارد. مردم باید بدانند 
خدم��ات زیبایی می تواند به قیمت جان آن ها تمام ش��ود و یا س��لامتی آن ها را تا 

مادام العمر تحت تاثیر قرار دهد.

<تقاضایاقداماتزیباییبایدکنترلشود
وی ب��ا تاکید بر لزوم کنترل تقاضای اقدامات زیبایی بیان کرد: اقدام و درخواس��ت 
کارهای زیبایی باید منطقی و واقعی باش��د و مردم هم باید در مراجعه به کس��انی 
ک��ه کار زیبایی را برای آن ها انجام می دهند، دقت کنند تا به افراد دارای صلاحیت 

و مجوز مراجعه کنند.

<حفظکرامتدستیاراندرشرایطکنونی،غیرممکنشدهاست
وی افزود: در حوزه دستیاری فوق تخصصی اوضاع دشوارتر هم خواهد شد و ممکن 
است در آینده در برخی رشته ها نیازمند شویم بنابراین ضروری است که حق الزحمه 
دستیاران در سال آینده حداقل دو برابر شود. برای سال های آینده نیز باید قوانینی 
وضع ش��ود تا دستیاران، مشمول قانون کار شوند. رئیس کل سازمان نظام پزشکی 
همچنین با اش��اره به سفر خود به استان خوزستان گفت: در وهله نخست هدف از 
این سفر عرض خدا قوت به جامعه پزشکی خوزستان و در وهله دوم شنیدن نظرات 
دوس��تان، آشنایی با چالش های این جامعه و دیدار با مسئولان استانی بود. در این 
سفر با رئیس کل دادگستری خوزستان، دادستان مرکز خوزستان و رئیس دانشگاه 

علوم پزشکی جندی شاپور اهواز دیدار و گفت وگو داشتیم.

»دموکرات ها باید به نتانیاهو برای توقف جنگ فش��ار بیاورند و از فلس��طینی ها هم 
حمای��ت واقع��ی و عملی کنند. اگر حزب دموکرات با اقدامات س��ریع، هوش��مند و 
بخصوص معرفی یک چهره جدید وارد میدان ش��ود ش��اید از پس ترامپ بر بیایند 
والا خطر انتخاب مجدد ترامپ بس��یار جدی است«. س��یدعلی حسینی کارشناس 
سیاست خارجی با بیان این مطلب، درباره انتخابات آمریکا به جماران گفت: انتخابات 
ریاس��ت جمهوری در آمریکا به این شکل است که تبلیغات و فعالیت های انتخاباتی 
کاندیداها از یک س��ال قبل از انتخابات ریاس��ت جمهوری ش��روع می شود و در یک 
س��ال فعالیت های تبلیغی و تخریبی در داخل احزاب و بخصوص بین دو حزب اوج 
می گیرد و هر چه به انتخابات نزدیک تر می ش��ویم این تلاش ها گسترده تر می شود. 
او درباره عوامل تأثیر گذار خارجی به اقدامات س��ایر کش��ورها بر این انتخابات گفت: 
ع��لاوه بر فعالیت های نامزدها و احزاب در داخل آمریکا، کش��ورهای دیگری هم در 
انتخابات آمریکا تاثیرگذاری می کنند. بیش��تر کشورهای اتحادیه اروپا از دموکرات ها 
حمایت می کنند، چون آنها از نظر خط مش��ی سیاسی و حقوق بشری به دمکرات ها 
نزدیک هستند یا چین که طبق گزارش سی ان ان رئیس جمهور آن کشور به بایدن 
قول داده است در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا دخالت نکند! البته در چند سال 
گذش��ته که گروه های دست راس��تی در اروپا رشد کرده اند، دیده می شود که برخی 
احزاب نژاد پرس��ت اروپایی از ش��خص ترامپ و جمهوری خواهان حمایت کرده اند. 
این کارشناس سیاست خارجی اضافه کرد: کشورهای آمریکای لاتین و سایر کشورها 
هم به س��هم خود در انتخابات تاثیرگذار هس��تند در کش��ورهای عربی عربستان و 
امارات بیشترین تأثیر را بر انتخابات آمریکا دارند و هزینه های قابل توجهی می کنند 
تا کاندیداهای مورد نظرش��ان به قدرت برس��ند. آنها از طریق ش��رکت های نفتی و 
گروه های لابی که دارند هدف مورد نظر خود را پیگیری می کنند. روسیه به خصوص 

از طری��ق اقدامات اطلاعاتی و فعالیت های پنهان و از راه کارهای فنی و تأثیرگذاری 
در فض��ای مجازی تلاش های گس��ترده ای می کند تا به اه��داف و نظرات خود را در 
ارتباط با انتخابات آمریکا به منصه ظهور برس��اند.او با اش��اره به شرایط سخت بایدن 
در انتخابات پیش رو گفت: جنگ اسراییل غاصب با فلسطین و غزه نقطه عطفی در 
حوادث خاورمیانه اس��ت و نوع فعالیت های آمریکا و ش��خص بایدن در این اتفاقات 
برگ برنده ای در دس��ت جمهوری خواهان شده اس��ت و آنها تلاش می کنند از این 
موقعیت استفاده کنند و بتوانند در انتخابات سال آینده آمریکا پیروز میدان باشند و 
 الان به نظر می رسد یک مثلث بین نتانیاهو، ترامپ و پوتین شکل گرفته است و این 
سه در یک هماهنگی بسیار دقیق در جهت شکست بایدن فعالیت می کنند.حسینی 
افزود: از س��وی دیگر مسائل داخلی اخیر آمریکا و آنچه بین بایدن و حکومت فدرال 
ایالت تگزاس پیش آمده اس��ت، تنگنای ش��دیدی برای بایدن ایجاد کرده است؛ چرا 
که پایگاه رای دموکرات ها و بایدن، مهاجرین، رنگین پوس��تان و مسلمانان هستند و 
او از هر جهت تحت فش��ار است. مسلمان ها به خاطر حمایتش از نتانیاهو و اسرائیل 
از او خش��مگین هس��تند و مهاجرین و اس��پانیایی زبان ها  را نتوانس��ته در مقابله با 
فرماندار تگزاس راضی کند و موجب بهره برداری جزب جمهوری خواه وترامپ شده 
اس��ت. بنابراین بایدن هم اکنون درانزوا قرار گرفته است.حسینی افزود: از طرفی هم 
روشن است که پوتین با ترامپ مراودات پنهانی دارد. ترامپ که ادعا می کند می تواند 
یک شبه مشکل اوکراین را حل کند بر اساس آن مراودات است و احتمالا این شعار 
نیست و توافقاتی با پوتین داشته است و از حمایت فعالیت سایبری و فضای مجازی 
و الکترونیکی روس ها هم برخوردار است. او درباره خطر بازگشت ترامپ اظهار داشت: 
به نظر من خطر بازگش��ت ترامپ جدی اس��ت و تنها امکانی که مانع پیروزی اوست 
این است که او نتواند به خاطر مسائل قضائی در انتخابات شرکت کند البته می کوشد 

با شاکیان خود به تفاهم برسد. بنابراین، بعید است که مشکلات قضائی مانع حضور 
او در انتخابات ش��ود. در نتیجه، اگر روند همین طور پیش رود و متغیر جدیدی در 
انتخابات آمریکا به وجود نیاید پیروزی ترامپ قطعی اس��ت. مگر این که در انتخاب 
دموکرات ها تغییرات اساسی صورت گیرد؛ مثلا حزب دموکرات از کاندیداتوری بایدن 
دست بکشد و کسی مثل میشل اوباما را مطرح کند و از سویی دموکرات ها به نتانیاهو 
برای توقف جنگ فش��ار بیاورند و از فلس��طینی ها هم حمایت واقعی و عملی کنند. 
اگر حزب دموکرات با اقدامات س��ریع، هوشمند و بخصوص معرفی یک چهره جدید 
وارد میدان ش��ود شاید از پس ترامپ بر بیایند والا خطر انتخاب مجدد ترامپ بسیار 
جدی است. او درباره سیاست ایران در قبال انتخابات آمریکا گفت: سیاست فعلی ما 
در قبال آمریکا مانند بوکس��ور دس��ت بسته در رینگ مسابقات است و هر اتفاقی در 
آمریکا بیفتد ظاهراً ما بازنده هس��تیم. بنابراین، معتقدم ما باید در سیاست های خود 
تغییر ایجادشود و مذاکرات مستقیم با آمریکا را شروع کنیم تا با شناختی که از هر دو 
حزب داریم بتوانیم با رویکرد کارشناسانه با آنها برخورد کنیم و منافع خود را تامین 
کنیم حسینی تاکید کرد: به نظر من خطر در این نیست که ترامپ سر کار بیاید بلکه 
خطر ادامه روند فعلی برخورد ما با آمریکا اس��ت که مذاکرات را تابویی کرده ایم و از 
طریق واسطه ها مذاکره می کنیم و معلوم است که هر واسطه ای هم اول منافع خود 
را در نظر می گیرد و سپس شاید منافع ما را. این موضوع اصلی است که باید به آن 
پرداخته شود و حکمرانان ما باید به آن توجه کنند. ما باید این درک را داشته باشیم 
که بعد از 4۵ سال رابطه ما با آمریکا می تواند رابطه گرگ و میش نباشد و رابطه یک 
یوزپلنگ جوان با یک گرگ پیر را شکل دهد.  او با به کار بردن تعبیر »پاتک بایدن 
به مثل��ث نتانیاهو، ترامپ و پوتین« درباره فعالیت های بایدن گفت: بایدن با فش��ار 
مضاعف به نتانیاهو برای آتش بس و بخصوص آزادی اس��را و مجوز مقابله با نیروهای 
نیابتی ایران و شاید حملاتی به اهداف کنترل شده در داخل و خارج کشور ایران به 
پاسخگویی به این مثلث پرداخته است البته برگ برنده دیگر بایدن و حزب دموکرات 
در رشد اقتصادی آمریکا است.  این کارشناس افزود تا زمان انتخابات آمریکا حدود ده 
ماه دیگر باقی مانده است و رویدادهای داخلی و خارجی آمریکا می تواند موقعیت ها و 
شرایط جدیدی ایجاد کند. اما آنچه مهم است اینکه کشور ما نباید منتظر برد و باخت 
احزاب آمریکایی باش��د، بلکه باید با به کارگیری تمام احزاب و اندیشمندان سیاست 
خارجی و ش��کل دهی نخبگان در این ح��وزه به مصاف نرم با آمریکا رفته و منابع و 

امنیت ملی کشور را تأمین کنند.

 ظریف:

 در روابط بین الملل مردی و نامردی نداریم
برخی تصور می کنند که روسیه و چین حاضرند تا منافع خود را به خاطر ما به خطر بیندازند!

 رئیس کل سازمان نظام پزشکی:

یک کارشناس سیاست خارجی:  

افزایش مهاجرت پزشکان جای تامل دارد

 خطر بازگشت ترامپ جدی است
کشور ما نباید منتظر برد و باخت احزاب آمریکایی باشد، بلکه باید با به کارگیری تمام احزاب و اندیشمندان سیاست خارجی و 

شکل دهی نخبگان در این حوزه به مصاف نرم با آمریکا رفته  و منابع و امنیت ملی کشور را تأمین کنند

اشتباه سرباز وظیفه 
در کلانتری پاکدشت

رئی��س اداره اطلاع رس��انی فرماندهی انتظامی 
ش��رق اس��تان تهران از تیراندازی سهوی سرباز 
وظیفه کلانتری ۱4 پاکدشت که منجر به فوت 
یکی از کارکنان انتظامی شد، خبر داد.به گزارش 
ایس��نا، رئی��س اداره اطلاع رس��انی فرماندهی 
انتظامی شرق استان تهران در توضیح این حادثه 
گفت: صبح پنجش��نبه )۱2 بهمن سال ۱402( 
تیران��دازی بی ه��دف و س��هوی س��رباز وظیفه 
کلانتری ۱4 پاکدشت منجر به مجروحیت یکی 
از کارکنان انتظامی ش��د.وی ادامه داد: س��رباز 
وظیفه پس از این اق��دام بلافاصله در یک اقدام 
احساسی به سمت خود شلیک کرد .رئیس اداره 
اطلاع رس��انی تصریح کرد: پس از این اتفاق به 
قید فوریت مجروحین به مرکز درمانی منتقل و 
علی رغم تلاش کادر درمان یک نفر از کارکنان 
انتظامی و س��رباز وظیفه جان خود را از دس��ت 
دادند.ب��ه گزارش خبرگ��زاری پلیس، وی تاکید 
ک��رد: دلایل و مواردی که باعث این اتفاق ناگوار 
شد پس از بررس��ی های تکمیلی اطلاع رسانی 

خواهد شد.

حمله مجدد
آمریکا و انگلیس به یمن

در ادامه تجاوزات آمریکایی - انگلیسی به اهداف 
جنبش انصارالله یمن، رسانه های این کشور دیروز 
جمعه هم از تجاوز دوب��اره آمریکا و انگلیس به 
استان حجه یمن خبر دادند. به گزارش ایسنا، این 
رس��انه ها گزارش کردند ارتش آمریکا و انگلیس 
منطقه الجر در منطقه عبس اس��تان حجه را با 
هفت حمله هدف ق��رار داد. حملات آمریکایی-

انگلیس��ی اهداف حیاتی یا حساس را هدف قرار 
ندادند. رسانه های وابسته به جنبش انصارالله یمن 
نیز گزارش کردند آمریکا و انگلیس با سه حمله 
دیگر منطقه الجر در اس��تان حجه را هدف قرار 
دادند. ارتش آمریکا و انگلیس روز چهارشنبه نیز 

شمال شهر صعده یمن را هدف قرار دادند.

امام جمعه شهرکرد:

 رسم شده که تصاویر زنان 
جوان را روی اعلامیه و سنگ قبر  
حک می کنند؛ این عمل دور از 

شأن مسلمانان است
در  فاطم��ی  ابوالحس��ن  حجت الاس��لام 
 خطبه های نماز جمعه ش��هرکرد که در مصلای
 امام خمینی )ره( این ش��هر برگزار ش��د، اظهار 
داش��ت: انق��لاب اس��لامی در چنی��ن روز هایی 
ب��ا ورود ام��ام راحل ب��ه پیروزی رس��ید و رژیم 
پوسیده شاهنش��اهی به زباله دان تاریخ افتاد. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، وی افزود: امروز ایران 
پیشکسوت آزادی، آزادمنشی، پیشرفت، ترقی و 
تعالی در سطح جهان است. حجت الاسلام فاطمی 
در خصوص شرایط بازار، اضافه کرد: وقتی اسباب 
و شرایط بازار رو به گرانی است، وظیفه مومنین 
این است که شفقت و صبر داشته باشند چراکه در 
این شرایط است که افراد سنجیده می شوند، یکی 
از بزرگترین همیاری های امروز مردم با دولت این 
است که در بازار، سودجویی بیش از حد و منفعت 
طلبی را کم ک��رده و به قدر نیاز و احتیاج اکتفا 
کنند. وی با اش��اره به گناه بزرگ سقط جنین، 
تصریح کرد: س��قط جنین مسئله شوم، شرم آور 
و گناه بزرگی است. هیچکس اجازه سقط جنین 
ندارد این عمل شیطانی و گناه کبیره است چرا 
که کش��تن یک بچه آثار و عواقب وخیمی برای 

زندگی دنیوی و اخروی آن افراد دارد.

 یک عضو شورای شهر تهران:
شرکت گاز به وظیفه خود
 نسبت به آسیب دیدگان 
در گرمخانه ها عمل کند

عضو کمیس��یون اجتماعی و فرهنگی ش��ورای 
اسلامی ش��هر تهران گفت: ش��رکت گاز استان 
تهران پ��ای کار بیاید و به وظیفه خود نس��بت 
ب��ه آس��یب دیدگان اجتماع��ی در گرمخانه ه��ا 
عمل کند.س��ید احمد علوی در حاش��یه بازدید 
از گرمخانه ه��ا در مناط��ق ۱2 ،۱3  و ۱4 تهران 
اظه��ار کرد: همانطور ک��ه در ابتدای نمایندگی 
مردم در ش��ورای اس��لامی ش��هر ته��ران وعده 
ک��رده ب��ودم که در ش��ب های خ��اص از جمله 
شب های س��رد و سخت در کنار همشهری های 
 آسیب پذیر خودمان باشیم، بامداد امروز از مناطق
 ۱2، ۱3 و ۱4 بازدی��د به عمل آوردم.وی ضمن 
تقدیر و تش��کر از ح��وزه اجتماعی ش��هرداری 
تهران به ویژه در گرمخانه ها و س��ازمان خدمات 
اجتماعی، خاطرنشان کرد: در میادین، اتوبوس ها 
و ون های حامی ش��هر مشغول خدمت رسانی به 
این بخش از شهروندان بودند و سعی می کردند 
کسی از این شرایط جوی آسیب نبیند، از سویی 
دیگر هم��کاران م��ا در حوزه خدمات ش��هری 
مش��غول خدمت رسانی بودند و از آب گرفتگی و 
لغزندگی معابر و خیابان ها جلوگیری می کردند.

علوی ضمن ابراز تأسف از اینکه در یکی از مراکز 
خدمت رسانی که 4۵0 نفر از شهروندان میهمان 
آن بودند، گلایه اکثر آنها نبود گاز ش��هری برای 
گرمایش ش��هری بود، تصریح کرد: مدیران این 
مرکز مجبور ش��ده بودند مجموعه را با گازوئیل 
گرم کنند و به دلیل محدودیت هایی که داشتند 
در ساعاتی دس��تگاه ها را خاموش می کردند.وی 
ابراز امیدواری کرد که ش��رکت گاز اس��تان نیز 
پ��ای کار بیاید و به وظیفه خود نس��بت به این 
بخش از ش��هروندان عمل کند.به گزارش سایت 
شهر، علوی یادآور شد: شهرداری با کمک نیروی 
انتظامی و قوه قضائی��ه در این موضوع خدمات 
خوبی ارائه می کند و امیدواریم سایر ارگان ها نیز 

پای کار بیایند.

 اخبار 



یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: این بودجه حداقل ۴۰۰ 
همت ناترازی دارد و از ایراداتش می توان گفت، آن درآمدهایی که 
برای بودجه پیش کرده اند علی الخصوص در بحث درآمدهای نفتی، 

قابل وصول نیست.
به گزارش ایلنا، جلال محمودزاده درباره اتمام بررسی لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳ در مجلس شــورای اسلامی گفت: این بودجه حداقل 
۴۰۰ همت ناترازی دارد و از ایراداتش می توان گفت، آن درآمدهایی 
کــه برای بودجه پیش کرده اند علی الخصوص در بحث درآمدهای 

نفتی، قابل وصول نیست.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی افزود: یکی از دیگر از ایرادات 
این اســت که مالیات ها را به شدت افزایش دادند، یعنی نزدیک به 
۵۰ درصــد مالیات را افزایش دادند که این امر به اقشــار مختلف 
مردم، کارمندان و قشــر آسیب پذیر فشــار وارد می کند و کسری 
بودجه را از جیب مردم جبران می کند. ناترازی درآمدهای دولت از 
محل های دیگر هم محقق نخواهد شد و این باعث می شود بیشتر 
برنامه ریزی ها یا بهتر بگویم هزینه هایی که برای دولت در بودجه نظر 
گرفتند، محقق نشود. وی ادامه داد: بحث بعدی پروژه های عمرانی 
اســت. اعتبار پروژه های عمرانی نســبت به سال ۱۴۰۲ حدود ۱۸ 
درصــد افزایش دارد، اما در عوض ما بیش از ۴۵ درصد تورم داریم 
و این باعث می شــود ما بگویبم نه تنها بودجه عمرانی افزایش پیدا 

نکرده است بلکه بیش از ۲۵ درصد کاهش پیدا کرده است.
این عضو کمیسیون کشاورزی با اشاره به افزایش حقوق کارکنان و 
کارمندان در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، بیان کرد: حقوق کارکنان 
دولت در بودجه ســال ۱۴۰۳.۲۰ درصد افزایش پیدا کرده است از 
سوی دیگر تورم هم بیش از ۴۰ درصد است، یعنی با این وضعیت 

۲۵درصد حقوق کارکنان دولت نسبت به تورم کاهش پیدا می کند. 
وی تاکید کرد: مســائلی که مطرح شد از جمله ناترازی، پروژه های 
عمرانی، افزایش مالیات و... ایرادات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ است 

که متاسفانه با همین ایرادات هم بودجه مصوب شد.
محمودزاده یادآور شــد: یکی دیگر از ایراداتی که در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳ وجود دارد این است که آمده اند برای درآمدهای مردم 
فکرهایی کرده اند، مانند این که اگر کســی نسبت به سال گذشته 
گردش مالی بیشتر داشته باشــد، این گردش مالی شامل مالیات 
می شــود! که این خیلــی عجیب بود. این اتفــاق یکی از مصوبات 

عجیب مجلس و لایحه بودجه ۱۴۰۳ است که ما چشم مان دنبال 
حســاب های شخصی مردم باشد که اگر مردم درصدی درآمدشان 
افزایش داشت و یا از محلی واریزی داشتند، شامل مالیات شود. این 

امر واقعا مسئله بسیار عجیبی در بحث بودجه است.
وی درباره این که رئیس ســازمان برنامه و بودجه انتقاداتی نسبت 
به عملکرد مجلس درخصوص لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ داشــت 
خصوصــا در خصوص بودجه قوه قضائیه و صدا و ســیما گفت: به 
نظر من ایراد ایشــان وارد است. یعنی ایراداتی که دولت به مجلس 
در بحث بعضی از محورها گرفته مبنی بر این که هزینه بیشتری به 
دولت تحمیل شده وارد است. پیش بینی می کنم شورای نگهبان به 
خاطر اصل ۷۵ بعضی از مصوبات مجلس را بازگرداند و ایراد بگیرد. 
زیــرا دولت برای بعضی از این هزینه ها که مجلس پیش بینی کرده 
اعتبار ندیده است. یعنی مجلس هزینه ها را افزایش و سقف بودجه 
را تغییر داده اســت، اما دولت اعتبار ندیده، به نظرم یک تعدادی از 

این مصوبات را به صحن علنی بازمی گرداند.
ایــن نماینده مجلس درخصوص این که دولتمــردان بیان کرده اند 
حدود ۳۰۰ همت از ســوی مجلس به بودجه اضافه شده است که 
همین امر موجب کسری بودجه می شود، گفت: به نظرم نظر دولت 
از این بابت درست گفته است، نزدیک ۳۰۰ همت در بحث هزینه ها 
و درآمدهایی که در بودجه پیش بینی شــده بود افزایش پیدا کرده 

درست است و همین باعث ایراد اصل ۷۵ می شود.
وی در پاســخ به این که آیا ادامه بررســی بخش دوم بودجه به بعد 
از برگزاری انتخابات می رســد، اظهار داشت: خیر، برای هفته بعد 
احتمالا بودجه بیاید و مجلس روی آن کار کند، زیرا هنوز برای اینکه 

به سمت انتخابات بروند، زود است.

رئیس موسسه تحقیقات آب وزارت نیروگفت: همه در حال تلاش 
برای احیای دریاچه هســتند اما مردم جوامع محلی باید کنار هم 
بایســتند و مشــکل را حل کنند، در عین حال باید در نظر داشته 
باشــیم بالاخره برای دریاچه بزرگترمان )خزر( هم در کنار دریاچه 

ارومیه اتفاقاتی در حال رخ دادن است. 
محمدرضا کاویانپور در گفت وگو با ایلنا، درباره نتایج تحقیقات درباره 
آینده احیای دریاچه ارومیه اظهار داشت: دریاچه ارومیه دریاچه ای 
اســت که با تغییرات قابل توجه اقلیمی مواجه شده است اما اینکه 

عوامل انسانی نیز در آن تاثیرگذار بوده کتمان پذیر نیست. 

وی افزود: اینکه در سال های اخیر تلاش شده که دریاچه احیا شود 
مثل انتقال آب از حوزه های دیگر به داخل دریاچه همچنین اینکه 
کارکرد برخی ســدها متوقف شــده و جلوی توسعه کشت نیز در 
منطقه گرفته شده اســت، اما کماکان دریاچه به روند تغییر خود 

ادامه می دهد. 
رئیس موسســه تحقیقات آب وزارت نیرو گفت: عنصر بسیار مهم 
تاثیرگذار بر کاهش ســطح آب دریاچه ارومیه تغییر اقلیم اســت، 
بارش ها به شــدت در حوضه کاهش یافته و دما به شدت بالا رفته 

است، بنابراین سطح آب دریاچه همچنان در حال تبخیر است. 

وی بیان داشــت: اینکه ما به مردم بگوییم دریاچه ارومیه را مانند 
قبل خواهیم داشت آرزوی همه ماست ولی منابع آبی که لازم است 

باید مدنظر قرار گیرد. 
کاویانپور تاکید کرد: باید توجه داشــته باشیم و چشم مان را روی 
اتفاقاتی که در حال رخ دادن است نبندیم، همه در حال تلاش برای 
احیای دریاچه هستند اما مردم جوامع محلی باید کنار هم بایستند 
و مشکل را حل کنند، در عین حال باید در نظر داشته باشیم بالاخره 
برای دریاچه بزرگترمان )خزر( هم در کنار دریاچه ارومیه اتفاقاتی 

در حال رخ دادن است.

آسیب شناسی 
تنبلی رسانه

ادامه از صفحه اول:
... وفــاداری خود به حزب یاد شــده اعتــراف و تاکید نمودند، 
برای کدامین اهداف به ایران و کردســتان ایران در تردد بودند؟ 
چــرا خانواده و همســران آن ها در اروپا و خودشــان به عراق و 

ایــران در تــردد بودند؟ نجابت و ســکوت ســربازان گمنام در 
وزارت اطلاعــات باعث وقاحت این افراد گشــته تا جایی که به 
انکار هویت این آقایان نیز قدم برداشــتند. علت حمایت بعضی 
از شاخه های پیوسته و وابســته به رژیم جنایتکار صهیونیستی 
از ایــن افراد و انجــام هزینه های مختلف بــرای آن ها در ایران 
و عــراق و اروپا چیســت؟ جالب ترین نکته در ســرتا ســر این 
موضــوع حمایت احزاب چپ و جریانان های افراطی تروریســم 
از ایــن افراد و قــرار دادن تریبون های مختلــف در اختیار وکلا 

و خانواده هــای این افراد می باشــد؛ خوب اســت ایــن آقایان 
پاســخی عقل پســند به اهل پژوهش بدهنــد. در تمام اطاق ها 
و محل کارهــای این به اصطلاح مبارزین حتــی یک تصویر از 
پیشگامان و آزادیخواهان کرد وجود ندارند؛ چرا؟ و آخرین سوال 
اینکه رســانه های داخلی ما که از بودجه و امکانات مردم تغذیه 
می کنند. چرا در مقابل دروغ ها اتهامات این افراد وحامیانشــان 
 مهر ســکوت بر لب زده اند؟ و تاکی به این رویه نادرســت ادامه 

خواهند داد؟

شهریور ماه سال جاری بود که احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد و دارایی 
گفت: »دولت قبل ۱۹۶ همت بدهی به بانک مرکزی، ۴۴۸ همت بدهی 
به صندوق های بازنشستگی و ۶۵۵ همت بدهی به نظام بانکی داشت«. 
از آن تاریخ تا کنون، ابربحران صندوق های های بازنشستگی پابرجاست و 
در بودجه سال آتی دولت سیزدهم نیز راه حل مشخصی برای بدهی های 
مذکور اندیشیده نشده است. ابراهیم بهادرانی، مشاور عالی اتاق بازرگانی 
در این باره، گفته است: »هیچ راهکاری برای بدهی دولت به بانک ها و 

صندوق های بازنشستگی در لایحه بودجه دیده نشده است.«
طبق داده های پایگاه اطلاع رســانی دولت، در سال ۹۲ بدهی دولت به 
صندوق های بازنشستگی ۶۸ هزار میلیارد تومان )همت( بوده و در سال 
۱۴۰۰ به حدود ۴۴۸ همت رســیده است. همچنین بر اساس گزارش 
اخیر مرکز پژوهش های مجلس، زمانی که کسری در صندوق ها تشدید 
می شود، یک فشار اجتماعی ایجاد می شود و دولت نیز ناگزیر است که 
یا به صندوق ها کمک کند و یا بدهی های خود را از مســیرهای تورم زا 

پرداخت کند.
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، چهار صندوق بازنشستگی 
»وزارت اطلاعات«، »فولاد«، »نیروهای مسلح« و »صندوق بازنشستگی 
کشوری« برای پرداخت مستمری های خود به کمک دولت نیاز دارند. 
میزان اعتبــار موردنیاز برای این صندوق هــا در لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
حــدودا بین ۳۵۰ تا ۴۰۰ همت برآورد شــده اســت. در این تخمین، 
افزایش ۱۸درصدی حقوق مستمری بگیران در نظر گرفته نشده و تعداد 
بازنشستگان نیز ثابت فرض شده است. این صندوق ها تا ۴۰۰ همت به 

بودجه عمومی وابسته هستند.
با توجه به این شــرایط، پرسش هایی مطرح است از جمله این که چرا 
بحران صندوق های بازنشستگی به مشکلی مزمن در اقتصاد کشور تبدیل 
شده است و دولت برای عبور از این بحران چگونه باید عمل کند؟ وحید 
محمودی، اقتصاددان و استاد اقتصاد دانشگاه تهران در گفتگو با فرارو به 

این پرسش ها پاسخ داده است:

<بیشترینحجمتسهیلاتبانکیتوسطتامیناجتماعیدریافتمیشود
چرا بدهی صندوق های بازنشستگی به قوزبالاقوز دولت تبدیل شده است؟ 
وحید محمودی به فرارو گفت: »بحران صندوق های بازنشستگی یکی از 
جدی ترین بحران های کشور است. یکی از مهمترین ناترازی هایی که در 
حوزه اقتصاد داریم، ناترازی منابع مختلف صندوق های بازنشستگی است. 
ما یک نرخ پشتیبانی در صندوق ها داریم که اگر به زیر عدد پنج برسد، 
یعنی »بحران«. یعنی پنج نفر باید بیمه دهند تا یک نفر پوشش دهی 
بیمه دریافت کند. این نرخ سالهاســت که برای صندوق های غیر تامین 
اجتماعی، ۵/۵ صدم درصد است؛ یعنی یک نفر هم بیمه نمی گیرد. هم 
اکنون یک و نیم میلیون نفر به کارمندان دولت اضافه شده، درحالی که 
بازنشستگان به لحاظ وابستگی به دولت و درآمد، بازنشسته نشده اند. همه 
این ها به بودجه افزوده شده و عدد بزرگی از بودجه را پوشش داده است. 
نرخ پشتیبانی صندوق تامین اجتماعی که در سال ۱۳۸۴ روی عدد حدود 
۱۲ قرار داشت، اکنون به زیر عدد ۴ رسیده است و هر چند سال یکبار، 
سازمان تامین اجتماعی از بانک ها تسهیلات گرفته و تعهدات بیمه ای خود 
را ایفا می کند. در آخرین »گزارش فصلی تسهیلات بانکی دریافت شده«، 

بیشترین حجم تسهیلات دریافتی توسط تامین اجتماعی است. «

وی افزود: »تامین اجتماعی چرا این تسهیلات را دریافت می کند؟ چون 
می خواهد به تعهدات خود عمل کند. یعنی همان »مدیریت نابهنجار 
بدهی« که دولت انجام می دهد. این مدیریت نابهنجار را سازمان تامین 
اجتماعی از سر ناچاری انجام می دهد و بر این اساس، بخشی از منابع 
بانک های تجاری را دولت دریافت می کند )درست مثل شب عید سال 
گذشته که حدود ۴۰۰ هزار میلیارد تومان، برداشته شد( و بخشی را نیز 
تامین اجتماعی مطالبه خواهد کرد. این در حالی است که منابع بانک ها 
باید صرف بخش واقعی اقتصاد می شد تا این بخش واقعی اقتصاد بتواند 
ارزش افزوده و اشــتغال ایجاد کند و اتفاقا از طریق همین اشتغال هم 
بتوان وضعیت پشــتیبانی صندوق ها را اصلاح کرد یا لااقل کمکی به 
اصلاح آن کرد. متاسفانه ما در یک لوپ یا مسیر غلط افتاده ایم و نتیجه 
این وضعیت نیز این است که ناترازی های تامین بانک ها بیشتر می شود 

و تامین اجتماعی نیز، در مســیری افتاده که حداکثر تا ۲ سال آینده 
دست های خود را بالا می برد و اعلام می کند دیگر توان عمل کردن به 
تعهدات بیمه ای خود را ندارد؛ بنابراین دولت همانطور که صندوق های 
دیگر را وارد بودجه کرده اســت، باید هم تعهدات را تامین کند و هم 
تامین اجتماعی را در بودجه لحاظ کند. وقتی چنین تصویری ترسیم 
می شــود و دولت مجموعه ای از منابع را به اشــکال مختلف می گیرد 
و همزمان مالیات را به شــکلی نامتعارف، افزایش می دهد، تا کسری 
بودجه خود را تامین کند، به مشکلی بزرگ بر می خورد. دولت در تراز 
سالیانه بودجه خود هم مانده است چه برسد به ایفای تعهدات خود به 
سازمان تامین اجتماعی یا سایر صندوق هایی که داستانشان در بودجه 

متفاوت است. «

<دولتبایدبارانتبودجهمبارزهکند
این اقتصاددان در ادامه گفت: »اساسا توان تامین مالی برای دولت وجود 
ندارد و تامین اجتماعی هم از همان منبعی که دولت برای خود، تامین 
مالی می کرده، اســتفاده می کند و منابــع بانک ها را می برد. در چنین 
ســاختار نامتعارفی در تنظیم بودجه عمومی کشور، طبیعیست که نه 
می توانند و نه می خواهند منابع را ببینند. اکنون پرسش این است که 
پس چه باید کرد؟ باید کمی به عقب تر رفت و دید که اگر قرار اســت 
بودجه کشــور به شکلی تراز شود که به تعهدات خود عمل کند، صرفا 
نمی توان به »طرف درآمدها« نگاه کرد، بلکه باید به »طرف هزینه ها« نیز 
نگاه کرد. دولت در رویکرد اقتصاد سیاسی، تن به اصلاح بودجه نمی دهد. 
به حدی در بودجه کشور رانت وجود دارد و به حدی بندها و ردیف های 
بودجه ای صاحب دارند که هیچ نوع بازنگری را شــاهد نیستیم. حتی 
میبینیم که ۲۵ الی ۳۰ دستگاه یک وظیفه واحد دارند که هیچ خروجی 
خاصی هم ندارند، اما به شکل دائم بودجه می گیرند؛ حتی متناسب و 
بالاتر از تورم نیز افزایش بودجه دارند. این شــرایط منتهی به افزایش 

ناترازی می شود. «
وی افــزود: »دولت راهی ندارد به جز این که تن به اصلاح و بازســازی 
بودجه دهد و کارکردی توســعه ای به بودجــه داده و با رانت بودجه ای 
مبارزه کند. این تلاش ها باید ادامه پیدا کند، تا زمانی که بودجه پالایش 
پیدا کرده و روحیه عملیاتی بر آن حاکم شود و با یک مدیریت مدرن و 
هدفمند و مبتنی بر عملکرد توسعه ای تنظیم شود. افزون بر این ها برای 
این که نرخ پشــتیبانی اصلاح شود و صندوق ها توانمند شوند و فشار 
بودجه ای کمتر شــود، باید گشایش های حوزه سیاسی، افزایش یابد تا 
ظرفیت های تامین مالی بنگاه های اقتصادی را افزایش دهیم. ما رقمی در 
حدود افزون بر ۴۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری نیاز داریم و برای حل 
آن باید فضایی ایجاد شود که سرمایه گذاری های خارجی را جذب کشور 
کنیم و بتوانیم اقتصاد ملی را قدرتمندتر کرده و رشد پایداری ایجاد کنیم. 
بر اساس این تغییرات، نرخ پشتیبانی کسب و کار را بر پایه اشتغال مولد 
بالا ببریم و در نهایت ناترازی ها و فشار روی صندوق ها را کاهش دهیم. 
ضمن این که لازم اســت عقلانیتی نیز بر اقتصاد کشور حاکم شود و 
تعهدات غیرمعقول و غیرمنطقی نیز بر دوش صندوق ها گذاشته نشود که 
نتوانند از پس این تعهدات بربیایند. ما نیازمند یک بازنگری در حکمرانی 
اقتصاد سیاسی هستیم که بتوانیم ذینفعان و معادلات درون حوزه مالی 

عمومی را انتظام بخشی مجدد کنیم و تعادل هایی را ایجاد کنیم.«

یکی دیگر از ایراداتی کــه در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳ وجود دارد این است که آمده اند 
برای درآمدهای مردم فکرهایی کرده اند، 
اگر کســی نســبت به سال  این که  مانند 
گذشته گردش مالی بیشتر داشته باشد، این 
گردش مالی شامل مالیات می شود! که این 
خیلی عجیب بود. این اتفاق یکی از مصوبات 
عجیب مجلس و لایحه بودجه ۱۴۰۳ است که 
ما چشم مان دنبال حساب های شخصی مردم 
باشــد که اگر مردم درصدی درآمدشان 
افزایش داشت و یا از محلی واریزی داشتند، 
امر واقعا مسئله  این  شامل مالیات شــود. 

بسیار عجیبی در بحث بودجه است

ابــر بحــران صندوق هــای بازنشســتگی، 
مدت هاست به عنوان یک معضل در اقتصاد 
کشور شــناخته می شــود. با این وجود اخیرا 
تامین  چگونگی محل  حــوزه  نگرانی هایی در 
بدهی های دولت به این صندوق ها نیز مطرح 
شده است. دکتر وحید محمودی اقتصاددان 
در این باره گفت: »تامیــن اجتماعی نیز، در 
مســیری افتاده که حداکثر تا ۲ سال آینده 
دست های خود را بالا می برد و اعلام می کند 
بیمه ای  دیگر توان عمل کردن بــه تعهدات 
خود را ندارد؛ بنابرایــن دولت همانطور که 
صندوق های دیگر را وارد بودجه کرده است، 
باید هم تعهدات را تامیــن کند و هم تامین 
اجتماعــی را در بودجه لحاظ کند. وقتی چنین 
تصویری ترسیم می شود و دولت مجموعه ای 
از منابــع را به اشــکال مختلــف می گیرد و 
همزمان مالیات را به شکلی نامتعارف، افزایش 
می دهد، تا کسری بودجه خود را تامین کند، 

به مشکلی بزرگ بر می خورد«

یک اقتصاددان تحلیل کرد

بدهی صندوق های بازنشستگی 
به قوزبالاقوز دولت تبدیل شده است؟
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گزارش کوتاه

آفتاب یزد: برای اولین بار در کشور خط تولید 
موتورســیکلت برای در زندان قم راه اندازی شد 
که با راه اندازی مرحله اول این خط تولید زمینه 

اشتغال ۶۵ زندانی فراهم شده است.
به گــزارش خبرنگار آفتاب یــزد، آیین افتتاح 
خط تولید موتورسیکلت برای اشتغال زندانیان 
۱۲بهمن ماه در اردوگاه حرفه آموزی و کاردرمانی 
زندان مرکزی قم برگزار شــد. در حاشــیه این 
مراســم نیز پنجمین تور نظارتــی قوه قضائیه 
با حضــور غلامعلی محمدی رئیس ســازمان 
زندان ها، رحیم مطهرنــژاد رئیس بنیاد تعاون 
زندانیان، حجت الاســلام والمسلمین مظفری 
رئیس کل دادگستری اســتان قم و علی اصغر 
رنجبــر مدیر کل زندان های اســتان قم برگزار 
شــد. در این تور خبرنگاران و عکاسان رسانه ها 
از بخش های مختلــف اردوگاه حرفه آموزی و 
کاردرمانی اســتان قم و تولیــدات کارگاه های 
اشتغال زندان های اســتان قم در زمینه تولید 

صنایع دستی، پوشاک و مبلمان بازدید کردند.
غلامعلی محمدی رئیس ســازمان زندان ها در 
این مراسم گفت: مهمترین رسالت و ماموریت 
سازمان زندان ها اصلاح و تربیت است و اشتغال 
بهترین شیوه برای بازاجتماعی کردن زندانیان 
اســت و هدف اصلی و منتهای آمال و آرزوی ما 

نیز این موضوع است.
وی گفــت: اکنون بیــش از ۴۰ هزار زندانی در 
محیط های کارگاهی مشــغول کار هســتند و 

دستمزد رسمی دریافت می کنند.
محمدی گفت: اشتغال بهترین مسیر در اصلاح 
و تربیت است، در تلاشیم که از همه ظرفیت ها 
در این مســیر اســتفاده کنیم، که مهمترین 
موضوع در این راستا استفاده از ظرفیت بخش 

خصوصی و کار آفرینان است.
وی افزود: تعامل بســیار خوبی میان دســتگاه 
قضائی و ســازمان زندان ها برای توسعه مهارت 
آموزی و اشــتغال زندانیان وجــود دارد و ما در 
این راستا برنامه های متنوعی را دنبال می کنیم.

وی خاطرنشــان کــرد: فعالیت های فرهنگی و 
آموزشــی همچون برنامه هــای قرآنی، دینی و 
سواد آموزی در بخش های مختلف در زندان های 
کشور دایر است اما در کنار همه این برنامه های 

مهم، اشتغال جایگاه ویژه ای دارد.
وی با اشــاره بــه این که اشــتغال در پیمودن 
راه های تعالی مادی و معنوی بســیار تاثیرگذار 
است، ادامه داد: همانطور که فقر ریشه بسیاری 
از مشکلات اســت، اشتغال نیز موجب نشاط و 
شــادابی و اعتماد به نفس است و این موضوع 
مهمترین نقشه راه در مســیر اصلاح و تربیت 

زندانیان است.
محمدی با تاکید بر این که ما از همه فرصت ها 
برای توسعه اشتغال زندانیان استفاده می کنیم، 
گفت: یکی از مهمترین این فرصت ها، استفاده از 
ظرفیت بخش خصوصی و کارآفرینان است، با 
تلاش صورت گرفته، خدمات تولیدی زندانیان از 
مالیات معاف است و ما به دنبال این هستیم که 

این موضوع قانون دایمی شود.
وی با بیان این که تسهیلاتی که مجلس شورای 
اسلامی برای توسعه اشــتغال زندانیان درنظر 
گرفت جای تقدیر و تشــکر دارد، افزود: اکنون 
یک فضای رقابتی میان اســتان ها در استفاده 
از ظرفیــت بخش خصوصــی و کارآفرینان در 
اشتغالزایی برای زندانیان شکل گرفته است و در 
سراســر استان ها حرکت رو به جلویی در حوزه 

اشتغال زندانیان مشاهده می شود.

<نبایدتعدادقابلتوجهیازافرادیکهنیرویکارهستند
بهدلیلمسائلمالیدرزندانباشند

حجت الاســلام و المســلمین علــی مظفری 
رئیس دادگســتری قــم در بخــش دیگر این 
مراســم گفت: نیازمند بازنگری در قانون گذاری 
و در برنامه ریزی های اقتصادی در زمینه مجازات 

زندان هستیم.
وی افزود: زندان برای افراد شــرور و افرادی که 
امنیت جامعه را به هم می زنند پیش بینی شده، 
بسیاری از کسانی که زندانی هستند در حقیقت 
آزادی آنان هیچ ضرری نداشته و زندانی بودنشان 

هیچ نفعی حتی برای شاکیان آنان ندارد.
وی با اشــاره به لزوم اصــلاح قوانین مرتبط با 
مجازات زندان و رســاندن آن به حداقل، ادامه 
داد: نباید موضوع زنــدان به صورت حداکثری 
دیده شود، اگر روابط مالی افراد در جامعه شفاف 
باشد جلوی بسیاری از مشکل ها و گرفتاری های 

حقوقی گرفته خواهد شد.
مظفــری گفت: با وجود همــه تلاش هایی که 
برای رفع مشکل اشتغال زندانیان در حال انجام 
است، ما می توانیم مسئله را به صورت محوری 
حل و از ورود حجم بســیاری از پرونده ها که 
منجر بــه مجازات زندان می شــود جلوگیری 
کنیم، نباید تعــداد قابل توجهی از افرادی که 
نیروی کار هســتند به دلیل مســائل مالی در 

زندان باشند.

<درتمامموسساتکیفری،بازداشتگاهها،
کانونهایاصلاحوتربیتوغیره

اقداماتمتنوعبهسازیدرحالانجاماست
مدیرکل زندان های استان قم در این بخش دیگر 
این مراسم گفت: اشتغال مولد و درآمدزایی اولویت 
و رویکرد مسئولان قم در خصوص زندانیان است و 
هم اینک آنان بخش مهمی از هزینه های خانواده 
خود را از طریق مشاغل مفید تامین می کنند. وی 
افزود: در راستای توسعه اشتغال مولد زندانیان یک 
خط تولید موتورسیکلت در این زندان راه اندازی 
شده اســت که در فاز نخســت آن ۶۵ اشتغال 

مستقیم ایجاد شده است.
علی اصغر رنجبــر ادامه داد: امــور زندان های 
استان قم مسیری را دنبال می کند تا با توانمند 
کردن افراد در بند، آنان بعــد از آزادی بتوانند 
زندگی عزتمندانه ای در پیش گرفته و گذشته 
خود را جبران کنند. مدیرکل زندان های استان 
قم، خاطرنشــان کرد: تمام منافع و درآمدهای 
حاصل از مددجویان و زندانیان به حساب زندانی 
و خانواده های آنان واریز می شــود و زندان هیچ 

منفعتی از اشتغال زندانیان ندارد.
رنجبر با اشــاره به آموزش های فنی و حرفه ای 
در زندان های استان، تصریح کرد: هم اینک یک 
مرکــز ثابت آموزش فنی و حرفه ای در اداره کل 
زندان هــای قم فعال اســت کــه تامین مربی 

مهم ترین چالش این مرکز است.
وی با اشــاره بــه اقدامات فرهنگــی جاری در 
زندان های اســتان، بیان داشــت: طی دو سال 
گذشــته با راه اندازی ۲ مدرســه قرآنی، حدود 
۵۰۰ زندانی مشغول آموزش و یادگیری معارف 

و مفاهیم مختلف قرآنی شده اند.
مدیرکل زندان های اســتان قم گفت: در تمام 
موسســات کیفری، بازداشــتگاه ها، کانون های 
اصلاح و تربیت و غیره اقدامات متنوع بهسازی 

در حال انجام است.
علی آزادبخت، مدیر عامل بنیاد تعاون زندانیان 
اســتان قم در بخش دیگر این مراسم با اشاره 
اینکه خط دوم و ســوم تولید موتورسیکلت در 
زندان های اســتان تا نیمه نخست سال آینده 
راه اندازی خواهد شــد، گفت: بــرای راه اندازی 
ایــن خط تولیــد زندانیان در مــدت دو هفته 

آموزش های لازم دیده اند.
وی افزود: با همکاری شــرکت ســازنده موتور 
سیکلت در حال حاضر ۸۰ زندانی نیز به صورت 

اعزام به کار در حال کار هستند.

<۴۰هزارنفرزندانیحقوقبگیر
درزندانهایکشورداریم

رحیم مطهرنژاد، مدیرعامل بنیاد تعاون زندانیان 
کشــور در این مراسم با اشاره به اینکه در حال 
حاضر ۴۰ هزار زندانی در زندان های کشور شاغل 
حقوق بگیر هســتند، گفت: اشــتغال زندانیان 
کشور در رشته هایی چون تولید موتور سیکلت، 
قطعات خودرو، صنایع دستی، دوچرخه، صنایع 
چــوب و گروه های فلــزی از فعالیت های بنیاد 
تعاون اســت. وی افزود: زندانیان به این صورت 
با فعالیت و اشتغال خود در اقتصاد ملی و اقتصاد 

مقاومتی نقش آفرینی می کنند.
مطهر نژاد با اشــاره به اینکه این بنیاد با سابقه 
بیش از ۸۰ سال خود دو وظیفه حرفه آموزی و 
توانمندسازی را برای بازگشت زندانیان به جامعه 
را برعهده دارد افزود: بنیاد تعاون زندانیان کشور 
سالیانه ۸۰ هزار نفر را سالیانه آموزش و زمینه 

حرفه آموزی آنان فراهم می شود.
وی گفت: در حال حاضــر ۴۰ هزار نفر زندانی 
حقوق بگیر در زندان های کشور داریم که ۵ هزار 

محصول تولید می کنند.
مطهر نژاد کشاورزی را از دیگر زمینه های اصلی 
اشتغال آفرینی این بنیاد برای زندانیان عنوان کرد 
و افزود: بیــش از ۱۵ هزار هکتار زمین در اختیار 
بنیاد تعاونی زندان های کشور است که فعالیت های 
مختلف کشاورزی، باغبانی، گلخانه داری، پرورش 

دام، طیور و آبزی پروری انجام می دهند.
وی در خصــوص حمایت های پــس از آزادی 
زندانیــان گفت برای اشــتغال زندانیان پس از 
آزادی خلاهایــی وجــود دارد و زندانیان در دو 
مقطع زندانی بودن و پس از آزادی نیاز به کار و 
شغل دارند تا بتوانند جذب جامعه شوند و نیاز 
اســت حمایت های لازم از زندانیان برای دوران 

پس از آزادی پیش بینی شود.
مدیر عامل بنیاد تعاون زندانیان کشور از ظرفیت 
تولید ۴۰ هزار پابند الکترونیکی در کشور خبر داد 
و افزود: برای ۱۰ هزار زندانی پابند الکترونیک با 
هدف اشتغال زندانیان ایجاد شده است و از همه 
قضات می خواهیم در احکام خود با هدف کمک به 
حرفه آموزی و ایجاد مهارت در زندانیان به سمت 

پابندهای الکترونیکی حرکت کنند.
وی تاکید کرد: اشــتغال در داخــل زندان ها از 
اولویت های کاری بنیاد است و تلاش می کنیم 
کسانی که امکان بیرون آمدن از زندان را ندارند 

در داخل زندان برای آنان شغل فراهم شود.

توکیو بدون توقف 
در شنبه معهود!

ادامه از صفحه اول:
... غول های پرادعای آن سوی قاره را دست از پا 

درازتر به خانه بفرستد.
توکیو بدون توقف. اگر قصد داریم تابوی کهنه را 
بشکنیم و نگران پاشنه آشیل سربازانمان نباشیم 
باید در نود دقیقه پر ســر و صدای معهود، عمق 
دفاع چشــم فندقی ها را به چشم اسفندیار بدل 
نماییم و در شنبه اسرارآمیز همای سعادت را بر 

شانه هایمان بنشانیم.

این تیــم با ایــن مختصات و این پتانســیل 
می تواند پایانی بر کابوس ها بگذارد و یک گام 
دیگر به کاپ زرین نزدیک شــود. فقط کافی 
است با چشمان باز خود را مقابل حقیقت قرار 
دهیم و سریال اشتباهات فردی و گروهی مان 
را به تماشا ننشینیم. فقط باید از شنبه الیم با 
تعقل گذر کنیم و با اتــکا به گرگ های بالان 
دیــده، کاری کنیم رقیب ســرگیجه بگیرد و 
مبهوت و مستاصل برابر مهره های امیراردشیر 

زانو بزند.
روز بال گشایی فرا رسیده. مرگ پایان کبوتران 
سپید در آسمان بی ابر دوحه نیست. دل هایمان 

روشن است...

بیش از ۴۰ هزار زندانی در محیط های کارگاهی مشغول کار هستند

مردم محلی به کمک دریاچه ارومیه بیایند

نماینده مهاباد:

از مصوبات عجیب مجلس؛ چشم مان دنبال حساب های مردم است
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 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 آفتاب یزد – حمی�ده مهرعلی: 1- گاهی وقت ها در میان انبوه 
پیامکهای موبایلی که 99 درصدشون تبلیغاتی هستن، پیامک های 
به درد بخوری هم پیدا می ش��ن، پیامک هایی که من به اونا می گم 
»پیامک های هش��دار دهنده«، این پیامک ها از سوی آدمهای خاص 
یا بهتره بگم ارگانهای خاصی برای ما ارس��ال میشن، ارگان هایی که 
اصلا قصد تبلیغات ندارن و اگه برای ما پیامک ارسال می کنن واسه 
خاطر خودمونه نه هیچ کس دیگری. همین دیروز در بین پیامک هام، 
اس ام اس��ی رو دیدم که چند روز پی��ش برای من اومده بود اما من 
متوجهش نش��ده بودم، پیامکی که یه جمل��ه خاص و خیلی کوتاه 
داشت، جمله ای که فقط سه کلمه بود؛ »شکایت علیه شما«. وقتی 
پیامک رو باز کردم متوجه داس��تان عجیبی شدم که برای شما هم 
می تونه جالب باش��ه، پیام این اس ام اس این بود که اگه یه موقع یه 
پیامکی از یه شماره شخصی یا پیام رسان های موبایلی برات اومد که 
توش نوشته بود بر علیه شما )یعنی من( شکایت شده، حواست باشه 
ک��ه بند رو آب ندی، این پیامکها به قصد کلاهبرداری و س��رقت از 
حساب شما )بازم یعنی من( فرستاده میشه. به این پیامک ها توجه 
نکن، آمار بهش��ون نده، کد چهار رقمی و نمی دونم شماره موبایل و 

کد ملی و شماره شناسنامه و این چیزا رو براشون پیامک نزن. 
2- چند روز پیش خانمی می گفت: »حدود س��اعت یازده شب بود 
ک��ه یه پیامک برام اومد، بازش کردم دیدم یه نفر به کارت من پنج 
میلیون تومن واریز کرده، با تعجب گفتم »وا این دیگه از کجا اومد؟ 
کی واسه من پول ریخته این وقت شب؟« توی همین فکرا بودم که 
چند دقیقه بعد موبایلم زنگ زد، گوشی رو برداشتم، صدای یه مرد 
بود که یه کمی هم هیجان توی صداش بود، گفت: »ببخشید خانم 
من این موقع ش��ب مزاحم شما شدم، من الان می خواستم یه پولی 
رو به حساب خواهرم بزنم، وقتی ارسال شد متوجه شدم که شماره 
کارت رو اشتباه زدم و گویا اون پول به کارت شما اومده، پنج میلیون 
تومنه، الان پیامکش برای ش��ما باید اومده باشه.« خانمه می گفت، 
گفتم: »ده، پوله ما ش��ما بود، من همش میگم خدایا کی این پول و 
واس��ه من واریز کرد، درسته پنج میلیون تومنه.« صدای مرد گفت: 
»البته قابل شما رو نداره، ولی چون باید امشب حتما این پول رو به 
کارت خواهرم واریز کنم، می خواستم از شما خواهش کنم که به من 
کمک کنید تا پولی که اشتباهی به کارت شما واریز شده برگرده به 
کارت خ��ودم تا من بتونم پ��ول خواهرم رو به کارتش بزنم«، خانمه 
می گفت، گفت��م: »چیکار باید بکنم؟ بگید انجام بدم.« صدای مرده 
گفت: »کار زیادی نیست، الان یه کدی برای شما پیامک میشه اون 
کد رو برای من بخونید لطفا تا من اینجا بزنم تا پوله از کارت شما به 
کارت من منتقل بشه، خیلی ممنون و لطف کردید و... « خانمه در 
ادامه حرفاش گفت: »کد اومد و من کد روبرای اون آقا خوندم و بعد 
هم تش��کر کرد و با هم خداحافظی کردیم و.... من توی کارتم سی 
میلیون تومن پول داش��تم که با پولی که اون آقا اشتباهی به کارت 
من واریز کرده بود، می شد سی و پنج میلیون تومن و طبعا وقتی اون 
آقا پنج میلی��ون تومنش رو از کارت من پس می گرفت پولم دوباره 
سی میلیون تومن می شد، چند دقیقه بعد یه پیامک برام اومد، بازش 
کردم و در کمال تعجب دیدم تمام سی و پنج میلیون تومن از کارت 

من کم شده و مانده کارتم به صفر رسیده بود.«
3- بعضیا چ��ه نونهایی می خورن، چقدر راحت از گلوش��ون پایین 
میره، ما ی��ه چیکه آب می خوایم بخوریم توی هفتصد تا ایس��تگاه 

توی گلومون گیر می کنه، آخر س��رم به سکس��که می افتیم اونوقت 
یه س��ری اش رو با جاش بر می دارن برای خودش��ون، ببینید چقدر 
دزدی های اینترنتی زیاد ش��ده که برای پیشگیری از جرم های این 
ش��کلی پلیس فتا میاد به مردم هش��دار میده، بعد خیلی از همین 
مردم وقتی پیامک های این مدلی رو می بینن، با خودش��ون میگن: 
»ای بابا پلیس فتا چی میگه این وس��ط؟ اینا هم واس��ه خودش��ون 
نون دونی درس��ت کردن برای خودش��ون، دس��ت از سر ما بردارید 
بابا، ولمون کنید، بذارید به درد خودمون بس��وزیم و بسازیم...« این 
حرف��ا رو بعضی از مردم می زن��ن، اما نمی دونن که اینطور پیامک ها 
ک��ه از طرف ارگان هایی مثل پلیس فتا یا قوه قضائیه میاد، در واقع 
یه نوع هشدار اجتماعیه به مردم، به من، به شما، به همه مردم، این 
پیامک ه��ا می خواد به مردم بگه »بابا به هر کس��ی که بهتون زنگ 
میزنه، یا هر کسی که بهتون پیام میده، اعتماد نکنید، چون بعدش 
دودش تو چش��م خودتون میره«، خب منصفان��ه هم اگر بخواهیم 
نگاه کنیم می بینیم حق کاملا با پلیس فتا هست، اینا مسئولیتشون 
همین��ه دیگه، دارن از جرم و جنایت پیش��گیری می کنن، دارن تو 
جامعه فرهنگسازی می کنن، به ملت راه گرفتار نشدن توی مشکلات 
اقتصادی رو نش��ون میدن، بعضی وقتا بد نیست کمی فکر کنیم به 
حرفای��ی که می زنیم یا کارایی که انجام می دیدم، بعضی وقتا توجه 
ب��ه یه چیز خیلی معمولی )از نظر ما( می تونه از ماجرای س��خت و 
تلخ��ی که ممکنه ب��رای هر کدوم از ما پیش بی��اد جلوگیری کنه، 
با این تفس��یر می تونیم متوجه بش��یم که بعضی از این پیامکهایی 
که برای ما میاد چندان هم بد نیس��تن، اتفاقا وجودش��ون لازم هم 
هس��ت، چون باعث میش��ن ما آگاهانه دست به اقدام و عمل بزنیم، 
مثلا همین خانمی که س��ی میلیون تومن از پولش رو با خوندن یه 
کد چهار رقمی برای اون بابایی که معلوم نبود کیه، به باد داد، او با 
این کارش برای خودش مشکل درست کرده بود دیگه، حالا هی بره 
ش��کایت کنه، پولش از دستش رفته، در حالیکه اگه به این پیامکها 
توجه می کرد، هوش��یار می شد و مثلا به اون آقایی که پنج میلیون 
ریخته بود به کارتش، می گفت: »من که الان شما رو نمی شناسم که، 
از کجا معلوم این پنج میلیون مال شماست، فردا تشریف ببرید بانکی 
که توش حس��اب دارید شماره کارتی که بهش پول واریز کردید که 
از قضا کارت منه بدید به مسئول بانک، تا اونا با من تماس بگیرن و 
تایید کنن که این پول شماست، اونوقت من در خدمت شما هستم، 
این پول هم تا اون موقع پیش من امانت می مونه.« به همین راحتی، 
اما این خانم راه عجیب و غریب گول خوردن رو انتخاب کرده، البته 
خودش نمی دونست که داره گول می خوره اما همین که به یه آدمی 

که نمی شناسیش، ندیدیش تا حالا اعتماد کنی و هر چی می گه رو 
انجام بدی نتیجه اش همین میشه که کارتت رو خالی کنن. 

4- از وقتی فضای مجازی پا به عرصه وجود گذاش��ت زندگی ها هم 
ساده تر شد، هم سخت تر، بعضیا فکر می کنن از وقتی فضای مجازی 
اومده همه چی بهتر شده، اما در واقعیت اینطور نیست، البته می تونه 
باشه، اما نیست، دلیل نبودنش هم اینه که ما آدمها فرهنگ استفاده 
از فض��ای مجازی رو بلد نیس��تیم، یعنی یادش نگرفتیم، نفهمیدیم 
چط��وری باهاش کار کنیم، خیال کردیم یه ابزار همه کارس و خب 
هر کاری میش��ه باهاش کرد، واسه همین شش دُنگِ حواسمون رو 
بردیم توی این فضا و حالا نفس نکش کی نفس بکش، شام و ناهار 
و صبحانمون ش��د فضای مجازی ، تفریحمون ش��د فضای مجازی، 
فک و فامیل و ایل و تبار و دوس��ت و آش��نامون شد فضای مجازی، 
از همه چی افتادیم دیگه، این وس��ط هم یه س��ری آدمها مثل اون 
آقای دزد نامحترم با استفاده از فضای مجازی روش های جدیدی رو 
ابداع کردن و ش��روع کردن به کلاه برداش��تن از سر و کله ی مردم، 
وقتی این اتفاقات افتاد و وقتی دوباره و سه باره و ده باره و صد باره 
و... تکرار ش��د، مسئولان امنیت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
متوجه شدن که راه های جدیدی برای ارتکاب جرم و جنایت اختراع 
ش��ده که توش��ون خبری از بالا رفتن دیوار و کیف قاپی و س��رقت 
خودرو و موتور س��یکلت نیس��ت، هرچند که این روشهای قدیمی 
هم منسوخ نش��دن، اما توی روش های جدید، طرف بدون اینکه به 
خ��ودش زحمت بده از طریق یه تلفن هم��راه یا نهایت یه لب تاپ 
خیلی راحت و ساده از توی خونه اش در حالی که حتی پیژامه اش رو 
هم عوض نکرده، پول پارو می کنه، این ش��د که پلیس به فکر چاره 
افتاد تا یه راهکارهای��ی پیدا کنه که مردم به لحاظ اقتصادی کمتر 
ضرر کنن، یکی از این راهکارها همین ارسال پیامک های هشدار به 
مردم کوچه و بازاره، پلیس در واقع با این اقدام داره مردم رو از خواب 
بیدار می کنه و به روش هایی که دزدهای اینترنتی برای چپاول پول 
مردم ازش��ون استفاده می کنن، آگاهش��ون می کنه، این اقدام کاملا 
قابل قبول و محترمه و جای تشکر از پلیس فتا و قوه قضائیه و بقیه 
دست اندرکاران داره، اما یه ایرادی این وسط هست که باعث میشه 
مردم چندان اهمیتی به این پیامکها ندن، اون ایراد هم اینه که چون 
مردم در طول روز پیامک های تبلیغاتی زیادی دریافت می کنن، فکر 
می کنن اینجور پیامک ها هم به نوعی پیامک تبلیغاتی هستن، نشون 
به اون نشون که خود من همین دیروز داشتم با گوشی موبایلم کار 
می کردم که یهو دیدم یه پیامک که مال چند روز پیش بوده و من 
اون رو باز نکرده بودم توی باکس پیامک هام وجود داره که از طرف 
پلیس فتاست و توی اولین خطش نوشته: »شکایت از شما...« همین 
کلمه من رو وادار کرد که پیامک مورد نظر رو باز کنم و بخونم. بعد 
از خوندن پیامک متوجه شدم که بر اساس اون چیزی که پلیس فتا 
توی پیامک نوش��ته بود، کلاهبردارها با استفاده از یک عبارت ساده 
»شکایت علیه شما« می تونن شما رو وادار کنن که عجولانه و بدون 
فکر و اندیش��ه کارهایی رو انجام بدید که ضرر و زیان مادی براتون 

به همراه میاره. 
5- در پایان امیدوارم مس��ئولان برای مشکل ارسال انبوه پیامکهای 
تبلیغات��ی تدبیری اتخاذ کنن که بعد از این پیامک های مهمی مثل 
همین پیامکی که در این متن بهش اش��اره ش��ده بیش��تر به چشم 

مردم بیاد.

 درباره پیامک هایی که کاهبرداری اینترنتی را به مردم هشدار می دهند

»آنتیگونه« اثر »سوفوکل«، داستان زیبای زنی شکایت علیه شما !
)آنتیگونه( را روایت می کند که برای دفن برادرش 
)پولونیکس( پس از اینکه دایی اش)پادشاه(، یعنی 
»کرئون« اعلام داشت که جسد »پولونیکس« به 
دلیل »کفر گویی« او به حکومت نباید به خاک 
سپرده شود، در حال جدال است. برای فرهنگ 
اس��طوره ای این امر نوعی بی ش��رمی محسوب 
می ش��ود. »آنتیگون��ه« با نافرمان��ی از دایی اش، 
پیش می تازد و برادرش را با عواقبی ناگوار دفن 
می نمای��د. در طول نمایش��نامه »آنتیگونه«، با 
معرفی و تزریق شخصیت ها به طرح درام، اهداف 
هر یک ازکاراکترها مشخص می گردد، اما ممکن 
است که یک شخصیت از نظر هدف گذاری مبهم 
جلوه نماید؛ به عنوان مث��ال نامزد »آنتیگونه«، 
یعنی کاراکتر »هایمون«، اما کاراکتر »هایمون« 
نقش بسیار مهمی را در نمایشنامه هم به لحاظ 
انتقال احساسات واقعی وضعیت پیش آمده و هم 
از منظر همدردی با آرمان خواهی »آنتیگونه« ایفا 
می کند. کاراکتر »هایمون« به عنوان وارث تاج و 
تخت »تبای« با پدرش »کرئون« رابطه بس��یار 
صمیمی دارد، اما به عن��وان نامزد »آنتیگونه«، 
»هایمون« که پدرش را در مسند اعلی می بیند، 
ب��ا خود کلنجار می رود ت��ا وی را نصیحت کند. 
بنابراین توصیه های »هایمون« به پدرش با ترس 
آغاز می شود: »نمیتوانم بگویم )پدر( که استدلال 
بدی داش��ته ای. با این حال هنوز مردانی وجود 
دارند که بتوانند در این زمینه اس��تدلالی داشته 
باش��ند و نظر آنها ممکن است که مفید باشد.« 
انگیزه واضح کاراکتر »هایمون« برای تغییر نظر 
پ��درش در اولین صحنه ورود او به نمایش��نامه 
به معرض نمایش گذاش��ته می شود. »هایمون« 
می گوید: »ش��ما در موقعیتی نیس��تید که همه 
چی��ز را بدانید...«، زیرا که پدرش با سرس��ختی 
تم��ام »آنتیگونه« را به سنگس��ار محکوم کرده 
اس��ت، اما »هایمون« نیز در گفتن احساس��ات 
یک ملت نس��بت به این موضوع پافشاری دارد. 
او در ادامه می گوی��د: »آنها می گویند هیچ زنی 

ت��ا به حال، به طور غیر منطق��ی، به خاطر یک 
اقدام س��خاوتمندانه به این مرگ شرم آور نمرده 
اس��ت... این طریقتی اس��ت که آن ها در سطح  
شهر درباره اش صحبت می کنند«. »هایمون« به 
وض��وح پدرش را از نارضایتی م��ردم از اقدامات 
پادشاه آگاه می س��ازد. کاراکتر »هایمون« تنها 
شخصیتی اس��ت که در مقابل »کرئون« از خود 
ایستادگی نش��ان می دهد. کاملا واضح است که 
پس از مباحثه و ن��زاع این دو، هیچ راه حلی به 
دس��ت نمی آید.، اما باید گفت که »هایمون« در 
واقع تاثی��ر کمی بر »کرئ��ون« دارد، زیرا حکم 
دادگاه »آنتیگونه« را با رای بس��یار تحقیر کننده 
دیگ��ری تغییر داد )حبس ک��ردن او در غاری با 
آب و غذا(. حضور کاراکتر »هایمون« تنها موضع 
قاطعانه ای است که در طول نمایشنامه در برابر 
»کرئون« ق��د علم می کند و این ایس��تادگی و 
مقاومت که به عنوان انگیزه ش��خصیت هایمون 
عمل می کند، باعث احس��اس گن��اه در کرئون 
می گردد. در آخر، زمانی که »تیرِس��یاس« نبی 
)غیبگوی پی��ر و نابینای تبای( ن��زد »کرئون« 
می آید و آزردگی مش��ابه خود را اعلام می دارد، 
پیش��گویی  اش با ی��ک تراژدی همراه می ش��ود. 
»کرئ��ون« در نهایت تحت فش��ار قرار می گیرد 
تا حکم وحش��تناک خود را پس گیرد، اما دیگر 
خیلی دیر ش��ده است، زیرا که »آنتیگونه« خود 
را به دار آویخته است، »هایمون« خود را کشته 
اس��ت و همس��ر »کرئ��ون« با ش��نیدن چنین 
خبرهایی خود را می کشد. همه اطرافیان کرئون 
که »عشق مشترکی« با یکدیگر داشته اند از بین 
رفته ان��د و هدف از حضور »هایم��ون«، بالاخره 

روشن و هضم می گردد. 
مترجم: آریو راقب کیانی

لینک منبع: 
https://www.ukessays.com/essays/
theatre/haimon-in-antigone.php

نشر»ثالث« فک پلمب شد
مجموعه فرهنگی ثالث که در روز س��ه شنبه 1۰ 
بهمن اعلام کرده بود فروشگاه کتاب شعبه کریم 
خان به دستور اداره اماکن پلمب شده است، از فک 
پلمب این فروشکاه خبر داد. محمدعلی جعفریه 
گفته بود به دلیل رفتار ارباب رجوع این مجموعه 
پلمب شده اس��ت و مشخص نیست چه تاریخی 
مج��دداً به فعالی��ت خود ادامه بدهد. مس��ئولان 
دفتر توس��عه کتاب و کتاب خوانی هم همان روز 
تاکید کرده بودند به س��رعت پیگیری لازم برای 
حل مسئله و فک پلمب این کتابفروشی را انجام 

خواهند داد./ایرنا

»بازی های گرسنگی« نمایش می شود 
گرس��نگی«  »بازی ه��ای  نوجوانان��ه  اکش��ن 
تازه ترین فیلم موفق و پرس��روصدای سینمایی 
اس��ت ک��ه تبدیل به ی��ک نمای��ش صحنه ای 

می شود. 
نسخه تئاتری این اکشن آینده نگرانه قرار است 
در شهر لندن به روی صحنه برود. این نسخه با 
نگاهی به داستان نول پرخواننده سوزان کالینز 
به همین ن��ام رنگ صحنه را ب��ه خود خواهد 
دید. مجموعه چندجلدی کتاب این نویسنده، 
دستمایه تولید فرانچایز سینمایی آن هم بوده 

است./صبا

شماره نامه: 140285631011031854
تاریخ ارسال نامه: 07 / 11 / 1402 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13
 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی
 برابر رای شماره 14026033101100417مورخ 04 / 11 / 1402 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای 
علی اکبر بیاتی به شناسنامه ش�ماره 1741 صادره از کرج فرزند قارداشعلی در 
ششدانگ اعیانی یک باب ساختمان به مساحت 11 / 70 متر مربع مفروز از پاک 
شماره 103 فرعی از 144 اصلی واقع در البرز و با خریداری از خانم ها صحرا نوروزی 
و فاطمه بیادی و با مالکیت مالک اولیه آقای علی اکبر ناصر بخت تایید می نماید. 
لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

شناسه 1655326  حوزه ثبت ملک کرج ناحیه سه 
تاریخ انتشار نوبت اول: 14 / 11 / 1402

تاریخ انتشار نوبت دوم : 30 / 11 / 1402 

اداره کل ثبت اسناد و اماک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و اماک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه
 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
 براب�ر رای ش�ماره 140260316001006860 م�ورخ 1402/10/02هیئت
 اول/دوم موض�وع قان�ون تعیی�ن تکلی�ف وضعیت ثبت�ی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای/خانم 
مسلم امجدیان فرزند علی حسین بشماره شناسنامه 2735 و شماره 
ملی 32558670196 صادره از کرمانشاه مبنی بر صدور سند مالکیت 
نس�بت به شش دانگ یک باب ساختمان مسکونی به آدرس مسکن 
بلوار گلها خیابان اش�رفی اصفهانی کوچه ششم پاک20 به مساحت 
216/40 مترمربع در محدوده قسمتی از قطعه ششم تفکیکی از پاک 
52 فرعی از 140 اصلی بخش یک حومه کرمانشاه خریداری از مالک 
رسمی مشاعی آقای علیمراد محبی به صورت مع الواسطه به متقاضی 
محرز گردیده اس�ت. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/11/14
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/11/30

سجاد مویدی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

 شخصیت پردازی کاراکتر »هایمون« در »آنتیگونه« 
پسر کو ندارد نشان از پدر

 کوتاه از هنر 

 تئاتر جهان



زندگی  شنبه 14 بهمن 1402    شماره  6786

آفتاب یزد- نجمه حمزه نیا: سلامت قلب از اهمیت بالایی برخوردار است زیرا تمام جانداران از طریق قلب 
زنده هستند. قلب انسان وظیفه خون رسانی به تمام اعضای بدن را بر عهده دارد. هر اختلالی در عملکرد قلب 
باعث به خطر افتادن جان انسان می شود. سالانه درصد بالایی از مردم در جهان جان خود را به دلیل بیماری 
قلبی از دست می دهند لذا به همین دلیل حفظ سلامت قلب از اهمیت بالایی برخوردار است. یکی از مشکلاتی 
که در این عضو حیاتی ممکن است ایجاد شود بروز صدای اضافی قلب یا سوفل قلبی است که می تواند مشکلات 
متعددی را برای افراد ایجاد کند و کیفیت زندگی آنها را کاهش دهد لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد 
در اینباره با دکتر آرزو خسروی، متخصص قلب و عروق و دکترمحمد حسین نجفی، متخصص قلب و عروق و 
دکتر نادر افشاری، متخصص قلب و عروق گفتگو کرده است. دکتر خسروی در این باره می گوید: سوفل قلبی یا 
صدای اضافی قلب، صدای پیوسته  عبور جریان خون از مناطق خاصی از قلب است که با گوشی پزشکی شنیده 
می شود.وی مطرح کرد: به طور کلی قلب چهار حفره، شامل دو دهلیز و دو بطن، دارد و هر حفره با یک ساختار 
غضروفی از دیگری جدا می ش��ود. این ساختار شامل دیواره  بطنی، دیواره  دهلیزی، و چهار دریچه به نام های 
دریچه  آئورت، دریچه  ریوی، دریچه  میترال و دریچه  سه لخَتی است که جریان را در یک مسیر خاص در قلب 

هدایت می کنند به طوری که در هر ضربان، قلب به طور موثری بتواند خون را به همه  نقاط بدن پمپ کند.
این متخصص قلب و عروق بیان کرد: به طور کلی هر ضربان قلب دو فاز دارد که عبارتند از سیستول و دیاستول. 
سیستول وقتی است که قلب با پمپاژ خون تخلیه می شود و دیاستول زمانی است که حفره های قلبی پر از 
خون می شوند.وی تشریح کرد: خون از طریق بزرگ سیاهرگ وارد دهلیز راست می شود سپس از طریق دریچه 
سه لختی وارد بطن راست می شود. قلب با ضربان سیستولی، از طریق دریچه ریوی که بطن راست و دهلیز ریوی 
را از هم جدا می کند، خون را به سمت ریه  می فرستد. در ریه ها، اکسیژن به گلبول های قرمز خون می رسد و 
دی اکسید کربن که ماده ای زاید است، دفع می شود.خون اکسیژن دار به دهلیز چپ می رود و از آن جا از طریق 
دریچه  میترال به بطن چپ وارد می شود.دکتر خسروی ادامه داد: ضربان سیستولی قلب باعث می شود سمت 
چپ قلب ش��روع به کار کند و خون را از طریق دریچه ی آئورت بفرس��تد که بطن چپ و آئورت را از هم جدا 

می کند.خون دارای اکسیژن از طریق آئورت به سراسر بدن می رود تا به بافت ها اکسیژن  رسانی کند.
این متخصص قلب و عروق ابراز داش��ت: صدای غیر معمول و اضافی قلب یا همان س��وفل قلبی زمانی ایجاد 
می شود که جریان خون درون قلب آرام نیست و آشفتگی وجود دارد. پزشک با استفاده از گوشی پزشکی و 

هنگام معاینه  فیزیکی می تواند این صدای غیر طبیعی قلب را بشنود.

< همه  صداهای غیر طبیعی بدن خطرناک و ناهنجار نیستند
وی افزود: همه  صداهای غیر طبیعی بدن خطرناک و ناهنجار نیستند و شاید اصلاً نشانه  مشکلی نباشند اما وقتی 
چنین صدایی شنیده می شود به طور بالقوه به عنوان نشانه ای از وجود یک ناهنجاری ساختاری در قلب در نظر 
گرفته می شود.دکتر خسروی اشاره کرد: قلب در دوران بارداری حدود 40 درصد بیشتر از حالت عادی خون 
را به اندام های بدن پمپ می کند و معنای آن این است که قلب در این دوران بسیار سخت تر از حالت معمول 
کار می کند. یکی از راه های طبیعی بدن برای جلوگیری از خونریزی بیش از حد در هنگام زایمان این است که 
عروق خونی برای انطباق با افزایش جریان خون، گشاد می شوند تا فشار خون کاهش پیدا کند و احتمال لختگی 
بیشتر شود تا خونریزی شدید رخ ندهد. این متخصص قلب و عروق اضافه کرد: یک قلب سالم و نرمال به خوبی 
می تواند این تغییرات را مدیریت کند اما معمولاً به بیماران دارای مشکلات قلبی گفته می شود که بارداری برای 
آنان مثل نه ماه تست تردمیل یا تست استرس است.وی اذعان داشت: سوفل قلبی همان صداهای اضافی قلب 
است که طی ضربان قلب شنیده می شود و معمولاً خیلی رایج است. حدود 90 درصد زنان باردار معمولا در این 
دوران به علت افزایش حجم خون دچار این مسئله می شوند. همچنین در دوران بارداری ممکن است مسائلی 
پیش بیاید که منجر به نامنظمی های ضربان قلب شود و کاملاً هم نرمال باشند، به طوری که فقط با استفاده 
از تست خاص قلبی بتوان آن ها را تشخیص داد. اگر چنین عارضه ای در شما هم وجود دارد با پزشک مشورت 
کنید چون شاید نیاز به پیگیری های بیشتری باشد.دکتر خسروی اظهار کرد که با توجه به این نکته که کار 
خیلی زیادی برای پیشگیری از سوفل قلبی از شما برنمی آید اما خوشبختانه این صداهای اضافی یک بیماری 
قلبی محسوب نمی شوند و اغلب جدی و خطرناک نیستند مثلاً بسیاری از سوفل های قلبی در کودکان با رشد 
کودک خود به  خود ناپدید می شود و در بزرگسالان هم زمانی این صداها برطرف می شوند که شرایط زمینه ای 
به وجودآورنده  این صداها بهبود پیدا کند. این متخصص قلب و عروق مطرح کرد: سوفل یا صداهای اضافی قلب 

معمولاً زمانی آشکار می شوند که پزشک شما در طول معاینه جسمی با گوشی پزشکی آنها را بشنود. 
وی ادامه داد: برای این که پزش��ک بتواند متوجه ش��ود که این صداها بی خطر یا غیرطبیعی هستند مراحل 
مختلفی را پیش می گیرد که عبارتند از اینکه صدا چقدر بلند است، برای بلندی صدا مقیاس 1 تا 6 تعیین 
شده و" 6 " بلندترین صدا است، این صدا از کجای قلب شما شنیده می شود و آیا در گردن یا پشت شما هم 
شنیده می شود یا نه، شدت آن چطور است و چه چیزی روی آن تاثیر می گذارد مثلاً اگر موقعیت بدنتان را 
تغیی��ر دهی��د یا ورزش کنید، روی صدا تاثیری دارد یا خیر و برخی موارد دیگر. دکتر خس��روی عنوان کرد: 
صداهایی که هنگام پر شدن قلب با خون )صداهای دیاستولی( یا در سراسر ضربان قلب )صداهای پیوسته( 
شنیده می شوند نشان دهنده  یک مشکل قلبی هستند. شما یا فرزندتان برای مشخص شدن مشکل نیاز به 
آزمایش های دیگری دارید. این متخصص قلب و عروق افزود: صداهای اضافی که هنگام خالی شدن قلب شنیده 
می شوند )سیستولیک( عموماً بی خطر هستند و باعث ایجاد مشکلی نمی شوند اما به هر حال ممکن است گاهی 
نشان دهنده ی یک مشکل قلبی باشند.وی تصریح کرد: پزشک شما جهت تشخیص علت سوفل قلبی به دنبال 
نشانه ها و علایم مربوط به مشکلات قلبی خواهد بود و از شما درمورد سابقه پزشکی خود و دیگر اعضای خانواده 

می پرسدتا متوجه شود که آیا کسی درخانواده شما قبلاً مشکل قلبی یا سوفل قلبی داشته است یا نه.
دکتر خسروی اضافه کرد: در صورتی که پزشک احساس کند سوفل و صداهای اضافی قلب شما غیر طبیعی 
هستند، برای شما یا فرزندتان آزمایش های دیگری تجویز می شود که شامل تصویربرداری از قفسه  سینه، نوار 
قلب، اکوکاردیوگرافی و کاتتریزیشن قلبی )وارد کردن میله( است.این متخصص قلب و عروق افزود: تصویربرداری 
از قفسه  سینه می تواند شرایط قلب، شش ها و عروق خونی را نشان دهد. در این عکس در صورتی که قلب شما 
بزرگ شده باشد مشخص خواهد بود و می تواند نشان دهنده  این باشد که یک مشکل زمینه ای باعث سوفل 
قلبی ش��ده است. وی ادامه داد: در روش غیرتهاجمی نوار قلب، ردیاب را روی قفسه سینه شما می گذارند تا 
پالس های الکتریکی ناشی از ضربان قلب را ثبت کند. با استفاده از الکتروکاردیوگرام، پزشک می تواند وضعیت 
ریتم قلب و مشکلات ساختاری را بررسی کند.دکتر خسروی اضافه کرد: در روش اکوکاردیوگرافی با استفاده 
از امواج فراصوت، تصویری با جزییات به دست می آید که می تواند ساختار و کارکرد قلب شما را نشان دهد. 
به وسیله  الکتروکاردیوگرافی می توان وضعیت غیر طبیعی دریچه های قلب را تشخیص داد، مانند دریچه های 
کلسیفیه شده )دچار رسوب کلسیم( یا دریچه هایی که نشت دارند، همچنین می توان اکثر نقایص قلبی را به 
این روش تشخیص داد.این متخصص قلب و عروق ابراز داشت: در روش کاتتریزیشن قلبی )وارد کردن میله( 
یک کاتتر وارد سیاهرگ یا سرخرگ پا یا بازو می شود و در نهایت به قلب می رسد. در این روش، فشار درون 
حفره های قلبی را می توان اندازه گرفت و تزریق ماده  رنگی هم انجام می شود. ماده  رنگی در تصویربرداری اشعه  
ایکس دیده می شود و به پزشک کمک می کند تا جریان خون درون قلب، عروق خونی و دریچه ها را چک کند. 
این تست زمانی انجام می شود که نتیجه  آزمایش های دیگر قاطع نباشد. وی می گوید: در مواردی که صداهای 
اضافی قلب خطرناک نیستند اصلاً نیازی به درمان نیست، چون قلب سالم و نرمال است. حتی در صورتی که 
این صداهای بی خطر ناشی از بیماری مانند تب یا تیرویید پرکار باشد، با بهبود آن مشکل زمینه ای، این صداها 

هم از بین می روند. دکتر خسروی گفت: در صورتی که سوفل قلبی شما یا کودکتان غیر طبیعی باشد، پزشک 
باید در طول زمان وضعیت شما را تحت کنترل قرار دهد. در صورتی که نیاز به درمان باشد، بر این اساس که 

کدام مشکل این صداهای غیر طبیعی را به وجود آورده، می توان از دارو یا جراحی استفاده کرد.
این متخصص قلب و عروق خاطرنشان کرد: پزشک شما داروها را جهت درمان سوفل قلب بر اساس نوع مشکل 
تجویز می کند. برخی از این داروها عبارتند از داروهای ضد انعقاد خون، قرص های ادرارآور، بازدارنده های آنزیم 

مبدل آنژیوتانسین )ACE(، استاتین ها و بتا بلاکرها است.
وی ادامه داد: پزشک ممکن است برای شما داروهایی ضد انعقاد خون مانند آسپرین، وارفارین، یا کلوپیدوگرِل 
تجویز کند. این داروها با جلوگیری از انعقاد و لخته ش��دن خون می توانند مانع حمله یا ایس��ت قلبی شوند. 
قرص های ادرارآور نیز مایع اضافی را از بدن ش��ما خارج می کنند؛ وجود مایع اضافی در بدن می تواند کمک 
کند برخی عارضه ها که باعث بدتر شدن سوفل قلبی می شوند، مانند فشار خون بالا، درمان شوند، ایجاد شود.

دکتر خسروی افزود: داروهای بازدارنده های آنزیم مبدل آنژیوتانسین )ACE( نیز فشار خون را پایین می آورند. 
فشار خون بالا می تواند بیماری زمینه ای ایجاد کننده ی صداهای اضافی قلب را بدتر کند.

این متخصص قلب و عروق گفت: گروهی از داروهای استاتین  هستند که کلسترول خون را پایین می آورند. به 
نظر می رسد کلسترول بالا می تواند برخی مشکلات دریچه های قلب، مانند سوفل قلبی، را تشدید کند. داروهای 
بتا بلاکرها نیز فشار خون و ضربان قلب را کاهش می دهند و برای برخی انواع مشکلات دریچه قلب استفاده 

می شوند. 

< بسیاری از بیماران مبتلا به سوفل قلبی، هیچ علامت خاصی را احساس نمی کنند
 در ادامه نیز دکتر نجفی در اینباره خاطرنشان کرد: به طور کل وقتی گوشی پزشکی بر روی قلب شما قرار داده 
می شود، در حالت عادی باید دو صدا شنیده شود که به آنها صدای اول و صدای دوم قلبی گفته می شود. هر 
گونه صدایی اضافه تر از این دو صدا را سوفل قلبی می گویند. بنابراین سوفل قلبی در واقع صدایی اضافی است 

که در معاینه قلب با گوشی تشخیص داده می شود.
وی بیان کرد: بسیاری از بیماران مبتلا به سوفل قلبی، هیچ علامت خاصی را احساس نمی کنند اما این بیماری 
می تواند علائمی داشته باشد، که عبارتند از غش کردن، سرگیجه، احساس درد در قفسه سینه، تنگی نفس، 
تورم در پاها، بازوها و یا در ناحیه شکم، سرفه های مداوم که به نظر نمی رسند بهتر شوند )اثری از بهبود در طول 
زمان دیده نمی شود(، تعریق زیاد، حتی زمانی که در حال استراحت هستید یا فعالیت خاصی انجام نمی دهید.

این متخصص قلب و عروق ادامه داد: رشد کند )رشد نکردن طبق استانداردهای طبیعی و نرمال( و کاهش 
اشتها نیز از دیگر علایم این عارضه هستند که فقط در نوزادان و کودکان مبتلا به بیماری سوفل قلبی دیده 

می شود.
وی عنوان کرد: سوفل قلبی اینوسنت یا سوفل قلبی بی گناه که به خاطر بی خطر بودن اش، به این اسم معروف 
است، ناشی از جریان خون سریع تر از حد معمول در قلب است. این مسئله می تواند ناشی از تیروئید پرکار، 
رشد سریع در نوزادان و نوجوانان، فشار خون بالایی که درمان نشده باشد، ورزش و فعالیت های بدنی که باعث 
افزایش ضربان قلب شما می شوند، بارداری، بالا رفتن درجه حرارت بدن وکم خونی است.دکتر نجفی تصریح 
کرد: س��وفل غیرطبیعی قلب، ناشی از وجود مشکلی در قلب شما است. این مشکل می تواند شامل عفونت، 

بیماری های مادرزادی قلبی و ابتلا به بیماری های مربوط به دریچه های قلب باشد. 
این متخصص قلب و عروق افزود: به طور کلی می توان گفت که هر گاه جریان حرکت خون در قلب دچار تغییر 
شود، به خاطر این تغییر، ممکن است شما صدای اضافی در سمع قلب داشته باشید.این تغییرات می تواند به 

خاطر تنگی و گشادی دریچه ای رخ بدهد. 
وی ادامه داد: همچنین اختلالات مادرزادی مثل وجود سوراخ در دیواره های بین بطنی و بین دهلیزی هم، از 

سایر موارد مهمی هستند که می توانند به شنیده شدن سوفل های قلبی منجر شوند.
دکتر نجفی اذعان داشت: به طور کلی سه نوع سوفل قلبی اصلی وجود دارد که عبارتند از سوفل سیستولیک، 
سوفل دیاستولیک و سوفل مداوم است. سوفل سیستولیک یعنی وقتی که قلب خون را به بقیه بدن پمپاژ 
می کند و سوفل دیاستولیک زمانی رخ می دهد که قلب در حد فاصل بین ضربان ها، استراحت می کند تا مجددا 

پر از خون شود و سوفل مداوم نیز در تمام طول ضربان قلب وجود دارد.
این متخصص قلب و عروق در پاسخ به این پرسش که " آیا سوفل قلبی بی گناه نیاز به درمان دارد "، گفت: 
سوفل های قلبی اینوسنت یا همان سوفل بی گناه، معمولا نیاز به درمان ندارند اما در صورتی که سوفل قلبی 
شما ناشی از مشکلات قلبی یا بیماری های دیگری باشد، ممکن است علت یا علل بروز سوفل نیاز به درمان 

داشته باشد.
وی متذکر شد که روش های درمانی زیادی برای بیماری های زمینه ای و اصلی قلبی وجود دارند. اگر شما به 

سوفل قلبی مبتلا هستید و به درمان نیاز داشته باشید، پزشک معالج شما حتما به شما خواهد گفت. 
دکتر نجفی اضافه کرد: پزش��ک ش��ما، در مورد گزینه های درمانی پیش روی شما، صحبت خواهد کرد و به 
سوالات شما پاسخ خواهد داد، پس از آن برنامه ای برای کنترل و درمان سوفل قلبی، متناسب با سلامت شما 
را، ارائه می کند.ممکن است روش های درمانی مختلفی برای کمک به کنترل علائم مربوط به سوفل قلبی شما 

توصیه شود، حتی اگر شما بیماری زمینه ای قلبی نداشته باشید.
این متخصص قلب و عروق توضیح داد: همان طور که گفته شد خطرناک بودن یا نبودن سوفل قلبی، بستگی 
به ش��دت آن دارد. یعنی اگر سوفل قلبی شدت پایینی داشته باشد، نیازمند هیچ اقدام بیشتری نیست ولی 
سوفل های درجه بالاتر نیازمند بررسی بیشتر )با اکوکاردیوگرافی( و در صورت نیاز، مداخلات درمانی می باشند. 
وی ابراز داشت که این که سوفل شما چه شدتی دارد و چه اقدامی در مرحله ی بعدی نیاز دارد، توسط پزشک 

و به تشخیص ایشان انجام می شود.  دکتر نجفی تشریح کرد: معمولا تشخیص سوفل قلبی توسط پزشک و پس 
از معاینه قلب مطرح می شود و سپس بر اساس نتایج این معاینه، در مورد قدم های بعدی تصمیم گیری می شود. 
این متخصص قلب و عروق گفت: اگر شما علایمی نظیر تنگی نفس یا تپش قلب دارید و یا قبلا به شما گفته 
شده است که مشکلات دریچه ای )مثل پرولاپس میترال یا گشادی و تنگی دریچه ای( دارید، بهتر است حتما 
یک بار به پزشک مراجعه کنید تا تحت بررسی قرار بگیرید. معمولا این بررسی شامل انجام اکوکاردیوگرافی است 

که با انجام آن، می توان منشاء سوفل و سایر اختلالات ساختاری قلبی را مشخص کرد.

<افرادی که در آنها سوفل بی آزار شنیده می شود، قلب نرمالی دارند
در ادامه نیز دکتر افشاری در اینباره ابراز داشت: پزشک با قرار دادن گوشی پزشکی در نقاط مختلف قفسه 
سینه می تواند به صداهای قلب شما گوش دهد. این صداها ناشی از عبور خون از دریچه های قلبی هستند. به 
طور معمول، هر ضربان قلب دو صدا تولید می کند که شامل پوم و تاک است. اولین صدای قلب حاصل بسته 

شدن دریچه های میترال و سه لتی و دومین صدا ناشی از بسته شدن دریچه های آئورت و پولمونری است.
 وی عنوان کرد: در بزرگس��الان، س��وفل های غیرطبیعی بیشتر به دلیل مش��کلات دریچه ای قلبی رخ 
می دهن��د. در کودکان نیز س��وفل های غیرطبیعی معمولاً به دلیل مش��کلات س��اختاری قلب )نقایص 

مادرزادی قلب( ایجاد می شوند.
این متخصص قلب و عروق مطرح کرد: شایع ترین علل بروز سوفل های غیرطبیعی در بزرگسالان عبارتند از 
تنگی دریچه، نارسایی دریچه، اندوکاردیت، تب روماتیسمی است.وی افزود: تنگی دریچه قلب حالتی است که 
در آن به علت باریک و سفت شدن دریچه، جریان خون با سختی از آن عبور می کند. نارسایی دریچه قلب نیز 
حالتی است که در آن دریچه قلبی به طور کامل بسته نشده و در نتیجه جریان خون به عقب نشت می کند.

این متخصص مطرح کرد: سوفل قلبی نوعی صدای فش فش گونه است که هنگامی که خون با جریان آشفته 
)توربولانت( از دریچه ها عبور می کند، تولید می ش��ود.دکتر افشاری اضافه کرد: اندوکاردیت نیز نوعی عفونت 
در لایه داخلی قلب و دریچه ها اس��ت و معمولا زمانی رخ می دهد که باکتری ها یا س��ایر میکروب ها از سایر 
قس��مت های بدن، مانند دهان، از طریق جریان خون به قلب رسیده و آن را درگیر می کنند. در صورت عدم 
درمان، اندوکاردیت ممکن است به دریچه های قلب آسیب رسانده و آنها را از بین ببرد. این وضعیت معمولا 
در افرادی رخ می دهد که از قبل مشکلات دریچه ای قلب دارند.این متخصص قلب و عروق متذکر شد: اگرچه 
بیماری تب روماتیسمی امروزه نادر است ولی با این حال تب روماتیسمی نوعی بیماری جدی است که می تواند 
در صورت عدم درمان فوری یا کاملِ عفونت استرپتوکوکی گلو ایجاد شود. این وضعیت می تواند به طور دائمی بر 
دریچه های قلب تأثیر گذاشته و جریان طبیعی خون را در قلب مختل کند.وی عنوان کرد: سایر علل سوفل های 
قلبی عبارتند از کاردیومیوپاتی هایپرتروفیک، نقص در دیواره های قلبی،آنمی )کم خونی( و هاپیرتیروئیدیسم 
)پرکاری تیروئید( نیز می باشد.دکتر افشاری اشاره کرد: در کودکان نیز سوفل های غیرطبیعی معمولاً به دلیل 
مشکلات ساختاری قلب )نقایص مادرزادی قلب( ایجاد می شوند. نقایص مادرزادی شایع که باعث شنیده شدن 
سوفل قلبی می شوند عبارتند از وجود سوراخ در قلب، شانت های قلبی و مشکلات مادرزادی دریچه ای است. 
این متخصص قلب و عروق در پاسخ به این پرسش که "آیا علائمی به جز وجود صدای غیر طبیعی قلب وجود 
دارد "، گفت: در صورت داش��تن س��وفل بی آزار )یا سوفل بی گناه(، احتمالا شما علامتی نخواهید داشت. وی 
مطرح کرد: سوفل غیرطبیعی قلب بسته به علت آن ممکن است علائم و نشانه های مختلفی را ایجاد کند که 
عبارتند از آبی شدن رنگ پوست، به ویژه در مناطقی مانند نوک انگشتان و لب ها،تورم بدن یا افزایش ناگهانی 
وزن، تنگی نفس، س��رفه مزمن، بزرگ شدن کبد، اتس��اع وریدهای گردن،در نوزادان، اشتهای ضعیف و عدم 
رشد طبیعی، تعریق شدید با فعالیت کم یا حتی بدون انجام فعالیت، درد قفسه سینه، سرگیجه، غش کردن.

دکتر افشاری عنوان کرد: افرادی که در آنها سوفل بی آزار شنیده می شود، قلب نرمالی دارند. این نوع سوفل در 
نوزادان و کودکان شایع است. هنگامی که خون سریع تر از حد معمول در قلب جریان می یابد، می تواند منجر 

به سوفل بی آزار شود. 
این متخصص قلب و عروق اظهار کرد: شرایطی ممکن است باعث اتفاق سوفل بی آزار شوند؛ عبارتند از فعالیت 
بدنی یا ورزش، بارداری، تب، کمبود گلبول های قرمز سالم کافی برای رساندن اکسیژن مورد نیاز به بافت های 
بدن )کم خونی(، پرکاری تیروئید، مراحلی از زندگی که سرعت رشد در آن ها بالا است مانند نوجوانی است.وی 
تصریح کرد: سوفل های قلبی بی آزار ممکن است در طول زمان از بین رفته یا در تمامی عمر فرد بدون ایجاد 

مشکل قلبی خاصی شنیده شوند.
دکتر افش��اری در پاس��خ به این پرسش که " چه عواملی درصد ابتلا به سوفل قلبی را افزایش می دهند "، 
بیان کرد: در صورتی که فردی از خانواده شما به دلیل مشکلات ساختاری قلب سوفل قلبی داشته باشد، 
احتمال وقوع س��وفل قلبی در ش��ما بالا می رود. همچنین ابتلای مادر به دیابت کنترل نش��ده یا عفونت 
سرخجه در دوران بارداری، خطر ابتلا به نقایص قلبی و سوفل قلبی را در نوزاد افزایش خواهد داد، استفاده 
از برخ��ی داروه��ا، الکل یا مواد مخدر نیز در دوران بارداری می تواند منجر به نقایص قلبی در نوزاد و ایجاد 

سوفل قلبی گردد. 
این متخصص قلب و عروق خاطرنشان کرد: وضعیت های متفاوتی می توانند ریسک ایجاد سوفل قلبی را در 
شما افزایش دهند که شایع ترین آنها عبارتند از ضعف عضله قلب )کاردیومیوپاتی(، عفونت لایه داخلی قلب 
)اندوکاردیت(، بیماری های خونی که در آن ها انواع خاصی از گلبول های سفید به نام ائوزینوفیل ها افزایش 
می یابند، برخی از بیماری های خودایمنی مانند لوپوس و آرتریت روماتوئید، مواد شیمیایی ناشی از برخی 
تومورهای نادر ریوی یا گوارشی که وارد جریان خون می شوند )سندروم کارسینوئید(، بیماری های دریچه ای 

قلبی، فشار خون بالا، فشار خون ریوی، سابقه ابتلا به تب روماتیسمی و بیماری پرکاری تیروئید است. 
وی متذکر شد: انجام معاینات فیزیکی منظم برای تشخیص هرگونه صداهای غیرطبیعی قلب امر بسیار 
مهمی است. در صورت شنیده شدن سوفل، ارزیابی بیشتری لازم است تا مشخص شود علت آن چیست، 

کدام دریچه درگیر است و شدت درگیری تا چه حد است.
دکتر افشاری مطرح کرد: اکثر سوفل های قلبی ناشی از مشکلات جدی نیستند اما اگر فکر می کنید شما یا 
فرزندتان سوفل قلبی دارید، جهت ملاقات با پزشک وقت بگیرید. ممکن است سوفل شما بی آزار باشد یا اینکه 

مشکل زمینه ای قلبی داشته باشید که بررسی بیشتری نیاز داشته باشد.
این متخصص قلب و عروق توصیه کرد: در صورتی که سوفل به علت مشکل در دریچه های قلبی باشد باید بیمار 

به یک متخصص قلب ارجاع داده شود تا شدت پیشرفت بیماری دریچه ای قلب را ارزیابی کند. 
وی یادآور ش��د: بس��یاری از افرادی که س��وفل قلبی دارند، باید موارد مهمی را جهت پیش��گیری از عفونت 
دریچه های قلبی در نظر داشته باشند به طور مثال در صورت مراجعه به پزشک یا دندانپزشک باید آن ها را 
از داشتن بیماری دریچه ای قلبی مطلع سازید، در صورت داشتن علائم عفونت حتما باید به پزشک مراجعه 
کنند، بهداش��ت صحیح دندان ها و لثه های خود را رعایت کنند و قبل از اینکه پروس��یجری روی آن ها انجام 
 ش��ود که احتمال خونریزی در آن وجود داش��ته باش��د، باید به صورت پروفیلاکسی، آنتی بیوتیک دریافت 

کنند.
دکتر افشاری در پایان گفت: با وجود اینکه نمی توان کارهای زیادی به منظور پیشگیری از سوفل قلبی انجام داد، 
با این حال بهتر است بدانید که سوفل های قلبی عموما نوعی بیماری نبوده و بی خطر اند. در کودکان با افزایش 
سن بسیاری از سوفل های قلبی به طور خود به خود رفع می شوند. در بزرگسالان، سوفل های قلبی در صورت 

بهبود بیماری زمینه ایجاد کننده آن رفع می شوند.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

 چگونگی درمان صدای اضافی قلب
6

aftabeyazd.ir :نشانی سایت



شنبه  14 بهمن 1402    شماره  6786

ادامه از صفحه اول:
بر اســاس گزارش آنکتاد، از ابتدای ماه دســامبر ۲۰۲۳ حدود ۳۹ درصد کشتی 
کمتری از کانال عبور کرده که باعث کاهش ۴۵ درصدی در تناژ بار شده و به طور 
قابل توجهی مسیرهای تجاری دریایی را که قبلًا تحت فشار قرارگرفته بودند، مختل 
کرده اســت. هافمن هشدار داد تعدادی از مسیرهای تجاری مهم جهانی نه تنها به 
دلیل حملات در دریای سرخ، بلکه به دلیل درگیری اوکراین و سطح پایین آب در 
کانال پاناما با مشکلاتی مواجه هستند. واقعاً راه نجات تجارت جهانی، حمل ونقل 
دریایی اســت. این اختلالات بر آسیب پذیری آن ها در برابر ژئوپلیتیک، تنش ها و 
تغییرات آب و هوایی تأکید می کند. کانال ســوئز تا ۱۵ درصد تجارت جهانی و 
حدود ۲۰ درصد از ترافیک کانتینری را مدیریت می کند و ترانزیت کشــتی های 
کانتینری از طریق کانال ۶۷ درصد نسبت به سال گذشته کاهش یافته و طبق اعلام 
کنفرانس تجارت و توســعه سازمان ملل متحد، بیشترین تأثیر بر گاز طبیعی مایع 
بوده؛ زیرا از ۱۶ ژانویه به طورکلی عبور محموله ها از طریق مسیر تجاری کلیدی 

متوقف شده است.
تنگه باب المندب، که دریای مدیترانه و دریای ســرخ را به اقیانوس هند متصل 
می کند، یک گلوگاه دریایی حیاتی، با اهمیت فزاینده در تجارت جهانی نفت و نیز 
کالاهای غیرنفتی است. حجم جریان نفت از طریق این تنگه از ۱.۵ میلیون بشکه 
در روز در سال ۲۰۱۴ به ۲.۶ میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۱۸ افزایش یافت که 
حدود ۱۰ درصد از کل تجارت نفت حمل شده از طریق دریا را تشکیل می دهد. 
در ۱۱ ماه اول ســال ۲۰۲۳ این رقم به حدود ۸۰.۷ میلیون بشکه در روز افزایش 
یافت. بر مبنای آمارهای اداره اطلاعات انرژی آمریکا، ۱۲ درصد از کل نفت حمل 
شــده از طریق دریا و ۸ درصد از تجارت گاز طبیعی مایع )LNG( در نیمه اول 
سال ۲۰۲۳ از این مسیر عبور کرده اند. تنگه باب المندب در تجارت کانتینری جهان 
نیز نقش بســیار مهمی ایفا می کند. حدود ۳۰ درصد از تجارت کانتینری جهان از 
طریق این تنگه انجام می شود. این داده ها اهمیت استراتژیک تنگه باب المندب در 
تجارت جهانی، به ویژه در حمل ونقل کالاهای نفتی و غیرنفتی را برجسته می سازد. 
داده های جدید نشــان می دهد که از ابتدای ماه دسامبر ۲۰۲۳، بار عبوری از تنگه 
باب المندب بیش از ۵۰ درصد کاهش یافته اســت. افزایش خطرات امنیتی باعث 
شده است که کشتی ها مســیرهای خود را تغییر دهند. بسیاری از کشتی ها مسیر 
خود را از طریق دماغه امید نیک تغییر داده اند که ســفری طولانی تر با هزینه های 
بیشــتر به همراه دارد. بزرگ ترین شــرکت های حمل ونقل کانتینری جهان مانند 
 CMA CGM و   )Mediterranean Shipping Company )MSC
وMaersk و Hapag-Lloyd AG و Evergreen تــا لحظه نگارش این 
نوشتار، حمل ونقل از طریق این تنگه را به حالت تعلیق درآورده اند. شرکت های 
انرژی BP و Equinor و همچنین مالکان تانکر Euronav و Frontline در 
 Transport Marine حال تغییر مســیر تردد کشتی های خود هستند. شرکت
Ming Yang، در چند هفته اخیر به جای عبور دادن کشــتی های خود از تنگه 
باب المندب، آن ها را از طریق دماغه امید نیک راهی بنادر اروپا کرده است. یونان، 
که شرکت های کشتیرانی آن یک پنجم کشتی های تجاری جهان را کنترل می کنند، 
به مالکان کشــتی هایی که در دریای ســرخ و خلیج عدن تردد می کنند، توصیه 
کرده که از آب های یمنی اجتناب کنند. از کشتی هایی که از ۱۵ دسامبر ۲۰۲۳ از 
سوئز تغییر مسیر داده اند، حدود ۳۵ درصد فله بر، ۲۴ درصد کانتینربر و ۲۴ درصد 
تانکر نفت خام بوده اند. نکته جالب توجه آنکه اکنون به ویژه صادرات نفت روسیه 
به شــرق در معرض اختلال بیشتر در دریای ســرخ قرارگرفته است؛ زیرا مسکو 
هم اکنون حدود ۸۰ درصد از نفت خام خود را به بازارهای آسیایی صادر می کند. 
نفت و فرآورده های روسی )ازجمله گریدهای قزاق(، که از جنوب از طریق کانال 
سوئز حمل می شــوند، ۴۲ درصد یا ۱۶.۳ میلیون بشکه در روز، از کل صادرات 
روســیه تا نوامبر ۲۰۲۳ را تشکیل می دهند که نســبت به سال ۲۰۲۲.۲۰ درصد 
افزایش یافته است. کشتی هایی که به اجبار تغییر مسیر داده اند باید مسیر طولانی تر 
دماغــه امید نیک را طی کنند که حداقل دو هفته به زمان ســفر اضافه می کند و 
منجر به تقاضای تن-مایل بیشتر، نرخ حمل بار بالاتر و اتکای بیشتر به ذخایر در 
کشورهای واردکننده می شود. در سال ۲۰۲۳ حدود ۷ درصد از حجم تجارت فله 
خشــک )dry bulk( جهانی از طریق کانال سوئز انجام شده است. جریان گاز 
طبیعی مایع از طریق تنگه باب المندب در چند ســال گذشته با جریان های کانال 
سوئز مطابقت داشــته؛ زیرا پایانه های واردات محدود گاز طبیعی مایع در دریای 
سرخ کمتر مورداستفاده قرارگرفته است. چند مورد تغییر مسیر محموله از دریای 
ســرخ رخ داده؛ اما صادرات گاز طبیعی مایع قطر به اروپا از طریق دریای سرخ و 

کانال سوئز ادامه دارد و تا به امروز هیچ تغییری صورت نگرفته است.
به نظر می رسد حمل ونقل کانتینری بیشترین ضربه را خورده است. داده های ذکرشده 
از MariTrace نشان می دهد که در ماه دسامبر ۲۰۲۳، به طور متوسط ۷۶ کشتی 
نفت کش قرار بود در دریای سرخ مستقر شوند که تنها دو فروند کمتر از میانگین 
ماه قبل است. سایر ردیاب ها افزایش اندکی را در مدت مشابه گزارش کردند. در 
اوایل ژانویه ۲۰۲۴، نیروهای حوثی اعلام کردند که اگر کشتی ای که قصد عبور 
از منطقه را دارد، مالکیــت و مقصد خود را قبل از ورود به آب ها اعلام کند، به 
Hapag-Lloyd AG و Maersk آن شلیک نمی شــود. از آن زمان تاکنون 

دستیابی به هرگونه توافقی با این گروه را رد کرده اند.
هر کشــتی که از کانال ســوئز به اقیانوس هند می رود یا از اقیانوس هند عبور 
می کند، باید از تنگه باب المندب و دریای ســرخ بگذرد. کانال سوئز سریع ترین 
مســیر دریایی بین آسیا و اروپاســت و به ویژه در حمل ونقل نفت و گاز طبیعی 
مایع اهمیت دارد. به گفته شــرکت تحلیلی ورتکسا، حدود ۹ میلیون بشکه نفت 
در روز از طریق کانال سوئز در نیمه اول سال ۲۰۲۳ حمل شده است. تحلیلگران 
S&P Global Market Intelligence می گویند که نزدیک به ۱۵درصد از 
کالاهای وارداتی به اروپا، خاورمیانه و شمال آفریقا از آسیا و خلیج فارس از طریق 
دریا حمل می شود و شامل ۲۱.۵ درصد نفت تصفیه شده و بیش از ۱۳درصد نفت 
خام است؛ اما این فقط مربوط به نفت نیست. کشتی های کانتینری انواع کالاهای 
مصرفی که در مغازه ها دیده می شوند، ازجمله تلویزیون، لباس و تجهیزات ورزشی 
 S&P را حمل می کنند. به گفته کریس راجرز؛ رئیس تحقیقات زنجیره تأمین در
Global Market Intelligence، اجتناب ناپذیر است که زنجیره های تأمین 
به دلیل منحرف شدن کشتی ها از دریای سرخ تحت تاثیر قرار گیرند، اما کالاهای 
مصرفی »بیشترین تاثیر را خواهند پذیرفت«. اگرچه او خاطرنشان می کند که اختلال 
فعلی »در طول فصل حمل ونقل خارج از پیک« رخ داده اســت. تاخیر در رسیدن 
محصولات به مغازه ها به دلیل افزایش مسیر دماغه امید نیک در حدود ۳۵۰۰ مایل 
دریایی قابل انتظار اســت. غول مبلمان Ikea و خرده فروش بریتانیایی Next هر 
دو هشــدار داده اند که در صورت ادامه اختلال در حمل ونقل، عرضه محصولات 
ممکن است به تعویق بیفتد. تســلا تولید در تنها کارخانه خودروهای الکتریکی 
اروپایی خود را به دلیل اختلال در عرضه متوقف کرده اســت. مســافت اضافی 
همچنین هزینه بیشتری برای شــرکت ها خواهد داشت. به گفته مشاوران زنجیره 
تأمین Drewry، قیمت اســتفاده از کانتینر ۴۰ فوتی در هفته گذشته ۱۵درصد 
افزایش یافته است. این هزینه های اضافی می تواند توسط مشاغل به مشتریان منتقل 
شــود و مشتریان هم از افزایش قیمت متأثر شــوند. بااین حال، نرخ کانتینر هنوز 
بسیار کمتر از سطوحی است که در سال ۲۰۲۱ مشاهده شد؛ زمانی که هزینه های 
حمل ونقل مطابق با تقاضا به دلیل کاهش محدودیت های کووید، افزایش یافت. 
همچنیــن نگرانی هایی وجود دارد مبنی بر اینکه این اختلال حمل ونقل در دریای 
سرخ باعث افزایش قیمت نفت شود. افزایش قیمت نفت، به عنوان عنصر کلیدی 

در سوخت خودرو، می تواند به قیمت های بالاتر در پمپ ها و همچنین تورم بالاتر 
منجر شود. تورم که سرعت افزایش قیمت ها را اندازه گیری می کند، در بریتانیا در 

حال کاهش بوده و در حال حاضر ۳.۹ درصد است.
بــه گفتــه Clarkson Research Services Ltd ترافیک از طریق دریای 
ســرخ در حال حاضر ۴۴ درصد نسبت به میزان ثبت شــده در نیمه اول دسامبر 
۲۰۲۳ کاهش یافته اســت؛ زیرا تعداد فزاینده ای از کشتی ها مسیر طولانی تری را 
در اطراف دماغه »امید نیک« برای رســیدن به بنــدر طی می کنند. این امر علاوه 
بر هزینه های آشــکار افزایش سوخت و نیروی انسانی، هزینه های بیمه را افزایش 
می دهد و می تواند ســبب تأخیر شــود، زیرا ازدحام در بنادر هزینه های خود را 
دارد. براساس »شــاخص جهانی کانتینر دروری )Drewry(؛ که حمل ونقل را 
در هشت مسیر اصلی بین ایالات متحده، اروپا و آسیا دنبال می کند، انتظار می رود 
هزینــه حمل کانتینر ۴۰ فوتی )۱۲ متری( از چین به اروپا از ۱۱۴۸ دلار در نوامبر 
۲۴۸ درصد افزایش یابد. بســته به نحوه واکنش شرکت های حمل ونقل، سیمون 
هینی؛ مدیر ارشــد تحقیقات کانتینری در دروری، گفته است که هزینه های کلی 
می تواند بین ۳ تا ۲۱درصد افزایش یابد. تأخیرها نیز عامل مهمی خواهد بود، زیرا 
بسیاری از فرآیندهای تولید »بهنگام« در اقتصادهای توسعه یافته، جایی که کالاها 
لحظاتی قبل از نیاز تحویل داده می شوند، برای انطباق با این وقفه ها تلاش می کنند. 
درحالی که تقاضای کنونی برای کالاهای تولیدی از کشورهایی مانند چین و هند 
نســبت به دوران اوج همه گیری کمتر است، هرگونه تغییر در هزینه یا اختلال در 
برنامه های حمل ونقل احتمالاً عواقبی به همراه خواهد داشت. بااین حال، درحالی که 
افزایش هزینه های حمل ونقل می تواند به تورم منجر شود. صندوق بین المللی پول 
تخمین زد که هرج ومرج در مسیرهای کشتیرانی در طول همه گیری سبب افزایش 
یک درصدی تورم جهانی شــد؛ اما اقتصاددانان می گویند که این امر هنوز اتفاق 

نیفتاده است.

۲(تأثیرفزایندهروندهایژئوپلیتیکبرتجارتبینالملل
از اواسط دسامبر ۲۰۲۳، تنها بندر دریای سرخ اسرائیل در ایلات، از زمان شروع 
حملات، ۸۵درصد کاهش فعالیت داشــته اســت. درحالی که بخش عمده ای از 
ترافیک دریایی اســرائیل از طریق بنادر مدیترانه ای حیفا و اشدود انجام می شود، 
صادرات پتــاس بحرالمیت و همچنین واردات خودروهای ســاخت چین؛ که 
۷۰درصد از فروش خودروهای الکتریکی اســرائیل را تشکیل می دهند، به ایلات 
وابسته است. برای بسیاری از شرکت های حمل ونقل، خطرات هم برای کشتی و 
هم برای خدمه قابل توجه اســت. شرکت دولتی چینی Cosco به واسطۀ شرکت 
تابعه خود، OOCL در تعلیق حمل ونقل به اســرائیل پیوســت. بااین حال، براد 
مارتین؛ کاپیتان ســابق نیروی دریایی ایالات متحده و مدیر موسسه امنیت زنجیره 
تأمین در شرکت رند، نسبت به اغراق آمیز بودن چالش در برابر اسرائیل هشدار داد. 
او نوشته که کشتیرانی و تجارت می توانند در معرض اقدامات دیپلماتیک و سیاسی 
قرار گیرند و متأثر شوند؛ بنابراین ممکن است انزوای آسیب رسان اقتصادی در این 
جبهه رخ دهد. درحالی که تحلیلگران پذیرفته اند تأثیر مستقیم حملات حوثی ها بر 
اقتصاد اســرائیل نامشخص بوده است، اما هرچه این اختلالات طولانی تر شود و 
ادامه یابد، ممکن است عواقب آن بیشتر باشد. یک آسیب پذیری حاد ممکن است 
جاه طلبی اسرائیل برای تثبیت خود به عنوان صادرکننده گاز طبیعی مایع باشد که 
سهم کوچک اما رو به رشدی از بازار حیاتی بین المللی را در اختیار دارد. گابریل 
رید؛ معاون مدیر مشاور ریسک S-RM گفت که قبل از حمله )۷ اکتبر(، اسرائیل 
در مسیر تبدیل شدن به یک صادرکننده قابل اعتماد گاز بود؛ اما خصومت ها خطر 
سیاسی تجارت در اسرائیل را تشدید کرده و چشم انداز منطقه مدیترانه شرقی را 

به عنوان یک بازیگر بالقوه مهم در بازارهای جهانی گاز طبیعی به خطر می اندازد.
بــه دلیل تحریم های غرب بر صادرات نفت روســیه، افزایــش قابل توجهی در 
محموله های جنوب )southbound shipments( این کشور از طریق کانال 
ســوئز بین سال های ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۳ وجود داشته است. صادرات نفت روسیه؛ که 
۷۴ درصد از ترافیک جنوب این کشور را در نیمه اول سال ۲۰۲۳ تشکیل می دهد، 
عمدتاً به ســمت هند و چین اســت. در همین حال، خاورمیانه؛ به ویژه عربستان 
سعودی و امارات متحده عربی، واردات محصولات نفتی پالایش شده از روسیه را 

طی سال ۲۰۲۲ و نیمه اول سال ۲۰۲۳ افزایش دادند.
در این میان آمریکا و انگلیس با همراهی ۸ کشــور دیگر، ۲۱ دی ماه ۱۴۰۲ )۱۱ 
ژانویه ۲۰۲۴( در پی قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل، به مواضع انصارالله یمن 
حمله کردند. ایالات متحده مدعی است که ائتلافی دریایی برای مقابله با عملیات 
ارتش یمن در دریای سرخ ایجاد کرده است؛ بااین حال، فرانسه، اسپانیا و ایتالیا با 
تأیید خروج خود از این ائتلاف، از تحویل کشــتی های جنگی خود به فرماندهی 
آمریکا خودداری کرده اند. در همین ارتباط امانوئل مکرون؛ رئیس جمهور فرانسه، 
در ســخنرانی خود اعلام کرد که کشورش برای پرهیز از تشدید تنش جاری در 
دریای ســرخ نیرو به این منطقه اعزام نکرده اســت. مکرون که در جریان یک 
کنفرانس خبری با حضور وزرای جدید دولت ترمیم شده تحت ریاست خود سخن 
می گفت، تصریح کرد که پاریس تصمیم گرفته اســت برای جلوگیری از تشدید 
تنش در منطقه به حملات ائتلاف آمریکا و بریتانیا علیه یمن نپیوندد. رئیس جمهور 
فرانسه با اشاره به تصمیم اتخاذشده برای نپیوستن به حملات آمریکا و انگلیس به 
یمن، آن را برآمده از موضع کشورش مبنی بر »پرهیز از تشدید تنش« عنوان کرد و 
افزود، این موضوع ماهیت دیپلماتیک دارد و مسئله نظامی نیست. انصارالله یمن از 
این موضع مکرون استقبال کرده و آن را مثبت دانست. محمد البخیتی؛ عضو دفتر 
سیاسی جنبش انصارالله یمن، اظهار کرد که بیانیه فرانسه درباره مشارکت نکردن 
در جنــگ علیه یمن، از منظر اخلاقی و ازنظر حفاظت از منافع فوری و راهبردی 
این کشور، تصمیم مثبتی است. البخیتی ابراز امیدواری کرد که باقی کشورها راه 
فرانسه را در پیش بگیرند چراکه یمن منافع تمامی کشورهایی را که در این جنگ 

دست دارند، هدف قرار خواهد داد و این حقی مشروع است.
هفته نامه اکونومیست تحلیلی خطرناک درباره وضعیت تنش در منطقه منتشر کرده 
و احتمال رویارویی ایران و آمریکا را بعید ندانسته است. این هفته نامه نوشت که 
در طی ۱۰۰ روز گذشته از زمان حمله حماس به اسرائیل در ۷ اکتبر، رئیس جمهور 
جو بایدن، به دنبال کمک به اســرائیل برای پیــروزی در جنگ خود در غزه و 
جلوگیــری از تبدیل درگیری به یک جنگ منطقه ای با ایران و نیروهای نیابتی آن 
بوده است. بایدن اکنون با فشار فزاینده ای برای انجام اقدامات قوی تر علیه ایران 

مواجه خواهد شد. این یک معضل است: یا هیچ کاری نکنید که موجب می شود 
آمریکا ضعیف به نظر برســد یا تلافی کنید و بایدن در ســال انتخابات با خطر 
جنگ جدیدی روبه رو شــود. با این اوصاف، آمریکا و ایران در حال انجام ایجاد 
موازنه ای خطرناک هستند. ایران به متحدان خود در »محور مقاومت« کمک کرده 
است تا حملاتی را با هدف تضعیف اسرائیل، جابه جایی آمریکا و بی اعتبار کردن 
کشورهای عربی که با اسرائیل صلح کرده اند )یا به دنبال آن هستند( ترتیب دهند. 
آمریکا به نوبه خود دســت به اقدامات تلافی جویانه محدودی زده است. هر دو از 
درگیری مستقیم اجتناب کرده اند اما تعادل ممکن است به همین منوال باقی نماند.

»حالی تان است؟«. این جمله ای بود که جان کربی؛ سخنگوی شورای امنیت ملی 
جو بایدن، در جریان یک کنفرانس مطبوعاتی که بسیار آشفته اش کرده بود، خطاب 
به خبرنگاری بیان کرد. این ســخن کربی در پاســخ به سری سوالات در مورد 
رویکرد کلی دولت بایدن در قبال خاورمیانه مطرح شد؛ تنها چند ساعت پس ازآنکه 
نیروهای آمریکایی و انگلیسی به چندین نقطه در یمن حمله کردند. از نظر برایان 
کاتولیس؛ معاون سیاستگذاری اندیشکده انستیتو خاورمیانه، دولت بایدن اخیراً با 
سه نوع آشفتگی در سیاســت خاورمیانه ای خود مواجه شده است: )۱( فهرست 
طولانی و رو به رشــد تهدیدات در خود منطقه؛ )۲( برخی چالش های سیاســی 
داخلــی در رویکرد خاورمیانه ای اش؛ )۳( آشــفتگی داخلی در تیم خودش. اگر 
بخواهیم از مورد سوم آغاز کنیم باید گفت که بایدن به راحتی می تواند به بی نظمی 
داخلی رسیدگی کند، زیرا این جنبه یکی از مواردی است که بایدن بیشترین کنترل 
را روی آن دارد. این خبر مبنی بر اینکه لوید آســتین، وزیر دفاع بایدن ماه گذشته 
در بیمارســتان بستری شد و چندین روز را بدون اطلاع فرمانده کل قوا در بخش 
مراقبت هــای ویژه گذراند، آن هم در زمانی که آمریکا عملیات نظامی خود را در 
خاورمیانه تشــدید کرده است، توجیه پذیر نیست اما می توان به نحوی توضیحش 
داد. دولــت بایدن همچنین با چالش مداوم مخالفت از درون صفوف خود درباره 
سیاست های منطقه ای اش و تهدید به کناره گیری از سوی برخی نیروها در نهادهای 
مختلف روبه رو است. هرچند هنوز موج استعفای کارکنان آن قدر قابل توجه نیست. 
این اختلاف داخلی به عامل دوم مرتبط است که ریشه در برخی انتقادات سیاسی 
داخلــی و نارضایتی از رویکرد بایدن در خاورمیانــه دارد. باید دید که صدای 
بلندشده در ادامه اعتراضات در شکل دادن به نتایج انتخابات در ماه نوامبر آینده، 
چقدر اهمیت دارد. مرکز ثقل در بحث های سیاســی آمریکا بیشتر بر روی مسائل 
داخلی متمرکز است و مشخص نیست که بحث های سیاست خاورمیانه ای دولت 
بایدن تا چه حد به دغدغه اصلی رأی دهندگان تبدیل می شــود. بزرگ ترین منبع 

آشفتگی در حال حاضر آن چیزی است که در خود منطقه اتفاق می افتد.

روشنسازکلام
درباره راهبرد لازم آمریکا در این وضعیت واضح اســت که هر مسیری به سمت 
کاهش تنش، لزوماً باید شــامل کاهش تنش در غزه و شکلی از آتش بس در آن 
منطقه باشــد. تا کارزار اسرائیل در منطقه متوقف نشود، این جنگ منطقه ای آرام 
نخواهد شد. این صرفاً منطق وضعیت است. هر چه این جنگ طولانی تر شود، خطر 
تشــدید تنش بیشتر خواهد شد، در شرایطی که گروه های مختلف تلاش می کنند 
موضع خود را محکم کنند یا فرصت طلبی کننــد، اقدامات متقابل تلافی جویانه 

داریم.
هشدار بن رودز؛ معاون مشاور امنیت ملی اوباما، درباره پتانسیل یک انفجار بزرگ 
در منطقه هم جالب اســت. ازنظر او ما یک اتفاق فاجعه بار با بالا گرفتن شــدید 
اوضاع فاصله داریم، مثلًا یک حمله موفقیت آمیز به نیروهای ایالات متحده یا حمله 
به یک ساختمان دیپلماتیک ایالات متحده در جایی مثل عراق. رودز معتقد است 
گروه هایی مثل حماس و انصارالله، از اتفاقی مثل درگیر شدن مستقیم ایالات متحده 
در درگیری ها استقبال می کنند و از تشدید تنش به این سطح نمی ترسند. او ضمن 
حمایــت از کلیت مقابله با اقدامات حوثی های یمن به عنوان »حفاظت از تجارت 
جهانــی« می گوید که اما وقتی کار را تا حد این از نوع حملات مســتقیم علیه 
حوثی ها در یمن بالا می برید، من نگران می شــوم. به چند دلیل: حوثی ها جایی 
نمی روند. آنجا محل زندگی شان است. اهل آنجا هستند. سال ها و سال ها جنگ را 
تحمل کرده اند و در طول آن نشان داده اند تاب آوری بالایی دارند. ظرفیت هایی که 
دارند خیلی گران نیستند و این حملات در مقابل آن ها بازدارندگی ایجاد نمی کند. 
چنان که در مواضعشــان شــنیده اید، آن ها همین را می خواهند. آن ها می خواهند 
طلایه دار مقاومت در مقابل ایالات متحده و اســرائیل باشند. درباره اینکه چطور 
می شود در این وضعیت، از درگیری به این شکل پرهیز کرد؟ رودز چنین می گوید 
که اگر با یک سازمان تروریستی خارجی مواجه باشید، سازمانی که دارد از قلمرو 
شــخص دیگری استفاده می کند تا برنامه حمله ها را بریزد و جنگجویان خارجی 
را آنجا داشته باشد، با این می شود به روش نظامی مواجه شد و شکستش داد؛ اما 
وقتی با یک جمعیت بومی مواجه هســتید و با گروه مقاومتی، گروه شورشی مثل 
حوثی ها مواجهید، یا مثل آنچه طالبان در افغانستان بود، این معادله کاملًا متفاوت 
است. ازنظر رودز کاری که باید انجام بشود این است که از منفعت مرکزی جریان 
آزاد تجارت از مسیر دریای سرخ حفاظت گردد؛ اما وقتی کار را تا درگیری درون 
یمن بالا می برید، اوضاع خطرناک می شود. رودز درباره ناکامی دولت های آمریکا 
در کاهش نقش آفرینی نظامی در خاورمیانه چنین توضیح می دهد که آمریکا منافعی 
دارد که مدام او را دوباره به آنجا می کشاند. به رغم گذاری که در حوزه انرژی در 
حال طی کردن است، منافع مهمی در حوزه نفت و گاز و سوخت های فسیلی دارد. 
این باعث می شــود به شکلی مدیون شرکای عربی ناخوشایندی در حوزه حاشیه 
خلیج فارس باشد؛ مثل عربستان سعودی، امارات متحده عربی، قطر. بعد مشخصاً 
منافعی هم در راستای رابطه نزدیکش با اسرائیل دارد. الان در وضعیتی هست که 
ذات دولت اسرائیل، بی بی نتانیاهو است و افراطی ترین دولت راست گرا. در چنین 
وضعیتی آمریکا به نوعی وصل به دولتی شــده است که هماهنگ با آنچه دولت 

بایدن ترجیح می دهد انجام دهد، عمل نمی کند.
آمریکا باید درســی از چند دهه اخیر را بیاموزد و آن درس این است: واقعاً برای 
این قبیل مشکلات راه حل نظامی وجود ندارد و باید خیلی مراقب باشد. اسرائیل 
هم نمی تواند مشکلاتش را در غزه از روش نظامی حل کند. آن ها هم دارند همان 
درسی را می آموزند که ایالات متحده بعد از یازده سپتامبر در چند کشور و با درد 
آموخت. باید چرخش بیشتری به ســمت دیپلماسی باشد، به سمت راه حل های 
جمعی و بسیج منابع برای اینکه چیزی ساخته شود، به جای این الگوی نابودی که 

داریم در منطقه می بینیم.

7گزارش

? قصور در اجرای ایمنی بیمارســتان 
گاندی؛ یکی از مســئولان شورای شهر 
اعلام کرد از مدت ها قبل نسبت به ایمن 
نبودن بیمارســتان گاندی هشدار داده 
بودنــد تا این که این بیمارســتان دچار 
آتش سوزی شــد. مقصران و مسببان و 
آن هایی که نسبت به هشدارها بی تفاوت 
بودند، باید از سوی قوه قضائیه و شهردار 
منطقه، مورد بازخواســت قرار گیرند و 

محاکمه شوند. /ع. کلاته
? مشــکلات بیمــه شــدگان تامین 
نظارتــی در  اجتماعــی: چــرا هیــچ 
بیمارســتان های دولتی وجــود ندارد؟ 
بسیاری از بیمه شدگان تامین اجتماعی 
از شهرستان ها به امید بهبودی و پیگیری 
درمان به بیمارستان های دولتی به تهران 
مراجعه می کنند، اما از نحوه رسیدگی و 
درمان به علت ازدیــاد بیماران و اتلاف 
وقت در مراکز درمانی ناراضی اند. وقتی 
نظارت نباشــد، بیماران مجبورند تاوان 
برخی ســهل انگاری ها را بدهند. /علی. 

ف، از تهران
? خانواده های معظم شــهدای منطقه 
دارالمومنیــن از حُســن نیــت و توجه 
شــهردار منطقه ۱۴ تهران نســبت به 
خانواده معظم شــهدا و برپایی مراســم 
و دعــوت از پدران و مادران شــهدا در 
دوکوهه و مجتمــع پذیرایی فرهنگیان 
واقــع در خیابــان گوته، سپاســگزاری 

کردند. /علی
۱2۴۱- هر کســی دیگر هم جای آقای 
علی دایی بود فوتبال را برای همیشــه 
کنار می گذاشــت و به زندگــی آرام و 
بی حاشــیه رو می آورد. خبر خداحافظی 
آقای دایی از فوتبــال گرچه برای مردم 
تلخ بود اما برای خود او آرامش به همراه 

دارد.
۱2۱0- آقــای پرویز پرســتویی بازیگر 
سینما و تلویزیون چقدر از دست رسانه 
ملی عصبانی است که می گوید تلویزیون 
حتی حق ندارد مرگ مرا زیرنویس کند! 
چرا بین رســانه ملی با برخی بازیگران 

مشهور آنقدر شکراب شد؟ 
۱22۱- یک نماینــده مجلس می گوید 
حمله به وزیر کشــور بــه خاطر حادثه 
کرمــان دردی را دوا نمی کند او مقصر 
نیست کســانی باید پاسخگو باشند که 

گفتند آن حادثه را رصد کردیم. 
۱۱۴۱- گروههایی کــه تمامیت خواه و 
تندرو و جاه طلب هستند هیچ علاقه ای 
به انتخابات پرشــور ندارند. انتخابات با 
حضور طیف های متنوع به ضرر اینهاست! 
۱۱56- در شــرایطی که نیاز است برای 
مشــارکت بــالا در انتخابــات اقدامات 
مفیدی صــورت گیرد چرا بســیاری از 
ردصلاحیت  معتدلیــن  و  اصلاح طلبان 
شــدند. این دقیقا نقطه مقابل مشارکت 
حداکثری اســت. زمینه رقابت را از بین 

می برد. 
۱۱20- در برخی اخبار آمده با یک کارت 
بانکی بیش از ۴ عدد نان نمی توان خرید 
در برخــی خبرها ایــن موضوع تکذیب 

شده. معلوم نیست چه خبر است؟ 
عمل خودســرانه  این  یزد:  آفتاب 
جریمه  خاطی  فرد  و  گرفته  صورت 

شده است.
۱۱3۱- وزیر اقتصاد می گویند شــرکت 
چای دبش بابــت ارزی که برای واردات 
دریافت کرده بود پولش را پرداخته! خب 
پول آن را هم که داده باشد موضوع چای 

سنواتی و تاریخ گذشته چه می شود؟! 
۱۱0۱- عضــو اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی می گوید یکی از دلایل 
عدم تحقق درآمدهای نفتی تخفیف هایی 
بود که به چینی ها می دادند. ایران نفت را 

به اینها زیر 60 دلار می فروخت! 
۱۱۱0- حق با نایب رئیس کمیســیون 
بهداشــت مجلس اســت. کســانی که 
موافق حــذف ارز ترجیحی بودند اکنون 
باید پاســخگو باشند. اما کسی پاسخگو 

نخواهد بود! 
۱02۱- آقای محســن هاشــمی فرزند 
مرحوم آقای هاشمی رفسنجانی می گوید 
نیروهای  به حضــور  تمایلی  تندروهــا 
معتدل ندارند. می خواهند تندروها باشند 

تا کشتی را سوراخ کنند! 
۱0۴۱- چــرا مشــخص نیســت علت 
خودکشــی برخــی افــراد جامعه مثل 
رزیدنت های بیمارستان ها چیست؟ این 

پدیده واقعا نگران کننده است. 
2305- آقای سیدحســین موســویان 
دیپلمات ســابق می گوید آمریکا از قطر 
خواسته که به ایران محترمانه بگوید در 
شــرایط فعلی درخواستی برای برداشت 
از 6 میلیــارد دلار آزاد شــده نداشــته 
باشد! این رفتار آمریکایی ها چه معنایی 

می دهد؟ 
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آفتاب یزد - گروه شبکه: اعتراض الناز شاکردوست به نبودن نام 
فیلم »بی بدن« در فهرست فیلم های بخش مسابقه جشنواره فجر و 
حضور آن تنها در بخش نگاه نو، اتفاق مهمی بود که در اولین روز 
جشنواره رقم خورد. نکته جالب توجه آن است که اغلب سینمایی ها 
و منتقدین سینما از این اعتراض های شاکردوست استقبال نکردند 
و به نوعی با برخورد ســرد آنان مواجه شد. ماجرا از این قرار است 
که شاکردوســت بعد از پایان نمایش فیلم »بی بدن« به کارگردانی 
مرتضی علیزاده در پردیس کوروش، مقابل تماشاگران ایستاد و به 
پذیرفته نشــدن این فیلم در بخش مسابقه شکایت کرد. او گفت: 
»می خواهم با مردم حرف بزنم. می خواهم بگویم که خوشحالم کنار 
شــما مردم، این فیلم را دیدم. کنار شما مردم هستم. من هم مثل 
شــما بلیت خریدم تا اینجا باشــم. از آنجایی که حضور من برای 
داشتن هر تریبونی در جشنواره فجر خط خورده، فکر کردم بیایم 
اینجا بایســتم و با شما مستقیم حرف بزنم. با شمایی که این فیلم 
را دیدید... دلیل اینکه این فیلم در بخش ســودای سیمرغ حضور 
ندارد، قضاوتش را به شما و تاریخ می سپارم.« بعد هم به صدای بلند 
تیتراژ فیلم در ســالن اعتراض کرد و گفت: »صدایش را زیاد کنید 
که صدای من اصلا نرسد. عادت کردم که صدایم به هیچ جا نرسد. 
شــاید برایتان سوال باشد که این فیلم در جشنواره هست. بله، در 
جشنواره فجر یک بخشی را به نام نگاه نو گذاشتند برای فیلم هایی 
کــه هیچ دلیل منطقی برای حذف شــان ندارنــد و در این بخش 
می گذارنــد تا از این طریق، این فیلم ها را زنده به گور کنند...« بعد 
هم که ماموران ســالن خواستند جلوی صحبت کردنش را بگیرند 
گفت: »بگذارید حــرف بزنم. گفتی حق تریبون نداری. می خواهم 
حرف بزنم. نمی توانید به زور من را بیرون ببرید. بلیت خریدم اومدم 
توی ســینما.« او خطاب به مردم حاضــر در اطرافش گفت: »این 
سنگ هایی که به سمت مان پرت شده، ازش یک سنگر بسازیم. چرا 
که ما در یک جشــنواره به سر نمی بریم؛ در یک جنگ فرهنگی به 
ســر می بریم... آرزو می کنم خیلی زود روزی بیاید که جشنواره به 
شکل فرهنگی و تخصصی برگزار شود. این تنها خواهش من است.«

< خبرگزاری دولت پشت الناز شاکردوست درآمد
اما در حالی که ویدیوی اعتراضی الناز شاکردوست در واکنش به قرار 
نگرفتن فیلم »بی بدن« در بخش اصلی جشنواره امسال در فضای 
مجازی دست به دست می شد، خبرگزاری دولت ضمن حمایت از 
شاکردوست خواستار دلجویی مسئولان جشنواره از این بازیگر شد! 

خبرگزاری ایرنا در این باره نوشــت: »اشک های الناز شاکردوست 
به خاطر مسائلی که برای آخرین فیلمش رقم خورده، نمونه خوبی از 
تعهد یک بازیگر نسبت به اندیشه ای است که وی را مجاب به حضور 
در آن اثر کرده است؛ چنین دیدگاهی باید در میان عموم بازیگران 
تســری پیدا کرده و مدیریت ســینما نیز تاحد ممکن در مســیر 
تقویت این دغدغه مندی گام بردارد. یکی از پررنگ ترین حواشــی 
روز نخست جشــنواره، دردودل های الناز شاکردوست با مخاطبان 
 فیلم بی بــدن در پردیس ســینمایی کوروش بود. شاکردوســت 
در صحبتی کوتاه، ضمن تشکر از معدود مدیران دلسوز سینمایی 
کشور، نسبت به عدم راهیابی فیلم بی بدن به بخش سودای سیمرغ 
اعتراضاتی داشــت و تصور می کرد این اتفاق در نتیجه خصومتی 
است که جشنواره با سینمای مستقل و اجتماعی دارد. قطعا شنیدن 
دردودل های توام با بغض و گریه الناز شاکردوست به عنوان بازیگری 
که در ابتدا به عنوان مانکن وارد سینما شد و سپس با تعالی اندیشه، 
مدارج حرفه ای گری را تا تحسین منتقدان و دریافت سیمرغ بلورین 
طی کرد، ســخت و تاثرانگیز است که ســبب می شود تا نکاتی را 
مطرح کنیم. نخستین نکته آن که از طریق مراجع مختلف موضوع 
فیلــم بی بدن را پیگیری کردیم که همه آن مراجع اقرار داشــتند 
که با یک فیلم اجتماعی ملتهبِ خوب مواجه هستیم که در زمان 
ارائه، تنها ۷۰ درصد فیلم به دفتر جشــنواره تحویل داده شد و اگر 
فیلم کامل بود، احتمال قرار گرفتن اثر در بخش ســودای سیمرغ 
وجود داشــت. نکته دوم به حضور فیلم هــای اجتماعی در بخش 
ســودای ســیمرغ بازمی گردد که اگر قرار بود ضدیتی با این گونه 
وجود داشته باشــد، این آثار هم به بخش رقابتی وارد نمی شدند. 

علی الخصوص آن که اتفاق های خوبی که در جشنواره دو سال قبل 
با فیلم علفزار رقم خورد، سبب می شد تا رغبت بسیاری برای تکرار 
آن خاطرات در جشــنواره امســال وجود داشته باشد. نکته بعدی 
به تاثیر رســانه های زرد در فضای مجازی بازمی گردد که از همان 
نخستین ساعات اعلام اسامی فیلم ها، نسبت به برخی آثار ازجمله 
بی بــدن، گمانه هایی را مطرح کردند کــه این تصورات، هیچ گاه از 
ســوی عوامل و صاحبان آن آثار تائید نشد. این رسانه های معدود 
که عمدتا در قالب فیک نیوزها فعالیت دارند، جوی را برای بی بدن 
به وجود آوردند که گویی این فیلم، موی دماغ جشنواره شده است 
درحالــی که تقریبا همه می دانند اگر آثــاری بخواهند موی دماغ 
کلیت سینما باشند، از طرق بهتر و کم هزینه تری جز عدم قبول در 
بخش مســابقه نیز می توان با آن برخورد کرد و اساسا زمینه تولید 
آن فیلم ها مهیا نمی شود. شاکردوست را نباید به خاطر غائله دیروز، 
مهره ای در مقابل ســینما و مدیریت آن و حتی جشنواره دانست؛ 
بازیگــری که مثل تمام علاقمندان، بلیــت خرید و در پایان فیلم، 
به صورت خودجوش به روی ســن رفت و از آرمان ها و امیدهایش 
گفت این افراد و تفکرات، با هدف ضربه زدن به جشــنواره، آثاری، 
چون بی بدن را طی یک پروسه غیراخلاقی، به سیبلی تبدیل کردند 
که تنها منافع غیرحرفه ای آن ها را پوشــش دهــد وگرنه در این 
میان، تنها چیزی که برای فیک نیوزها مهم نیست، محتوای فیلم و 
آدم های دخیل در روند تولیداتی آن است. بغض الناز شاکردوست، 
بغضی برای آینده ســینما بود. او به عنوان بازیگری که در تمام دو 
دهه اخیر، در تراز بالایی از محبوبیت و شــهرت قرار داشته، حالا 
نگران سینمای اجتماعی است که خاستگاه اولیه او بوده است. آن 
اشــک ها، به خاطر منافع فردی نبود. تمامش به خاطر سینما بود و 
احساســی که به او می گفت در حق فیلمی کــه به آن عرق دارد، 
ظلم شده اســت. این دغدغه مندی قابل تقدیر است و باید تمام قد 
در پیشــگاه چنین بازیگرانی که می خواهند سینما، مسیر تعالی 
خود را با شتاب بیشتری طی کند، محترمانه ایستاد، حرفهایشان را 
شنید و سوءتفاهماتشان را برطرف کرد. امیدواریم مدیریت سینما 
و دبیر جشــنواره، دلجویی لازم را از شاکردوست به عمل بیاورند و 
برای دغدغه های بازیگری که این سال ها، با دقت بیشتری در حال 
طی طریق در سینماســت، احترام قائل شوند. این حرکت بخردانه 
مدیریت سینما، نقشه فیک نیوزها و منتقدان مغرض را نقش بر آب 
خواهد کرد و این گزاره را بار دیگر برای تمام ما مسجل می کند که 

مدیریت سینما، هوای فعالان دغدغه مند خود را دارد.«

برخورد سرد با اعتراض الناز شاکردوست
سینمایی ها از اعتراض های این بازیگر سینما استقبال نکردند

آفتاب یزد- گروه شــبکه: »بی کیفیت« و 
»گران«، دو واژه است که در مورد خودروهای 
داخلی زیاد شــنیده ایــم. موضوعی که 
سالهاست نسبت به آن از سوی مردم و حتی 
پلیس اعتراض می شــود اما دو خودروساز 
بزرگ کشور یعنی سایپا و ایران خودرو نسب 
به آن بی توجه هستند. البته علاوه بر کیفیت 
و گران بودن، باید عدم خلاقیت در طراحی 
خودروهای داخلی را نیز به خودروهای سایپا 
و ایران خودرو اضافه کرد. این دو خودروساز 
معتقدند که بهترین خودرو را تولید می کنند 
اما این در حالی اســت که همین خودروها 
حتی در کوچکترین تصادفات هم جان های 
بسیاری را گرفته است. قسمت تلخ ماجرا 
هم اینجاست که با این وضعیت خودرویی 
که تولید می کنند و اکثریت جامعه هم از آن 
ناراضی هستند به خصوص در مورد قیمت 
آن ها که روز به روز گران تر می شود، آنهم 
داشــته  درخوری  قابل  مزیت  آنکه  بدون 
باشند، اما باز هم سایپا و ایران خودرو گله 
دارند از اینکه بودجه کمی به آن ها اختصاص 
می یابد. مثل حالا کــه وزیر صمت از بانک 
برای سایپا و  مرکزی درخواست ۱۵ همتی 
ایران خودرو داشته است. عباس علی آبادی، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به 
بانک مرکزی  محمدرضا فرزین، رئیس کل 
تخصیص اعتبار ۱۵ هزار میلیارد تومانی به 
دو شرکت بزرگ خودروساز را خواستار شد. 
در این نامه که در تاریخ ۹ بهمن ۱۴۰۲ صادر 
شده، آمده است: »همانگونه که مستحضر 
هستید به علت عدم تغییر قیمت محصولات 
دو شرکت صنایع خودروسازی سایپا و ایران 

خودرو به منظور مهار تورم، این دو شرکت 
از نظر تامین نقدینگی با مشــکل مواجه 
شده اند. لذا با عنایت به موافقت معاون اول 
رئیس جمهور برای افزایش تولید در ماه های 
پایانی سال به منظور تنظیم بازار خواهشمند 
است دستور فرمائید سقف اعتبارات شرکت 
ایران خودرو به میزان ۱۰۰ هزار میلیارد ریال 
و سقف اعتبارات شرکت سایپا به میزان ۵۰ 

هزار میلیارد ریال به فوریت افزایش یابد.«
اما در حالی وزیر صمت ازعدم تغییر قیمت 
محصولات دو شرکت صنایع خودروسازی 
ســایپا و ایران خودرو صحبت می کند که 
مطابــق آمارها قیمت خــودرو در ۱۴روز 
گذشته به طور میانگین ۳.۳درصد افزایش 

را تجربه کرده است.

< واکنش کاربران
حالا این درخواست وزیر صمت مورد توجه 
کاربران شبکه های اجتماعی قرار گرفته و 

واکنش های آن ها را در پی داشته است.
یکی از کاربران در این باره نوشــته است: 
»در این خودروســازی ها رو ببندین مثل 
کشورهای دیگه خودرو باکیفیت وارد کنید. 
گران  رو  بی کیفیتشان  خودروهای  روز  هر 

می کنند و بعد میگن داریم ضرر میدیم«.
کاربــر دیگــری گفته اســت: »فقط ارز 
می خورنــد و نتیجه برای کشــور مردم: 
نارضایتی فراوان، ایجاد مشــکلات روحی 
و مالی بخاطر کیفیت پایین و خرج زیاد و 
تصادف و کشته، آلودگی هوا، مصرف بنزین 
بالا، هدر رفت آب بــرق گاز، رانت فراوان 

واسه پروژه های شکست خورده مثل تغییر 
چراغ و صندوق و...«.

دیگری نوشــت: »بعد کی قرار هســت 
اینها ایــن پول ها رو پــس بدهند. تو رو 
به اون خدایی که می پرســتید این دو تا 
خودروســاز رو خصوصی کنید و ملت رو 
نجات بدهید، بزرگترین اشــتباه دولت در 
مسئله خصوصی سازی این هست که دولت 
کارخانجات رو به صورت صددرصدی واگذار 
میکنه و در بیشتر مواقع حتی پول زمین هم 
از خریدار دریافت نمیشه و این خریدار را به 
طمع می اندازد تا با تعطیلی بنگاه اقتصادی و 
ورشکستی بدون زحمت زمین ها را با قیمت 
چندین برابری بفروش برساند که دوای این 
درد هم خصوصی ســازی فقط باید بشرط 
فروش تجهیزات باشه و شامل زمین نشود 
تا کسی که پا پیش می گذارد به فکر تصاحب 
و فروش زمین نیفتــد و زمین در مالکیت 
دولت بماند و تولید کننده تا زمانی که در آن 
محل مشغول تولید است می تواند به تولید 
ادامه دهد و به محض ورشکستگی، زمین و 

اصل بنگاه به مالکیت دولت برگردد«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: 
»۱۵هزار میلیارد ناقابل واســه دو خودرو 
ساز! بخشنامه واسه افزایش تعرفه واردات 
خودرو. عــدم شــماره گذاری و ترخیص 
بخشنامه  وارداتی. عدم صدور  خودرو های 
واسه ورود خودرو های کارکرده. چه خبره؟«.
»یعنی چی عدم  است:  گفته  دیگری  کاربر 
تغییر قیمت داشتند، پدرمون رو درآوردید 
از بس که خودروهــا رو گران کردید حالا 

خوبه هیچی هم ندارند«.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی 
تخصیص اعتبار ۱۵ هزار میلیارد تومانی به دو شرکت بزرگ خودروساز را خواستار شد

آقای دولت! مردم راضی هستند 
این پول را به ایران خودرو و سایپا بدهید؟
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دل می رود ز دستم صاحب دلان خدا را حافظ نامه 
دردا که راز پنهان خواهد شد آشکارا

تفسیر: برخی کارشــنان از تبعات فقر می گویند. حافظ هم معتقد 
است فقر باعث میشود درد ها و رازهای پنهانی آشکار شود. مثلا فقر 

اختلافات خانوادگی را نمایان می کند!

ترکیه در ســال ۲۰۲۳ معادل ۵۴.۳ میلیارد دلار از گردشگری 
درآمد کسب کرد. 

به گزارش ایسنا، موسســه آمار ترکیه )TurkStat( فاش کرد 
که درآمد گردشــگری ترکیه در ســال ۲۰۲۳ به ۵۴.۳ میلیارد 
دلار رســیده که نسبت به مدت مشابه سال قبلش ۱۶.۹ درصد 
افزایش داشــته اســت. بر اســاس اداره آمار ترکیه، تعداد کل 
بازدیدکنندگان، از جمله شهروندان ترک مقیم خارج از کشور، 
در ســال ۲۰۲۳ به ۵۷ میلیون نفر رســید که نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل ۱۱.۱ درصد افزایش ثبت کرده است. سال 
گذشــته، در حالی که ۶۷.۶ درصد از گردشــگران عمدتا برای 

»سفر، سرگرمی، فعالیت های ورزشی و فرهنگی« از ترکیه دیدن 
کردند، ۶۷.۴ درصد از شهروندان ترکیه ای که در خارج از کشور 
زندگی می کنند نیز برای دیدن اقوام و دوســتان خود به ترکیه 
سفر کردند«. تنها در سه ماهه گذشته، درآمد گردشگری با ۶.۸ 
درصد افزایش بــه ۱۲.۲۷ میلیارد دلار و تعداد بازدیدکنندگان 
به ۱۲.۴ میلیون نفر رسید که ۴.۱ درصد نسبت به فصل مشابه 
در ســال ۲۰۲۲ افزایش یافته اســت. بیزنس نوشــت در سال 
گذشــته تعداد بازدیدکنندگان ترکیه از کشــورهای خارجی با 
۵۲.۳ درصد افزایش به ۱۱.۰۶ میلیون نفر رســید در حالی که 

میانگین هزینه سرانه ۶۳۹ دلار بود.

معتقدند:  اقتصادی  کارشناســان  برخی 
خط فقر روند نگران کننده ای پیدا کرده 

است.
از این اخبار و هشــدارها زیاد شنیده ایم. 
ولی فقیر شــدن و زیر خط منحوس فقر 
رفتن تبعــات بســیاری دارد. مثلا فقر 
می تواند مرد را از چشم زن بیاندازد. آدم 
فقیــر چه ابهت و جــاه و جلال و مقامی 
یا به قــول سیاســیون »کاریزمایی« در 
مقابل همسر دارد؟! اگر همسرش عاشق 
سینه سوخته اش هم باشد آتش عشقش 
فروکــش می کنــد. آتش فقــر می تواند 
شــعله ها و گدازه های آتشفشــان عشق 
را هم خاموش کند! مثلا وقتی همســر 
می بیند مردش فقیر و توانایی اداره زندگی 
ندارد توانایی مدیریت ندارد در نهایت هر 
چقدر صبور و ســاده زیست و قانع باشد 
صدایش در می آید. چون وی ســر سفره 
بخت آمده نه ســفره بدبختی! حق دارد 
غر بزند. به قول یکی از همکاران: »گاهی 
که دســت خالی به خانه می روم همسرم 
غر که میزند فریاد ضد همســری هم سر 
میدهد. مثلا می گوید: مرده شــور دلم را 

ببرد که عاشقت شدم«!
شــما تصور کنید هر شب با دست خالی 
به خانه بروید. همســرتان عشقی داغ تر 
ازعشــق داســتان های اســاطیری مثل 
لیلی و مجنون داشــته باشد بالاخره این 
عشــق »لیلی وار« از سر وی می پرد. این 
ضرب المثل قدیمی همیشــه بر پیشانی 
ذهن ما نقش بسته: »آدم عاشق گرسنگی 
که بکشد عاشــقی از یادش می رود« اگر 
مرد نتواند نیازهــای زندگی را مهیا کند 
عشق نیز از سفره زندگی شان مثل اقلام 
خوراکی که از سفره هایشــان محو شدند 

محو می شود!
مســئولین هم بداننــد این مــردم هر 
چقدر عاشق آن ها باشــند اگر فکری به 
حال مردم نکنند مردم دیگر دوستشــان 
نخواهند داشت شاید به طنز و کنایه ترانه 
»دیگه دوستت ندارم - ببخشید« را برای 

مسئولین بخوانند.
اگر قرار است اوضاع مردم به گونه ای باشد 
که روز به روز فقیرتر شــوند مســئولین 
 محتــرم بدانند مــردم هــم روز به روز

عشق شــان به مســئولین کمتر میشود. 
همین الان هم شاید برخی مردم زیر بار 
فشــار زندگی از مسئولین طلاق عاطفی 

گرفته باشند!
اگر شاعر می گوید: عشق را بخاطر بسپار 
که بلندترین فریاد است، باید گفت: فقر را 
بخاطر بسپار که بلندترین آه و ناله است 

و میزند کاسه کوزه عشق را می شکند!

خبرچین

حذف عشق 
از سفره روابط عاطفی

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

اقدامی که به صورت مشروط 
درست است

ادامه از صفحه اول:
دولت نمی تواند در فضایــی ابهام آلود انتظار 
داشته باشــد مردم در بحث مالیات همراهی 
لازم را داشــته باشــند. جامعه وقتی همراه 
می شــود که صداقت و عدالــت ببیند. اینکه 
بعضا در رسانه ها مطالبی را مشاهده می کنیم 
که دال بر نقض ایــن موارد دارد باعث ایجاد 
بی اعتمادی اســت که لازم اســت دولت در 
این زمینه کوشاتر شــود. برای مثال یکی از 
سوالاتی که سال هاست ذهن مردم را درگیر 
خود کرده این است که چرا باید برخی نهادها 
از پرداخت مالیات معاف شــوند؟ اســتدلال 
این موضوع چیســت؟ در واقع در شــرایطی 
کــه مقرر شــده حتی حســاب بانکی مردم 
عادی رصد شــود چرا باید برخی بنگاه های 
از پرداخــت مالیات   اقتصــادی قدرتمنــد 

استثنا شوند.

آموزش 
در قرون وسطی

ادامه از صفحه اول:
آنان نقش مدیریت مردم را عملًا برعهده گرفته 
بودند و با استفاده ابزاری از اقتصاد و با توزیع 
غذا بین مردم ســعی داشتند اندیشه و افکار 
خویش را بر خانواده هــا تحمیل کنند. آنان 
می دانستند و می خواستند خانواده ها بر رفتار 
و کردار نســل جوان کنترل بیشتری داشته 
باشــند تا همه مطیع فرامین کلیسا باشند 
و در این میان هر کس از دســتورات کلیسا 
سرپیچی می کرد به فجیع ترین شکل به قتل 
می رسید. کلیسا فهمیده بود برای ادامه حیات 
فکری خویش در جامعه قرون وســطی فقط 
از طریق در دست گرفتن آموزش امکان پذیر 
است. کلیســا می خواست تنها قدرت فکری 
در اروپا باشــد و می خواستند از دانش آموزان 
 بــه عنــوان ســربازان خویش بهــره ببرند. 
راهبان و اسقف ها نســل جوان را مجبور به 
آموزش منطق کلیسایی می کردند. برای آنان 
 این امر مهم یک افتخار محســوب می شــد 
که نســل جوان با نظارت و کنترل کشیشان 
تحت تعالیم کلیسای جامع کاتولیک مشغول 
یادگیری هســتند. کلیســا از رویکرد بالا به 
پایین برای حاکمیت بی چون و چرا بر مردم 
و از ابزار آموزش اجباری اســتفاده می کرد و 
می خواستند سال های متمادی آینده فرهنگ 
و تفکرات مردم را بدون پرسشــگری همه را 
مطیع محــض این نهاد نمایند. مانیفســت 
کلیســا بر اساس گســترش فکری خویش 
در اروپا و جهان بود. ولی جرات دانســتن و 
فهمیــدن و آگاهی و نیاز بــه دانش نوین از 
عقاید و افکار اندیشه های کلیسا پیشی گرفت. 
کلیسا همچنان تحولات رو به رشد در جامعه 
را نادیده می گرفت و در این میان کشیشــان 
برای رفع نیازهای جدید نســل جوان هیچ 
برنامه ای نداشــت و دستش کاملًا خالی بود 
کلیســا متمرکز بر آموزه های ارتجاعی خود 
بــود و به هیچ چیز دیگــری فکر نمی کرد و 
فقط بر روش های غیرعلمی و غیر واقعی که 
مورد تایید کلیسا بود، تاکید داشت. تربیت و 
آموزش سربازان نسل جوان که بنا بود حافظ 
اندیشه های کلیسا باشند، اثر معکوس بر جای 
گذاشت و اصل انتقاد و عملکرد غلط کلیسا 
منجر به تنفر مردم به خصوص نســل جوان 
از این نهاد شد، و همینان مقدمات رنسانس 
را برای برچیدن بســاط کلیســا و کشیشان 
بســط و گســترش دادند و آنان را در نهایت 
در واتیکان محبوس کردند و به آنان به طور 
جد گوشزد شــد که حق دخالت ندارند و با 
نحوه زندگی مردم نباید کاری داشته باشند. 
دخالت در امر آموزش اثرات معکوسی از خود 
بر جای گذاشــت و در این میان قشری گری 
و انحصارطلبی و عدم خلاقیــت و با نادیده 
گرفتــن واقعیات حاکم بــر جامعه منجر به 
فروپاشــی خود شــدند. کنترل و در اختیار 
گرفتن آموزش توسط کشیشان از اشتباهات 
بزرگ و تاریخی کشیشان بود. کلیسا به طور 
فعال در امر آموزش دخالت و نســل جوان را 
کنترل می کرد ولی هیچ چیز جدیدی برای 
گفتن نداشتند و نه تنها از دانش و علم چیزی 
نمی دانســتند و به جای آنکه خود را با علم 
جدید و تحولات جامعه وفــق دهند علم را 
مانع منافع کلیسا می دانستند. وقتی کلیسای 
جامع کاتولیک به عنوان مرکز آموزش شــد، 
کلیســا به پایان راه خود رسید. ورود کلیسا 
به آموزش بــه عبارتی جنگ افکار و آرا را به 
روشنفکران و دگراندیشان واگذار کرد و منجر 
به رویداد مهم و تاریخی رنسانس شد. کلیسا 
خویــش را در معرض ضعف دیــد و جریان 
فکری دانســتن و فهمیدن و آگاهی بر افکار 
ارتجاعی کلیســا پیروز شد و آنان دست ها را 
به علامت تسلیم بالا برده و پرچم سفید را بر 

کلیسا برافراشتند.

مجسمه ای که 
۳۰ سال پیش گم شده بود،

پیدا شد

مجســمه ای که حدود ۳۰ ســال پیش در 
شــهر لویی ویــل از ایالت کنتاکــی آمریکا 
گم شــده بــود، اخیرا پیدا شــده اســت. 
 این مجســمه تمام مــدت در حیاط خانه 

مردی بود. 
بــه گــزارش خبرآنلاین، »دیویــد گریر«، 
مردی که مجســمه گمشده در حیاط خانه 
او بود، گفت، »حدود ۳۰ ســال پیش، پدرم 
روی ساختمانی در مرکز شهر لویی ویل که 
قرار بود نوســازی شود کار می کرد و همان 
زمان این مجســمه را به خانه آورد. او گفت 
که این مجسمه را در گوشه ای از حیاط آن 
ســاختمان انداخته بودنــد و وقتی از افراد 
حاضر در آنجا پرســیده بود کــه می تواند 
این مجسمه را با خود ببرد، گفته بودند که 
مشکلی نیســت. اینطوری بود که مجسمه 

سر از خانه ما درآورد.« 
نام این مجســمه، پن بود و خدای چوپانان، 
الهــه یونان باســتان، را در حــال نواختن 
فلوت نشــان می داد و در دپارتمان هنرهای 
عمومی متروی لویی ویل نگهداری می شــد. 
این مجســمه را هنرمندی به نام شــارلوت 

پرایس ساخته بود. 
»دیوید گریر« گفت که اصلا نمی دانســته 
این مجســمه، چه نوع شمایلی است و فقط 
فکر می کرده، آن یک پسربچه کوچک است 
که فلوت می زند. گریر، ماه پیش شــروع به 
تحقیق درباره این مجسمه می کند و به شهر 
لویی ویل و مجســمه گمشده آن می رسد و 
تازه آن وقت اســت به ماجرای این مجسمه 
پی می بــرد و آن را بــه دپارتمان هنرهای 

عمومی برمی گرداند.

درآمد ۵۴.۳ میلیارد دلاری ترکیه از گردشگری
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 »گل«؛ اسمی خوشایند
 با عوارضی خطرناک

براس��اس اعلام س��تاد مب��ارزه با م��واد مخدر، 
مص��رف کانابیس در صدر مص��رف مواد مخدر 
در جهان قرار گرفته اس��ت، ب��ه گونه ای که از 
میان ۲۹۶ میلیون مصرف کننده مواد مخدر در 
جهان، ۲۱۹ میلیون نفر مصرف کننده کانابیس 
هس��تند. به گزارش ایس��نا، بر اساس مطالعات 
شیوع شناس��ی ک��ه در دهه ۹۰ در مورد س��وء 
مص��رف مواد مخ��در در ایران انجام ش��د ماده 
مخدر »گل« یا »ماریجوانا« جز ۱۰ ماده مخدر 
مصرفی در ایران و در رتبه ۶ و ۷ قرار داش��ت و 
این درحالیست که طبق اعلام فرزانه سهرابی- 
معاون پژوهشی موسسه کادراس، امروزه مصرف 
ماده مخدر گل پس از تریاک و شیشه در کشور 
در رتبه س��وم ق��رار گرفته اس��ت. گزارش های 
جهان��ی نیز حکایت از افزایش مصرف کانابیس 
در دنی��ا دارد ب��ه گونه ای ک��ه تهمینه باهری- 
مدی��رکل دفت��ر تحقیق��ات و آموزش س��تاد 
مب��ارزه با مواد مخدر به تازگی به ایس��نا گفته 
که به ط��ور کلی تع��داد مصرف کنندگان مواد 
مخدر طی یک دهه گذش��ته در مقایسه با دهه 
گذش��ته حاکی از افزایش ۲۳ درصدی مصرف 
مواد مخدر در جهان است، این درحالیست که 
مص��رف کانابیس در صدر مص��رف مواد مخدر 
در جهان قرار دارد. براس��اس گزارشات جهانی، 
۲۹۶ میلی��ون نفر در جهان مواد مخدر مصرف 
می کنن��د که از ای��ن تع��داد ۲۱۹ میلیون نفر 
مصرف کننده کانابیس هستند، اما گل و شیشه 
چه موادی هس��تند و مصرف آنها چه عوارضی 
دارد؟.گل، حشیش، گراس و ماری جوانا اسامی 
مختلف از قسمت های مختلف یک گیاه با اثراتی 
تقریبا مش��ابه علف هستند. حشیش یا گل در 
دس��ته مواد توهم زاس��ت که از گیاه شاه دانه به 
دس��ت می آید. هر قس��مت از گیاه ش��اهدانه 
دارای اثرات توهم زایی اس��ت اما در گل، اثرات 
توهم زایی ۷ برابر بیش��تر است که این ناشی از 
دس��ت کاری های ژنتیکی در گیاه است. در این 
میان، افزایش اشتها، قرمزی چشم ها، خنده های 
جنون آور و توهم از اثرات و عوارض مصرف این 
ماده اس��ت. گل؛ بخش های مسئول آرام بخشی 
مغز را فلج می کند و خود جایگزین آن می شود، 
بنابراین با مصرف نکردن ای��ن ماده، فرد دچار 
اضطراب ش��دید، بی ق��راری، وحش��ت زدگی، 
تپش قلب ش��دید و... می ش��ود. یعنی اگر ماده 
یک س��اعت دیرتر از موعد به فرد برسد شروع 
به پرخاش��گری می کند و ش��خص به »سندرم 
بی انگیزگی« مبتلا می شود. این افراد نسبت به 
تحولاتی که در اجتماع رخ می دهد به ش��دت 

بی تفاوت هستند.

<مصرف شیشه و عوارض آن
مت آمفتامین یا شیش��ه نیز ماده محرک بسیار 
اعتیادآوری اس��ت که سیستم اعصاب مرکزی 
یعن��ی مغز و نخاع را ش��دیدا تح��ت تاثیر قرار 
می دهد. شیش��ه اثرات روحی و روانی دارد و با 
اینکه فرد ابتدا برای کاهش تنش و اضطراب از 
آنها اس��تفاده می کند، اما به مرور زمان موجب 
تخریب بخش هایی از مغز می شود. در ابتدا سوء 
مصرف شیش��ه باعث می ش��ود که تجربه های 
لذت بخش با ش��دت بیش��تری احساس شوند. 
فرضا اگر ش��ما از ش��نیدن یک موسیقی لذت 
می برید و محو آن می ش��وید شخصی که از آن 
ماده محرک اس��تفاده کرده است روی نت های 
آن موس��یقی پا می گ��ذارد و همراه ب��ا آن به 
پ��رواز در می آید؛ قدرت تمرکز و اعتماد بنفس 
در چنین فردی به ش��دت بالا می رود، خطر را 
از خ��ود دور می داند. یکی از رفتارهای پر خطر 
پس از مصرف شیشه رفتارهای جنسی پرخطر 
است که احتمال ابتلا به ایدز را افزایش می دهد.

مصرف شیش��ه باعث ایجاد توه��م و هذیان در 
فرد مصرف کننده می ش��ود. مص��رف این مواد 
باع��ث تغییر نوروترانس��میترها یا میانجی های 
ش��یمیایی در مغز و موج��ب توهم و هذیان در 
فرد می ش��ود. فرد ب��ا این توهمات، دس��ت به 
اعمال غیرعادی می زند و ممکن است احساس 
کن��د بال دارد، پرنده اس��ت و از پنجره خود را 
پایین بیندازد. ایجاد بدبینی ش��دید، بی خوابی، 
بی قراری، اضطراب، پرخاشگری، کاهش اشتها و 
کاهش شدید وزن، کاهش حجم عضلات، ایجاد 
وس��واس شست و شو، مشکلات کبدی و ریوی 
از دیگر عوارض مصرف شیش��ه هستند.درمان 
مواد محرک از جمله شیش��ه از مش��کل ترین 
درمان ه��ای س��وء مصرف مواد اس��ت و نیاز به 
تیم مجرب دارد. بر اس��اس م��دت، مقدار، نوع 
و روش مصرف ممکن اس��ت فرد نیاز به درمان 
دارویی یا بستری و یا به صورت درمان سرپایی 
داشته باش��د. اختلالات روانپزشکی بیمار باید 
توسط روانپزشک آش��نا به درمان سوء مصرف 
م��واد بررس��ی و تحت درم��ان ق��رار گیرد به 
دنبال درمان یا همزم��ان باید آموزش خانواده، 
آموزش مهارت های بهبودی اولیه و پیشگیری 
از بازگش��ت و رفتار درمانی انجام شود.اما برای 
پیش��گیری از مصرف مواد مخدر توسط افراد، 
»خانواده« یکی از مهم ترین عوامل در پیشگیری 
محسوب می شود، چراکه والدین موثرترین افراد 
زندگی کودکان هس��تند و از ابتدای زندگی او 
به فرد دسترس��ی دارند، آنه��ا مهم ترین الگوی 
رفتاری فرزندان هس��تند و سوم آن که بهترین 
زم��ان برای پیش��گیری اولیه از مص��رف مواد، 
سال های زندگی فرد در خانواده یعنی از کودکی 
و نوجوانی اس��ت.به جای نصیح��ت و موعظه، 
احساس��ات فرزندانمان را درک کنیم و به آنها 
احترام بگذاریم. این موضوع بس��یار بدیهی در 
اکثر خانواده ها به دلایل مختلف از جمله ساعات 
طولانی کار هر یک از والدین فراموش می شود. 
والدین باید س��عی کنند هر روز حداقل دقایقی 
را جهت گفتگو با هر یک از فرزندان اختصاص 

دهند. 

واکنش فرماندار رباط کریم
 به ضرب و شتم دانش آموز

فرمان��دار رباط کریم از برخورد با عوامل ضرب و 
ش��تم دانش آموز پرندی در مدرسه خبر داد. به 
گزارش باش��گاه خبرن��گاران، روز های قبل یکی 
از اولی��ای دانش آموزی از پرند با ارس��ال تصویر 
و پیامی گفت: امروز فرزندم در یک مدرس��ه در 
پرند توسط معاون مدرس��ه مورد ضرب و شتم 
و ب��ا الفاظ رکیک و توهین آمیز مورد س��رزنش 
قرار گرفته اس��ت. وی ادامه داد: همسرم با مدیر 
مدرس��ه تماس گرفته که وی اعلام کرد: بروید 
شکایت کنید، مگر من را دار می زنند؟ اصلاً بیایید 
پرونده بچه را ببرید.این اتفاق ناگوار نشان دهنده 
این است که متأسفانه برخی از مسئولان آموزش 
و پرورش به جای تربیت و تعلیم دانش آموزان، به 

خشونت و توهین روی آورده اند.

نماینده مجلس: 
تصمیم گیری درباره تعطیلی 

شنبه یا پنجشنبه با دولت است
نایب رئی��س کمیس��یون اجتماع��ی گفت: در 
صورت��ی که لایح��ه قانون مدیری��ت خدمات 
بی��اورد،  رای  کش��وری در صح��ن مجل��س 
تصمیم گیری درباره اینکه دومین روز تعطیل، 
پنجش��نبه باشد یا ش��نبه، بر عهده دولت قرار 
می گیرد.عباس گودرزی در گفت وگو با ایس��نا 
با اش��اره به موافقت مجلس با تقاضای اولویت 
بررس��ی لایحه اصلاح قانون مدیریت خدمات 
کش��وری ک��ه درب��اره کاهش س��اعت کاری 
کارمندان دولت و همچنین تعطیلی ۲ روز در 
هفته آنها اس��ت، گفت: با توج��ه به اینکه این 
لایح��ه ماه ها قبل در کمیس��یون اجتماعی به 
تصویب رس��یده بود، رسیدگی به آن در صحن 
در نوب��ت قرار گرفته بود اما در آخرین جلس��ه 
صح��ن در روز دوش��نبه ۹ بهم��ن نمایندگان 
مجلس بر اس��اس تبصره یک ماده ۱۰۰ آئین 
نامه داخلی مجلس ب��ه اولویت این لایحه رای 
دادند؛ به این ترتیب در اولین جلس��ه رس��می 
بع��دی مجلس رس��یدگی به ای��ن موضوع در 
دس��تور کار صحن مجلس قرار خواهد داشت.

وی درب��اره پیش بین��ی اش از تصمی��م صحن 
مجلس نس��بت به تقلیل س��اعات کاری از ۴۴ 
س��اعت ب��ه ۴۰ س��اعت و همچنی��ن افزایش 
تعطی��لات از یک روز به دو روز در هفته گفت: 
به نظرم قطع��اً گزارش کمیس��یون اجتماعی 
درباره لایح��ه ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات 
کش��وری رای می آورد.وی درباره تصمیم گیری 
در خص��وص انتخاب دومین روز تعطیل تاکید 
ک��رد: در ص��ورت تصوی��ب لایح��ه در صحن 
مجلس، تصمیم گی��ری درب��اره اینکه دومین 
روز تعطیل پنجش��نبه باش��د یا شنبه بر عهده 
دولت قرار می گیرد. جلسه بعدی صحن مجلس 
شورای اسلامی ۲۴ بهمن خواهد بود و در این 
مدت نمایندگان جهت سرکشی در حوزه های 

انتخابیه خود به سر می برند.

عیدی کارگران نباید از ۱۰ میلیون 
و ۱۶۵ هزار تومان کمتر باشد

حداق��ل عی��دی کارگران ۱۰ میلی��ون و ۱۶۵ 
ه��زار و ۶۸۰ توم��ان و حداکثر آن ۱۵ میلیون 
و ۹۲۴ هزار و ۸۵۲ تومان تعیین شده است.به 
گزارش مه��ر، هادی ابوی، نماینده کارگران در 
ش��ورای عالی کار درباره میزان عیدی کارگران 
گفت: عیدی کارگ��ران در قانون دارای فرمول 
است و حداقل عیدی معادل ۲ ماه حقوق قانون 
شورای عالی کار و حداکثر ۳ تا حقوق می شود.
وی اف��زود: حداقل عی��دی ۱۰ میلیون و ۱۶۵ 
ه��زار و ۶۸۰ تومان بوده و حداکثر ۱۵ میلیون 
و ۹۲۴ هزار و ۸۵۲ تومان تعیین ش��ده است.

نماینده کارگران در شورای عالی کار ادامه داد: 
عیدی مزدبگی��ران دوبرابر آخرین حقوق آن ها 
است؛ مشروط بر اینکه از ۳ برابر حداقل حقوق 
سال مربوط بیشتر نباشد.ابوی تاکید کرد: البته 
اگر کارفرمایی عیدی کارگران خود را بر اساس 
دو براب��ر حقوق آنها بپردازد و از س��قف تعیین 
ش��ده بالاتر باش��د کار غیرقانون��ی انجام نداده 
اس��ت؛ اما حداقل عیدی نبای��د از عدد تعیین 

شده کمتر باشد.  

رئیس شورای اسلامی شهر تهران: 
امیدواریم اتوبوس های خارجی 

وارد شود
ربیس ش��ورای اس��لامی ش��هر ته��ران گفت: 
امیدواری��م اتوبوس های خارجی وارد ش��ود و 
خودروس��ازان داخل��ی نیز با رفتن به س��مت 
برقی س��ازی، اتوبوس های مورد نی��از را تأمین 
کنن��د. به گ��زارش مه��ر، مهدی چم��ران، با 
بی��ان اینکه م��ا مجب��ور ش��دیم اتوبوس های 
دوکابی��ن را خری��داری کنیم، گف��ت: اگر این 
اتوبوس ها خریداری نمی شد، وضعیت ترافیک 
وحشتناک تر می ش��د؛ اما متأسفانه خرید این 
اتوبوس ه��ا متوق��ف ش��د و مردم در س��رما و 
بارندگی منتظر اتوبوس می مانند. به هر شکل 
امیدواری��م اتوبوس های خارجی وارد ش��ود و 
خودروس��ازان داخل��ی نیز با رفتن به س��مت 
برقی س��ازی، اتوبوس های مورد نی��از را تأمین 

کنند.

9 اجتماعی

فرامرز توفیقی گفت: آنچه اهمی��ت دارد افزایش مزد پایه کارگران 
به اندازه سبد معیشت یا لااقل به اندازه تاثیر تورم بر سبد معیشت 
اس��ت؛ برای اینکه تاثیر تورم با افزایش دستمزد از میان برود، پایه 
دستمزد کارگران باید لااقل به ۲۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان برسد.
به گزارش ایلنا، در س��ومین جلسه کمیته دستمزد، مزد منطقه ای 
به اتفاق آرا از دس��تور کار خارج ش��د؛ قرار بر این شد، مزد ملی به 
روال سابق ادامه داشته باشد؛ اما سوال اینجاست که امسال حداقل 
دس��تمزد چقدر باید افزایش یابد تا کارگران دچار سقوط معیشتیِ 
بیش��تر نش��وند؛ قانون چه می گوید و کمترین نرخ »سبد معیشت 
خانوارهای کارگری« به چه رقمی رسیده است؟فرامرز توفیقی )فعال 
کارگری( در ارتباط با بحث های مزدی ۱۴۰۳ گفت: خروجی کمیته 
دستمزد این بود که مزد منطقه ای فعلًا از برنامه خارج شود؛ به نظر 
بنده، وقتی اعضای این کمیته آمار و ارقام را دیده اند و محاس��بات 
را انجام دادند و کنار پایه مزدِ ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تومانیِ س��ال 
جاری گذاشتند، دیدند اصلًا امکان اجرای مزد منطقه ای نیست؛ در 
واقع متوجه شدند که در کم هزینه ترین مناطق ایران هم با دو برابر 

یا سه برابر این دستمزد نمی توان زندگی کرد.

< چالش های تورم رسمی
او اضاف��ه کرد: اس��تناد آقایان برای افزایش دس��تمزد به نرخ تورم 
رسمی س��ت و می دانیم در زمینه ی تورم رس��می، نهادهای دولتی 
س��عی داشته اند عامدانه آمارها را پایین بکش��ند؛ اولین اقدامی که 
صورت داده اند، تغییر س��ال پایه ی محاسبه تورم به ۱۴۰۰ است؛ و 
جالب اینجاست که مولفه های تاثیرگذار بر سبد تورمی مرکز آمار و 
وزن این مولفه ها را علیرغم فشار بسیار کارگران و کارشناسان، اعلام 
نکردند؛ حتی در دولت احمدی نژاد این مولفه ها اعلام شد اما ما امروز 
نمی دانیم سبد تورمی مرکز آمار با چه اقلامی پر شده و وزن بخشی 
این اقلام به چه شکلی ست. این فعال کارگری با بیان اینکه »معمولاً 
تغییر سال پایه ی تورم با هدف پوشش تغییرات الگوی مصرف مردم 
صورت می گیرد« اف��زود: با این حال، اطلاعاتی از این تغییر الگوی 
مصرف و دلایلِ تغییر س��ال پایه تورمی منتش��ر نش��ده است. باید 
بدانیم، تغییر سال پایه به تنهایی، ۳.۵ تا ۴ درصد نرخ تورم را پایین 
م��ی آورد. توفیقی عدم اعلام نرخ ه��ای میانگین ماهیانه در رابطه با 
اقلام خوراکی و تاثیرگذار در س��بد مصرفی را یک ضعف اطلاعاتی 
دیگر دانست و گفت: مدتی ست که مرکز آمار، نرخ میانگین ماهیانه 
برای اقلام مصرفی منتشر نمی کند؛ یعنی نمی توانیم مدرک متقن و 

مستدلی داشته باشیم که در کشور ارزان ترین قیمت گوشت چقدر 
است یا گران ترین گوشت چه قیمتی دارد؛ در رابطه با قیمت مسکن 
نیز آمارها را قطره چکانی منتشر و تلاش کرده اند آمار واقعی از سهم 

مسکن در سبد هزینه خانوارهای ایرانی ارائه نشود.

< نرخ سبد معیشت خانوارهای کارگری
امروز نرخ س��بد معیش��ت حداقلی خانوارهای کارگری در تهران و 
شهرستان ها چقدر است؛ توفیقی در پاسخ به این سوال گفت: سبد 
معیشت در حال حاضر با در نظر گرفتن سهم مسکن، در کلانشهرها 
به عددِ ۲۸ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان رسیده و در شهرهای کوچک 
به ۲۲ تا ۲۳ میلیون تومان رسیده است. ارقام و نمودارها و فرمول ها 
همه موجود اس��ت؛ هر فرد ی��ا نهادی بخواه��د، می توانم داده ها و 
اطلاعات را در اختیارش��ان بگذارم تا خودش��ان محاسبه کنند. به 
گفته این فعال کارگری، محاسبه سبد معیشت در کمیته دستمزد، 
از سال گذشته دچار انحراف شد چراکه محاسبات غیرواقعی صورت 
گرفته و س��بد مصرفی کالری را زیر سوال برده اند فقط با این هدف 

که عددسازی کنند و نرخ نهایی را پایین بیاورند.

< حداقل دستمزد چه رقمی باید باشد؟
او ادامه داد: با وجود همه ی اینها، سال گذشته در کمیته دستمزد، 
نرخ س��بد معیش��ت به صورت غیرواقعی، حدود ۱۴ میلیون تومان 
محاسبه شد. در روزهای اخیر، مدیران اقتصادی دولت، تورم دی ماه 
سال جاری را ۴۳.۷ درصد اعلام کردند. بنابراین اگر این تورم ۴۳.۷ 

درصدی را که چندان واقعی هم نیس��ت، روی س��بد معیشت سال 
قبل اعمال کنیم به این نتیجه می رسیم که اثر ریالی تورم بر سبد 
معیش��ت، رقم ۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان است؛ در واقع با فرض 
صحت آمارهای رس��می، باید ۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان به سبد 
تصنعی ۱۴ میلیون تومانیِ سال گذشته اضافه کنیم که حاصل آن 
می شود ۲۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان. به گفته توفیقی، با احتساب 
این داده ها، حداقل دس��تمزد ملی براس��اس ماده ۴۱ قانون کار که 
به صراحت اعلام کرده حداقل دس��تمزد باید به گونه ای باش��د که 
از پ��س هزینه های حداقلی زندگی بربیاید، باید لااقل ۲۰ میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان بش��ود. او تاکید کرد: با این حساب، ما کارگران از 
دول��ت و کارفرمایان یک دس��تمزدِ حداقل ۲۰ میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومانی طلبکاریم و باید حداقل دس��تمزد ۱۴۰۳ در کمترین حالت 
برابر با این رقم تعیین ش��ود.این فعال کارگری با بیان اینکه »امروز 
قیمت هر کیلو گوشت گرم در بازار، ۱۳ درصد حداقل دستمزد یک 
کارگر اس��ت« افزود: یک کارگر اگر بخواهد فقط یک کیلو گوشت 
گرم بخ��رد، باید ۱۳ درصد حداقل دس��تمزد ماهانه اش را پای آن 
بپردازد! در نتیجه، با یک ادبیات بسیار ساده و با نشان دادن همین 
واقعیت های ابتدایی می ش��ود ثابت ک��رد که افزایش ۱۰۰ درصدی 

دستمزد هم جوابگو نیست.

< چالشی به نامِ »عدالت مزدی«
توفیقی در ادامه به مس��ئله »عدالت مزدی« پرداخت و گفت: سال 
گذش��ته آقای صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، از 
افزایش ناچیز دستمزد کارگران دفاع کرد و گفت ما به دنبال عدالت 
مزدی هستیم و لذا باید مزد کارگر به اندازه حقوق کارمند زیاد شود؛ 
باید از ایش��ان خواست، فیش حقوقی یک کارمند دولت را رونمایی 
کند تا ما بدانیم آیا کارگران هم به اندازه ی کارمندان، مزایای مزدی 
دارند؟ آیا وزیر کار نمی داند، همان مزایای مزدی همه شمول مانند 
حق مس��کن و بنُ خواربار را در بس��یاری از کارگاه ه��ا به کارگران 
پرداخت نمی کنن��د و مزد کارگری فقط همان مزد پایه اس��ت؟!او 
در پای��ان اضافه کرد: به این ترتیب، آنچه اهمیت دارد افزایش مزد 
پایه کارگران به اندازه س��بد معیشت یا لااقل به اندازه تاثیر تورم بر 
سبد معیش��ت اس��ت؛ برای اینکه تاثیر تورم با افزایش دستمزد از 
میان برود، پایه دس��تمزد کارگران باید لااقل به ۲۰ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان برسد؛ اما آیا دولت به چنین امری رضایت می دهد؟ من 

بعید می دانم.

 »نرخ سبد معیشت« ۲۸ میلیون و 9۰۰ هزار تومان؛ 

حداقل دستمزد باید بیش از ۲۰ میلیون تومان باشد

یک کارش��ناس ارشد محیط زیس��ت گفت: درحالی که میانگین 
مصرف آب کش��اورزی در کشورهای جهان حدود ۶۰ درصد است، 
این آمار در کش��ور ما حدود ۹۰ درصد که به هیچ وجه قابل قبول 
نیس��ت و بذا برای گذر از تابس��تان داغ بای��د این حجم از مصرف 
آب کاهش پیدا کند.به گزارش تسنیم، برخلاف پیش بینی سازمان 
هواشناسی مبنی بر اینکه در سال ۱۴۰۲، پاییز و زمستان پربارشی 
را خواهیم داشت، بارش های سال آبی جاری نسبت به مدت مشابه 
سال آبی گذشته کاهشی ۳۲درصدی دارد و بارش های مناسب یک 
هفته اخیر نیز نتوانس��ته در میزان کلی کم بارشی امسال، اثر قابل 
توجهی بگذارد. میزان بارش های س��ال آبی جاری از ابتدای مهر تا 
هفتم بهمن ماه، ۶۱.۴ میلیمتر بوده که این رقم نسبت به متوسط 
آمار بارش های درازمدت کاهشی ۴۳درصدی را نشان می دهد. در 
واقع اگر امس��ال یک س��ال نرمال بارش��ی بود، باید تا این زمان از 
س��ال میزان بارش های کشور از مرز ۱۰۰ میلیمتر عبور می کرد.با 
در نظر گرفتن این شرایط به نظر می رسد که ایران وارد چهارمین 
س��ال خشکسالی شدید خود شده و شرایط حاکی از این است که 
تابس��تان بسیار سختی را خواهیم داشت. کاهش بارش ها علاوه بر 
اینکه کشور را در زمینه تأمین آب شرب، کشاورزی و صنعت دچار 
چالش می کند، باعث عدم آبگیری تالاب ها و دریاچه ها نیز ش��ده 
اس��ت و به نظر می رس��د که باید از همان روزهای ابتدایی س��ال 
۱۴۰۳، منتظ��ر طوفان های گرد و غبار باش��یم. در این رابطه، الهه 
موحدی؛ کارش��ناس ارشد محیط زیس��ت گفت: خشکسالی واژه 
غریبه ای برای کش��ور ما نیس��ت و به س��بب قرار گرفتن در اقلیم 
خشک و نیمه خشک جهان همواره کشوری هستیم که در معرض 
خشکس��الی است اما در سال ها اخیر به دلیل تغییرات اقلیمی، اثر 
این خشکس��الی ها و دوره آنها طولانی تر شده است. خشکسالی در 
سال های اخیر همواره کشور ما را تحت تأثیر قرار داده به طوری که 
سرانه آب در دسترس هر ایرانی از حدود ۷ هزار مترمکعب در نیم 
قرن پیش، به ۱۲۰۰ مترمکعب نزدیک ش��ده که عدد بسیار کمی 
است. وی ادامه داد: نکته ای که درخصوص خشکسالی امسال کشور 
وجود دارد، مربوط به پیش بینی اش��تباه س��ازمان هواشناسی بود 
که س��ال پربارشی را برای کشور پیش بینی کرد و مردم را امیدوار 
کرده و همچنین باعث ش��د تا مس��ئولین دستگاه های مختلف در 
رابطه با آماده ش��دن برای یک سال خش��ک دیگر تغییر کند. لذا 
این پیش بینی غلط پیامدهای بدی برای کشور خواهد داشت. این 
کارش��ناس ارشد محیط زیست تأکید کرد: با توجه به شرایطی که 
در بارش ها، ذخایر س��دها و ذخایر طبیعی برف در ارتفاعات کشور 

رقم خورده است، مس��لم است که امسال شرایط سختی را تجربه 
خواهیم کرد و این مورد لزوم برنامه ریزی درخصوص س��ازگاری با 
کم آبی در کش��ور را بیشتر  می کند. این برنامه ریزی باید به صورتی 
باش��د که در ابتدا تأمین آب شرب بدون مشکل اتفاق بیفتد و در 
مراحل بعد حقابه محیط زیست، کشاورزی و صنعت در نظر گرفته 
ش��ود. موحدی توضیح داد: در این راس��تا، وظیفه اصلی بر دوش 
وزارت نیرو اس��ت که بای��د مدیریت تأمین و مدیریت مصرف را به 
درستی انجام دهد. در بخش مدیریت تأمین باید در ابتدا ۱۶ استان 
و ۳۰ ش��هری که ش��رایط ویژه تری دارند در اولویت قرار بگیرند و 
س��پس به سایر استان ها توجه ش��ود. در مواردی می توان با انجام 
یک لوله گذاری در مس��یرهای کوتاه آب مورد نیاز این ش��هرها را 
تأمین کرد که با توجه به چالش��ی  ک��ه در پیش داریم، انتقال آب 
در مسیرهای خیلی کوتاه می تواند یک راهکار باشد.وی بیان کرد: 
نکته مهم این اس��ت که وزارت نیرو در این ش��رایط نباید به سراغ 
حفر چاه های بیش��تر برود چرا که همین الان هم فش��ار زیادی بر 
آب های زیرزمینی کش��ور وارد است و در بعضی نقاط دچار مرگ 
آبخوان ش��ده ایم. در عوض می توان از برخی  چاه های حفر شده که 
در اختیار ش��هرداری ها و نیروهای نظامی است استفاده کرد. این 
کارش��ناس با اش��اره به هدر رفت آب در شبکه گفت: یک موضوع 
مهم دیگر میزان آبی اس��ت که در ش��بکه انتقال هدر می رود که 
بعضی آمارها این عدد را ۱۳ درصد حجم آب ش��رب انتقالی بیان 
می کنن��د. با توجه به کم آبی که در انتظار کش��ور اس��ت، ضرورت 
دارد هرچه سریع تر آب و فاضلاب برای تعمیر و جایگزینی خطوط 
انتقال اقدام کند. موحدی بیان کرد: بخش دیگر مربوط به مدیریت 
مصرف است که نقش مردم در این مورد بسیار کلیدی است و اگر 
مصرف ما درس��ت باش��د، کمک زیادی به خروج کشور از شرایط 
بحرانی می کند. وی درباره مصرف آب کشاورزی گفت: تغییر الگوی 

کشت در نقاطی که دچار تنش آبی شدید هستند و یا اجرای طرح 
نکاشت در برخی نقاط با توجه به شرایط آبی کشور ضرورت دارد. 
کش��اورزی اصلی ترین مصرف کننده آب است و هر اقدامی که لازم 
است انجام شود باید از این بخش شروع شود. درحالی که میانگین 
مصرف آب کش��اورزی در کشورهای جهان حدود ۶۰ درصد است، 
این آمار در کش��ور ما حدود ۹۰ درصد که به هیچ وجه قابل قبول 
نیس��ت. وی ادامه داد: اگر مصرف آب در کشاورزی مدیریت شود، 
قطعاً در سایر بخش ها نیز مشکلات کمتری را خواهیم داشت. این 
مهم نیازمند همکاری وزارت جهاد کش��اورزی با وزارت نیرو است. 
این کارش��ناس ارشد محیط زیست تأکید کرد: امنیت غذایی برای 
همه کشورها مهم است و قطعاً کشاورزی بستر اصلی امنیت غذایی 
اس��ت اما باید بدانیم که آب مایه حیات انس��ان است و لذا امنیت 
حیات در چنین شرایطی حتی بر امنیت غذایی نیز ارجحیت دارد. 
موحدی گفت: با توجه به اینکه در کشور ما حقابه محیط زیست نیز 
به کش��اورزی داده می شود، این مورد نیز در کنار کاهش بارندگی 
سال جاری می تواند منجر به تشدید طوفان های گرد و غبار کشور 
در نیمه اول س��ال ۱۴۰۳ شود. وی ادامه داد: مجموع این اقدامات 
در کوتاه مدت جواب می دهد و می تواند به کاهش تنش آبی کمک 
کند اما ما باید به دنبال راهکاری برای درازمدت باشیم. پیش از هر 
اقدامی باید تاب آوری زیست بوم را در توسعه کشور در نظر بگیریم. 
به عنوان مثال شهر تهران دیگر توانایی بارگذاری بیشتر را ندارد و 
منابع آب آن از همیش��ه محدود تر شده است اما در همین شرایط 
می بینیم که بازهم توس��عه ش��هرهای جدید در استان در جریان 
اس��ت.وی ادامه داد: در همه جای دنیا توس��عه صنایع در کنار آب 
اتفاق می افتد اما ما همچنان توسعه صنایع را در کویر مرکزی ایران 
تعری��ف می کنیم و برای تأمین آب آنه��ا صدها تا هزاران کیلومتر 
از خزر و خلیج فارس��ی لوله کش��ی می کنیم که این اقدام علاوه بر 
تحمیل هزینه گزاف خسارات جبران ناپذیری را نیز به دنبال خواهد 
داشت. ما همچنان افزایش امنیت غذایی را در گرو افزایش اراضی 
زیرکشت می دانیم و هیچ تلاشی برای توسعه روش های کشاورزی 
گلخانه ای، هیدروپونیک و... انجام نمی دهیم. آبیاری در کشور ما به 
روش نیاکان هزاران ساله ما انجام می شود و هیچ استفاده ای هم از 
تجارب سایر کشورها نمی کنیم. این کارشناس در پایان خاطرنشان 
کرد: باید بپذیریم که واقعیت به نام تغییر اقلیم وجود دارد و کشور 
ما نیز از پیامدهای آن ازجمله خشکس��الی آسیب می بیند. لذا هر 
اقدام، هر طرح و برنامه و هر توس��عه ای در کش��ور باید در راستای 

سازگاری با این تغییرات باشد.

تالاب ها در فصل مش��ترک اکوسیستم های خش��کی و آبی شکل 
می گیرند و می توانند ویژگی های هر دو اکوسیس��تم را داشته و در 
عین حال ویژگی های منحصر به فرد خود را دارا باش��ند. در چنین 
محیط های انتقالی بین خشکی و آب جمعیت های مهم موجودات، 
نقش های کلیدی را در شبکه های غذایی ایفا می کنند. از این رو از 
تنوع زیستی بالایی برخوردار هستند و زیستگاه بسیاری از گونه های 
مهم اکولوژیک و اقتصادی محسوب می شوند. در حالی که تالاب ها 
ممکن اس��ت از نظر ظاهر و ترکیب گونه ای بس��یار متغیر باشند، 
آبگرفتگی یک ویژگی مشترک است که به نوبه خود در فرآیندهای 
خاک و سازگاری موجودات زنده منعکس می شود بنابراین آب عامل 
اصلی در حفظ موجودیت تالاب هاست. انواع مختلفی از تالاب ها از 
مناطق س��احلی ش��ور، مصب ها و حتی صخره های مرجانی گرفته 
تا مناطق داخلی س��رزمین نظیر رودخانه ه��ا، باتلاق ها و دریاچه ها 
وجود دارند اما به طور کلی بیشتر آن ها با آب شیرین مرتبط هستند. 
تالاب ها همیش��ه نقش مهمی در زندگی انسان ها ایفا کرده اند. این 
اکوسیستم ها از جمله مولدترین اکوسیستم های جهان هستند که با 
جنگل های بارانی قابل مقایسه اند. علاوه بر این تالاب ها نقش های 
حیاتی دیگری دارند که کمتر مش��هود هس��تند ب��ه عنوان مثال 
اکس��یژن تولید می کنند، کربن ذخیره می کنند و چرخه نیتروژن 
را کامل می کنند بنابراین در حالی که تنها ش��ش درصد از س��طح 
زمین را پوشش می دهند، خدمات اکوسیستمی نسبتا زیادی را ارائه 

می دهند که برای رفاه اجتماعی و اقتصادی مردم سودمند هستند 
و محیط زیست آنها را حفاظت می کنند. به گزارش ایسنا، ما داخل 
کش��ور نزدیک به ۲۵۰ پیکره آبی داریم که نسبت به ابعاد آن ها در 
رده ه��ای مختلف از جمله برکه، دریاچه، دریاچه متوس��ط و بزرگ 
دس��ته بندی می شوند و به همراه زیستگاه های آبی کنار ساحلی در 
جمع ۴ میلیون هکتار از اراضی کشور را به خود اختصاص داده اند.

در حالی تالاب ها نقش مهمی در اکوسیس��تم ایفا می کنند که این 
پهنه های آبی نیز از تبعات تغییرات اقلیمی مصون نمانده اند. به گفته 
حمید نوری - مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک س��ازمان 
منابع طبیعی کشور- در منطقه خاورمیانه به شدت با موضوع تغییر 
اقلیم مواجه هستیم. تغییرات اقلیمی موجب شده است که بسیاری 
از تالاب ها و منابع آبی درنقاط مختلف جهان خشک و از تعداد آن ها 
کاس��ته شود. با توجه به داده های دو دهه اخیر، بارندگی های کمتر 
از نرمال در کش��ور موجب خشک شدن س��طح برخی دریاچه ها و 
تالاب ها ش��ده است بنابراین در حال حاضر سطحی شور و نمکی و 
بافتی نرم و فاقد چسبندگی دارند و در معرض فرسایش بادی قرار 
گرفته اند. علی س��لاجقه - رئیس سازمان حفاظت محیط زیست- 
در این زمینه به خش��کی تالاب ها ودریاچه های بزرگ جهان اشاره 
می کند و می گوید: بر اس��اس آخرین مقالاتی که س��اینس منتشر 
کرده است، دریاچه های بزرگ و منابع عظیم آبی جهان به خشکی 
گراییده اند که این موضوع دال بر افزایش منابع گرد و غبار است.در 

شرایطی که خشکسالی و کم آبی ناشی از تغییرات اقلیمی بر تالاب ها 
تاثیر منفی گذاش��ته است، س��حر تاجبخش به تاثیر همکاری های 
بین بخشی برای حفاظت از آب اشاره می کند و می گوید: بخشی از 
مدیریت یکپارچه آب مربوط به این است که با ظرفیت های موجود 
بتوانیم به دستگاه های کاربر آب چگونگی مدیریت آن را اعلام کنیم 
همچنین برای فعالیت های محیط زیستی و حفظ منابع آبی تالاب ها 
باید تلاش کنیم. سازمان هواشناسی و وزارت نیرو در زمینه تامین 
داده های لازم برای تصمیم گی��ری در این زمینه همکاری کرده اند 
و امیدواریم با اس��تمرار همکاری این کار تکمیل شود. افشین دانه 
کار - اس��تاد محیط زیس��ت دانشگاه های کش��ور - نیز با اشاره به 
اینکه تالاب ها بزرگ ترین خدمات را به جوامع محلی ارائه می دهند 
که اغلب آن ها دیده نمی ش��وند، اظهار می کند: حفاظت از تالاب ها 
در امنیت اکوسیس��تم و امنیت ملی بسیار موثر است و می تواند از 
مهاجرت افراد از مناطق کم آب جلوگیری کند. به اعتقاد نوری نیاز 
است به مردم محلی در جهت سازگاری با تغییر اقلیم آموزش داده 
شود البته به دلیل جغرافیای منطقه، تغییر اقلیم به شدت بر کشور 
ما تاثیر گذاش��ته است. به گفته دانه کار به نظر می رسد باید سطح 
آگاهی مردم و مسئولان نس��بت به این زیستگاه ارزشمند بیش از 
بی��ش افزایش یابد و تجربیات چند س��ال اخیر نش��ان می دهد که 
بخش بزرگی از خدمات تالاب ها را دقیقا زمانی متوجه می شویم که 

آن را از دست داده ایم.

 زخم تغییرات اقلیمی بر تن تالاب ها

کاهش آب کشاورزی اصلی ترین راهکار گذر از تابستان داغ ۱۴۰۳
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سرپرست مدیریت انرژی و کربن شرکت ملی گاز ایران از آمادگی 
 این شــرکت برای توسعه همکاری با شــرکت های خدمات انرژی 

خبر داد.
ســاجد کاشفی، سرپرست مدیریت انرژی و کربن شرکت ملی گاز 
ایران، گفت: بهینه ســازی مصرف گاز در کشــور نیازمند عزم ملی 
اســت و شرکت ملی گاز ایران از ایفای نقش مسئولانه شرکت های 
خدمات انرژی )ESCO( در طراحی و اجرای طرح های بهینه سازی 

استقبال می کند.
وی با اشــاره به اهمیت قانون اصلاح الگــوی مصرف انرژی افزود: 
متاســفانه این قانون جامع طی سال های گذشــته در مقام عمل 
چندان مورد توجه قرار نگرفته تا آنجا که آئین نامه برخی از بندهای 
آن با وجود گذشت بیش از ۱۳ سال از تصویب و ابلاغ قانون، تدوین 

و اجرایی نشده است.
سرپرســت مدیریت انرژی و کربن شــرکت ملی گاز ایران تصریح 

کرد: به عنوان نمونه بر اســاس ماده ۵۷ قانون اصلاح الگوی مصرف 
انرژی وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف است برای صدور مجوز 
ایجــاد واحدهای صنعتی، تاییدیه رعایت مصــرف ویژه انرژی را از 
وزارتخانه های نیرو و نفت حســب مورد دریافت کند، اما این ماده 
قانونی مورد غفلت قرار گرفته و شرکت ملی گاز ایران در صدد است 
با همکاری شــرکت های خدمات انرژی نسبت به تدوین آئین نامه 

اجرایی آن اقدام کند.
کاشفی تأکید کرد: این موضوع می تواند رویکرد مصرف بهینه انرژی 
را از زمان اخذ مجوزهای اولیه تا زمان اشتراک پذیری و وصل گاز و 

دوره بهره برداری پوشش دهد.
وی چالش تأمین مالی و ایجاد صرفه اقتصادی را به عنوان مهم ترین 
عوامل اجرایی نشدن طرح های بهینه سازی، دانست و تصریح کرد: 
شــرکت ملی گاز ایران گام های مؤثری در زمینه فعال سازی بازار 
بهینه سازی انرژی و محیط زیست برداشته است که شاخص ترین 

آن، اقدام بــرای دریافت پذیرش گواهی صرفه جویی گاز در بورس 
انرژی است.

سرپرســت مدیریت انرژی و کربن شــرکت ملی گاز ایران تصریح 
کــرد: افزون بر این، شــرکت ملی گاز با همــکاری معاونت علمی 
ریاست جمهوری طرح پایلوت تعویض کوره های آجرپزی هافمنی 
با کوره های تونلی را در حال بررسی دارد که شیوه تامین مالی آن 
متفاوت بوده و در صورت تحقق، گشایش بسیار مناسبی در تأمین 

مالی و اجرای طرح های بهینه سازی ایجاد خواهد کرد.
به گزارش مهر؛ کاشفی اظهار کرد: مطابق برنامه ریزی ها، پیش بینی 
می شــود مجموعه سیاســت ها، برنامه ها و اقدام های شرکت ملی 
گاز ایران بتواند زمینه مناســبی برای فعالیت شرکت های خدمات 
انرژی در رابطه با طراحی و اجرای پروژه های بهینه سازی تأسیسات 
 و تجهیزات گاز ســوز به ویژه در بخش های صنعتی و کشــاورزی 

فراهم کند.

به اعتقاد کارشناســان فعالیت های مالی اقتصــادی از تکنولوژی 
فین تک عقب مانده اســت. مهم ترین نقــش در فناوری های نوین 
مالی، فراگیری مالی اســت. تحت تأثیر هوش مصنوعی و بیگ دیتا 
چشم انداز ارائه خدمات فناوری مالی در آینده وسیع تر خواهد شد. 

نشست علمی-تخصصی، با عنوان »نقش فنّاوری های مالی در نظام 
اقتصادی کشور؛ چالش ها و توصیه های سیاستی« به میزبانی مرکز 
پژوهش های توسعه و آینده نگری و مشارکت شرکت سینا وی سی 

برگزار شد. 
در این نشســت، سیّدمهدی حســینی، مدیرکل پیشین فنّاوری 
اطلاعات دیوان محاســبات کشــور به عنوان مدیر علمی نشست 
و احمــد تقوایی نجیب؛ رئیــس مرکز فنّاوری اطلاعــات، امنیّت 
فضای مجازی و اقتصاد هوشــمند وزارت امور اقتصــاد و دارایی، 
محمّدفرجــود؛ مدیر هلدینگ فنّاوری و نوآوری و علیرضا محرابی، 
کارشــناس فین تک و تحلیل های مالی به عنوان سخنرانان به ایراد 

نقطه نظرات خود پرداختند. 
در ابتدای نشســت، سیّدمهدی حسینی؛ مدیرکل پیشین فنّاوری 
اطلاعات دیوان محاســبات کشــور به عنوان مدیر علمی نشست، 
ضمن اشاره به گسترش و توســعه فناوری های نوین اطلاعات در 
دنیا، گفت: گســترش و توسعه حوزه فناوری اطلاعات آن قدر زیاد 
شده است که در زندگی شخصی و اجتماعی تک تک افراد حقیقی 
و حقوقی تاثیرگذار است. فناوری های خدمات مالی یا فین تک هم 
به عنوان یکی از فناوری های تحول آفرین و روبه رشــد از مجموعه 
فناوری های انقلاب صنعتی چهارم شناخته شده است که راه حلی 
بــرای بهبود عملکردهای مالی که پیــش از این عموماً در کنترل 
بانک ها و مؤسسات دولتی بود شناخته می شود. شرکت های فعال 
در این زمینه عموماً اســتارت آپ هایی هستند که تلاش می کنند 
خودشان را در سیســتم های مالی؛ مانند بانکداری، بورس، بیمه و 
حوزه های دیگر جا بیندازند اگرچه امروزه بعضاً نهادهای مالی سنتی 

هم به دنبال این فناوری رفته اند. 
وی ادامه داد: شــکل گیری مجموعه ها و خوشــه های مالی برای 
هم افزایی شــرکت های فین تک اهمیت زیادی دارد و در واقع این 
فناوری های نوپا در یک اکوسیستم هستند که معنا پیدا می کنند. 
دولت ها می توانند بر جنبه های مختلف این اکوسیستم تأثیر بگذارند 
و تاثیر بپذیرند و میزان این اثرگذاری در کشورهای مختلف متناسب 
با بلوغ اکوسیســتم فین تک متفاوت است. دولت ها و تنظیم گرها 
می توانند بــا مجموعــه ای از اقدامات مانند وضع سیاســت های 
تشــویقی و اجرای آن ها برای گســترش فعالیت فین تک، تقویت 
نهادها و کنترل های نظارتی بر فعالیت های صنعت فین تک، توسعه 
زیرساخت های لازم برای فعالیت شرکت های فین تک مانند افزایش 
کیفیت زیرساخت ها و دسترسی سرعت اینترنت در این زمینه نقش 

مهمی ایفا کنند. 
حسینی افزود: در کشــور ما مراکز متعددی مانند مجلس شورای 
اسلامی، شــورای عالی فضای مجازی، ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی، مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، بانک مرکزی، 
انجمن صنف کسب وکارهای اینترنتی و مراکز متعدد دیگر از جمله 
نهادهایی هســتند که می توانند در زمینه سیاست گذاری و تنظیم 
مقررات فین تک مانند تصویب و اجرای قوانین و مقررات مربوطه به 

محدوده فعالیت های فین تک ها تاثیرگذار باشند. 
مدیرکل پیشین فنّاوری اطلاعات دیوان محاسبات کشور خاطرنشان 
کرد: امروزه دیگر نمی توان گفت صنعت فین تک در ایران صنعتی 
نوظهور هست چرا که چند سالی است که فین تک ها به حوزه های 
بانکی کشور راه پیدا کرده اند و بسیاری از ما با کیف پول دیجیتالی 
ریالی و اپلیکیشــن ها و سوپراپلیکیشــن های موبایل برای انجام 
تراکنش های بانکی ماننــد پرداخت قبوض، خرید بیمه نامه، کارت 

خرید محصولات و خدمات دیجیتال و شبیه اینها آشنا هستیم. 
وی افزود: تحت تأثیر هوش مصنوعی و بیگ دیتا، چشــم انداز ارائه 
خدمات فناوری مالی در آینده وســیع تر اســت. امروزه صحبت از 
حضور شرکت های دانش بنیان فناور و نوآور در فرابورس و بورس هم 

به کرات شنیده می شود، شرکت های فین تک علاوه بر خدمات ذکر 
شده می توانند بر خدمات شرکت های دانش بنیان و استارت آپ هم 
تأثیر مستقیم بگذارند و رشد و توسعه فین تک موجب رشد و توسعه 

بیشتر این بخش از فعالان حوزه اقتصادی کشور هم خواهد شد. 
حسینی در مورد ارائه خدمات فین تک ها گفت: فناوری های فین تک 
صرفاً ارائه خدمات به مردم نیست این خدمات می تواند به سازمان ها 
و دستگاه های دولتی هم ارائه شود. فناوری مالی می تواند در نظام 
بودجه ریزی کشــور، خــرج و کنترل آن ها و در نهایت شــفافیت 
و انضبــاط مالــی هم نقش مهمی ایفا بکنــد. از طرفی فین تک با 
چالش هایی مواجه اســت که می توان به مواردی از جمله در حوزه 
امنیــت و فناوری اطلاعات از قبیل امنیت دارایی، حریم خصوصی 

کاربران و در کل امنیت اطلاعات کاربران اشاره کرد. 
وی خاطرنشــان کرد: در وهله دوم شــاید لازم باشد رشد فین تک 
متناسب با رشــد زیرساخت های فرهنگی و فنی صورت بگیرد. در 
گام سوم باید متناسب با قوانین کشور کنترل و سختگیری هایی نیز 

بر فعالیت فین تک ها درنظر گرفته شود. 
وی ادامه داد: امیدوارم با شناخت بیشتر دغدغه ها و محدودیت های 
تنظیم گر ازیک طرف و مشکلات شرکت های فین تک از طرف دیگر 
علاوه بر برداشــتن گام های مؤثر در این زمینه و نزدیک تر شــدن 
دیدگاه ها و همکاری بیشتر میان شرکت های فین تگ و سازمان های 
تنظیم گر شاهد تأثیرات هر چه مثبت تر فناوری های مالی در نظام 

اقتصادی کشور باشیم. 
در ادامه این نشســت، احمد تقوایی نجیــب؛ رئیس مرکز فنّاوری 
اطلاعات، امنیّت فضای مجازی و اقتصاد هوشمند وزارت امور اقتصاد 
و دارایی، ضمن اشاره به مولفه های کلیدی بهره گیری از فناوری های 
نوین مالی، گفت مولفه های کلیدی بهره گیری از فناوری نوین مالی 
مواردی از جمله ســهولت دسترســی خدمات، کیفیت دسترسی 
خدمات، سرعت دسترسی خدمات، شخصی سازی خدمات، شفافیت 
و کنترل پذیری خدمات، پایداری خدمات، پیش بینی پذیر بودن ارائه 

خدمات و امنیت خدمات را شامل می شود. 
تقوایی نجیب افزود: اســتفاده از فناوری های مالی شرایطی را فراهم 
می کند که می توانیم در کنار هم از بانکهای اطلاعاتی مختلف استفاده 
کنیــم و امکان تقاطع گیری از داده ها برای ما فراهم می شــود. ما در 
شــرایطی هستیم که همزمان درحال تجربه نگاه سنتی و نگاه نوین 
هســتیم. در نگاه نوین، داده محوری و تصمیم گیری بر اساس داده از 
اهمیت بالایی برخوردار است. اگر ما بخواهیم از فناوری های نوین مالی 
استفاده کنیم باید مولفه های کلیدی این نوع فناوری را داشته باشیم. 

رئیــس مرکز فنّــاوری اطلاعات، امنیّت فضای مجــازی و اقتصاد 
هوشــمند وزارت امور اقتصاد و دارایی، خاطرنشان کرد: ما زمانی 
می توانیم ادعــا کنیم که خدمات ما بر اســاس فناوری های نوین 
شکل گرفته است که خدماتی که ارائه می شود به لحاظ دسترسی، 
کیفیت، امنیت، پایداری و شفافیت خدمات در سطح قابل قبولی قرار 
گرفته باشــد. اگر سیاست گذاری ها در حوزه خدمات فناوری مالی 
نوین بر اساس این مؤلفه ها انجام شود در نتیجه رضایت عموم مردم 

را به همراه خواهد داشت. 
احمد تقوایی نجیب ضمن اشاره به چالش های استفاده از خدمات 
فنــاوری نوین مالی به بیان این چالش ها پرداخت و گفت: مواردی 
از قبیل تنظیم گری به عنوان مهم ترین چالش در فناوری های نوین 
مالــی، سیاســت گذاری صحیح و به موقع، کمبود نیروی انســانی 
متخصــص در حوزه فناوری های نوین مالی، امنیت اطلاعات مردم 
در فناوری هــای نوین، فرهنگ اســتفاده از داده های فناوری نوین 
مالی، نبود زیرساخت های منعطف و قابل اعتماد در نظام اقتصادی و 
فناوری های نوین مالی، ریسک پذیری متولیان فناوری نوین مالی و 
ناکافی بودن سرمایه گذاری بر روی زیرساخت ها و اقدامات در حوزه 
فناوری نوین مالی از جمله چالش های این حوزه به شمار می روند. 
در نهایت بر این عقیده هستم که ساماندهی و اصلاح نظام اقتصادی 
کشور بدون بهره گیری از فناوری های نوین مالی ممکن نیست و راه 

به جایی نخواهد برد. 

در ادامــه نشســت، محمّدفرجــود، گفــت: مهم تریــن نقــش 
 فناوری هــای نوین مالی، فراگیــری مالی اســت. فراگیری مالی 
)Financial Inclusion( بــه معنی دسترســی مقرون به صرفه 
تمامی افراد و کســب وکارها به ویژه اقشار ضعیف تر یک جامعه به 
محصولات و خدمات عالی مفید و مقرون به صرفه است که مزایایی 
از جمله، رشد اقتصادی، اشتغال، کاهش فقر و برابری درآمد، بهبود 

معیشت افراد و کاهش شکاف دیجیتالی دارد. 
وی در مورد اکوسیســتم فین تک در دنیا ادامه داد: اکوسیســتم 
فین تــک در دنیا بخش هایــی از جمله پرداخت هــای دیجیتالی، 
بانک های دیجیتالی، مدیریت سرمایه بازارها، بانک ها و تسهیلات، 

مدیریت ثروت، فناوری های حوزه بیمه و... را شامل می شود. 
محمّدفرجود در مورد نقش فناورهای مالی در تأمین مالی صنایع 
گفت: فناوریهــای مالی در تhمین مالی موجــب گردش اعتبار 
به جای نقدینگی می شــود، قدرت تأمین مواد اولیه و تجهیزات را 
برای تولیدکننده افزایش می دهد و در نتیجه موجب رونق تولید و 

کاهش هزینه تمام شده می گردد. 
وی در مورد مزایای تسهیلات یارها گفت: ارائه تسهیلات غیرحضوری 
خرد و بدون ضامن، ارتقای شمولیت مالی و افزایش دسترسی مردم 
به خدمات مالی، ارائه تسهیلات غیرحضوری در مناطق کم برخوردار 
و محروم، افزایش قدرت خرید مردم با توجه به تورم، شــفافیت و 
هدایت تسهیلات به سمت نقطه خرید و ارائه تسهیلات به افراد فاقد 

رتبه اعتباری از جمله مزایای تسهیلات یارها هستند. 
محمّدفرجود در انتهای سخنان خود به ارائه راهکارها و پیشنهادات 
در حــوزه فناوری های مالی پرداخت و مــواردی از جمله افزایش 
اســتقلال و اختیارات بازیگران حوزه فنــاوری مالی، ترغیب نظام 
بانکی و مالی کشــور به تعامل و سرمایه گذاری در حوزه فین تک، 
تنظیم گــری مشــارکتی و اســتفاده از ظرفیت هــای موجود در 
کمیســیون بانکداری دیجیتال و انجمن فین تک در راستای بهبود 
شرایط و مقررات گذاری مناسب، استفاده از ظرفیت های سندباکس 
رگولاتوری و نظرســنجی از صاحب نظران و بازیگران در خصوص 
دســتورالعمل های جدید قبل از ابلاغ آن ها را از جمله پیشنهادات 
و راهکارهای سیاســتی خود در حوزه بهبود عملکرد فناوری های 

مالی یادکرد. 
در ادامه نشســت، علیرضا محرابی، در مــورد فعالیت های مالی و 
فین تک گفت: از یک مقطعی به بعد با رشد تکنولوژی، فعالیت های 
مالی اقتصــادی از تکنولوژی فین تک عقب ماند. در بعضی جاهای 
کشور ما متأسفانه آن قدر تعلل می کنیم تا اینکه به صورت اجباری 
دچــار آگاهی اجباری شــویم. یعنی وقتی یک تغییــری در دنیا 
صورت می گیرد اگر با آن تغییرات همگام شــویم سریع می توانیم 
جزو پیش گامان آن عرصه باشــیم و از آن تغییرات ســود گرفته و 
برای رســیدن به منافع خود استفاده کنیم؛ اما اگر این عمل اتفاق 
نیفتد مجبور هستیم که به ناچار خودمان را با شرایط پیش آمده وفق 
داده و جزو مصرف کنندگان این تغییرات باشــیم. اکثر کشورهای 
دنیا و حتی اقتصادهای نوظهور مانند هنگ کنگ، سنگاپور، دبی و 
عربستان در حال سرمایه گذاری برای پیشرفت در این حوزه هستند 

و تبدیل به هاب شده اند. 
به گزارش تســنیم؛ علیرضــا محرابی در ادامه افــزود: یکی از این 
حوزه های جدید فناوری مالی، بلاکچین اســت که برخی آن را با 
نام بیت کوین می شناسند. در این حوزه فرصت های بی نظیری در 
کشــور وجود دارد که متاســفانه مغفول مانده است. در زمانی که 
تحریم و محدودیت های مالی و اقتصادی بر کشــور تحمیل شده، 
بواسطه فین تک و بلاکچین می توان فرصتهای بی نظیری برای رشد 
اقتصادی کشور فراهم نمود، برای مثال می توان به راحتی بستری را 
فراهم نمود که بواسطه آن به جای اینکه مردم سرمایه های هنگفت 
خود را به صرافی های خارج از کشــور انتقال دهند، در صرافی های 
داخلی خدمات مورد نیاز خــود را انجام دهند و حتی فراتر از آن، 
کشور ایران به جای کشورهایی مانند هنگ کنگ و امارات و... تبدیل 

به مرکز و هابی برای ارائه خدمات مالی بین المللی تبدیل شود.

10aftabeyazd.ir :نشانی سایت

انرژی

آب

گاز

کارگروه تخصصی رفع ناترازی انرژی در وزارت 
نفت با دستور وزیر نفت تشکیل شد.

نشســت  در  رئیس جمهــور  دســتور  پیــرو 
وزارتخانه هــای نفت و نیرو مبنی بر تشــکیل 
کارگروه رفع ناترازی انــرژی و ارائه برنامه های 
مربوطــه، جــواد اوجــی، وزیر نفت بــا صدور 
دســتوری ضمن تشــکیل کارگروه تخصصی، 
شــرکت های تابعه و معاونت های ســتادی را 
موظف به جمع بندی پیشنهادهای رفع ناترازی 
انــرژی و ارائه برنامــه عملیاتی کــرد. بر این 
اساس، شرکت های تابعه و معاونت های ستادی 
موظف شــدند ضمن نهایی کردن پیشنهادها و 
برنامه های طراحی شــده برای رفع ناترازی در 
بخش های مختلف، این پیشنهادها و برنامه ها را 
برای جمع بندی و طراحی برنامه های نهایی به 
کارگروه تخصصی رفع ناترازی انرژی ارائه کنند.

بر اساس این گزارش، دولت سیزدهم از ابتدای 
آغــاز به کار با ناتــرازی در حــوزه گاز به دلیل 
سرمایه گذاری ناکافی در این بخش روبه رو بود 
که برای حداقل کردن تاثیرات این ناترازی که 
در سال ۹۹ حتی به خاموشی های گسترده در 
بخش خانگی نیز منجر شــده بــود، برنامه ها و 

طرح های متعددی را عملیاتی کرد.
با این وجود، جهش مصرف انرژی در کشور در 
بخش های مختلــف، باعث ادامه یافتن موضوع 

ناترازی شده است.
بــه گزارش ایرنا؛ ایران، رتبه نخســت شــدت 
مصرف انرژی را در جهان از آن خود کرده است 
و با وجود تولید انرژی در اعداد بســیار بزرگ و 
کم نظیر در دنیا، بخش عظیم انرژی تولید شده 
در کشور مصرف شده و به صورت بی رویه از بین 

می رود.

یک کارشناس ارشد منابع آب گفت: سازه های 
آبگیر طراحی شده برای طرح فدک یک شاهکار 
مهندسی است و مشــابه این سازه هایی که به 
وسیله جوانان ایرانی ســاخته شده، در معدود 
کشــورهای پیشرفته دنیا ســابقه دارد. محمد 
پورحمید یک کارشــناس ارشــد منابع آب با 
اشاره به بومی سازی تجهیزات پروژه های عظیم 
آبرسانی در کشور اظهار داشت: در ۲ سال اخیر 
شــاهد افتتاح پروژه های بزرگ آب رسانی نظیر 
طرح آبرســانی غدیر، طرح آبرسانی به همدان، 
پروژه آبرسانی شهرکرد، آبرسانی به یزد، آبرسانی 
به بوشــهر و در ادامه طرح آبرسانی به سنندج 
هســتیم، اما یک نقطه مغفــول در میان همه 
این طرح ها که کســی به آن نپرداخت، مسئله 
بومی ســازی و توانمندی داخل بــرای اجرای 
این طرح ها بود. این کارشــناس ارشد مدیریت 
منابع آب در بیان توانمندی ایرانی ها به منظور 
توسعه طرح های آبرسانی گفت: هم اکنون نیز 
چند ابرپروژه آبرسانی نظیر طرح آبرسانی فدک 
برای پایدارسازی آب شمال شرق خوزستان در 
دســتور کار قرار گرفته و با ســرعت و با نقشه 
جدید به پیش می رود. وی در تشــریح این که 
توانمندی داخل تا چه اندازه بر اجرای پروژه های 
بزرگ آبرســانی اثرگذار است، افزود: پروژه های 
در مقیاس طرح غدیر یا طرح آبرســانی فدک 
ابَرَطرح های آبرسانی هستند که نظیر آن را تنها 
در برخی از کشورهای توسعه یافته نظیر ایالات 
متحده می بینیم، در این شرایط وقتی دولت تنها 
طی مدت بسیار کوتاه عزم خود را برای اجرای 

این پروژه جذب می کند، طبیعتاً بدون پتانسیل 
داخلی چنین هدفی هیچ موقع محقق نمی شود. 
پورحمید در تشریح برخی از ویژگی های طرح 
آبرســانی فدک گفت: الکتروموتورهای طراحی 
شده در طرح آبرســانی فدک یا طرح آبرسانی 
غدیر مشابه یک ســلف )تغییر فاز خودکار( در 
مدار الکتریکی فعالیت می کند و تغییر فاز قابل 
توجهی را به شبکه انتقال می دهد در این شرایط 
زمانی که شــما چند الکتروموتور بزرگ دارید، 
پایداری شبکه برق مســئله جدی است، اما به 
کمک دانش داخلی این کار به راحتی امکان پذیر 
شده اســت. این کارشناس ارشد آب در تشریح 
ابنیه به کار رفته در طرح آبرسانی فدک گفت: 
سازه های آبگیر طراحی شده برای طرح فدک یک 
شاهکار مهندسی است و مشابه این سازه هایی 
که به وســیله جوانان ایرانی ســاخته شده، در 
معدود کشورهای پیشرفته دنیا سابقه دارد. وی 
ادامه داد: اگر طرح آبرسانی غدیر در خوزستان 
اجرا نشده بود ســد کرخه به عنوان تنها محل 
منبع تامین آب شرب خوزستان آبی نداشت و 
ما دچار یک بحران وسیع می شدیم، اما به کمک 
اجرای طرح غدیر و انعطاف پذیری آب شــرب 
به خوزســتان شاهد کمترین مسئله و بالاترین 
کیفیت آب هستیم. به گزارش برنا؛ پورحمید در 
پایان گفت: فدک طرح آبرسانی است که جوانان 
توانمنــد آن را طراحی کرده و می ســازند، )ما 
می توانیم( ففط در حرف زدن نیست و این شعار 
 در اجرای طرح های آبرسانی نظیر فدک عینیت 

پیدا می کند.

وزیر اســبق بازرگانی سیاست گذاری، هدایت، نظارت و پشتیبانی 
را چهار وظیفه حاکمیت عنوان کــرد و گفت: وظیفه اصلی دولت 
برداشــتن موانع از ســر راه بخش خصوصی، یعنی تسهیل گری در 

همه حوزه ها به ویژه اقتصادی است. 
یحیی آل اســحاق با اشاره به دیدار فعالین اقتصادی با رهبر معظم 
انقــلاب از برکات این دیدار بــرای فعالین بخش خصوصی گفت و 
بیان کرد: رهبر انقلاب در این دیدار تذکراتی را هم به مســئولین 
دولتی دادند. آنچه از ســخنان رهبر انقلاب مشــخص بود، اعتقاد 
ایشان به توان، قدرت و کارایی بخش خصوصی است؛ به نحوی که 
اگر زمینه برای این بخش فراهم شود می تواند مشکلات کشور را از 

میان بردارد و یار دولت در حوزه های اقتصادی باشد. 
وی بــا تصریح بر اینکه اقتصاد ایران به دو بازوی بخش خصوصی و 
دولت متصل است، اظهار کرد: بخش خصوصی و حاکمیت در حوزه 
اقتصاد مکمل یکدیگر هستند. اگر بخش خصوصی به وظایف خود 
عمل کند؛ یعنی این که انضباط مالی داشــته باشــد، در چارچوب 
مقررات کار کند و از ابتکارات خود بهره ببرد می تواند کمک بسیار 
بزرگی به اقتصاد کشــور کند؛ مشــروط به اینکه دولت هم بتواند 

وظایف خود را انجام دهد. 
وزیر اســبق بازرگانی با بیان اینکه وظیفه حاکمیت و دولت توسط 
رهبر معظم انقلاب بارها مطرح شــده اســت، اظهار کرد: سیاست 
گذاری، هدایت، نظارت و پشــتیبانی چهــار وظیفه حاکمیت در 
حوزه هــای مختلف و به ویژه اقتصاد اســت. رهبر انقلاب در دیدار 

روز دوشــنبه خود با فعالین اقتصادی به صراحت مطرح کردند که 
وظیفه اصلی دولت برداشتن موانع از سر راه بخش خصوصی، یعنی 

تسهیل گری در همه حوزه ها است. 
آل اسحاق با اشــاره به این ضرب المثل که دولت باید »یارشاطر« 
باشــد، بیان کرد: دولت باید به بخــش خصوصی کمک کند تا در 
مســیر حرکت کشــور و همچنین راهبردهای تعیین شده توسط 
حاکمیت به راحتــی پیش برود. در واقع وظیفه دولت برداشــتن 
ســنگ های سر راه در مسیر بخش خصوصی است و اگر این کار را 
انجام دهد، بخش خصوصی با توان، ابداعات و پشتکار خود حرکت 

خواهد کرد. 
به گزارش تســنیم؛ این کارشــناس مســائل اقتصادی اخذ مجوز 
فعالیت را یکی از چالش های بخش خصوصی برای فعالیت اقتصادی 
عنوان کرد و گفت: رهبر معظــم انقلاب به صراحت فرمودند معنا 
ندارد یک نفر برای فعالیت در بخش خصوصی نفت باید ســه سال 
بــرای دریافت مجوز بدود. یکی از سیاســت هایی که رهبر انقلاب 
برای کنترل تورم اشاره کردند حذف نقدینگی است و برای رفع این 

مشکل نیاز داریم حجم نقدینگی در کشور کنترل شود. 

یحیی آل اسحاق: 

تسهیل گری حوزه اقتصاد برای بخش خصوصی
وظیفه اصلی دولت است

آمادگی شرکت ملی گاز برای توسعه همکاری با شرکت های خدمات انرژی

چشم انداز خدمات فناوری مالی در اقتصاد

فین تک ها زمینه ساز تبدیل ایران به مرکز تسویه مبادلات ارزی

کارگروه رفع ناترازی انرژی در وزارت نفت تشکیل شد

پورحمید: 
شعار ما می توانیم در طرح های آبرسانی نظیر ابرپروژه فدک 

عینیت پیدا می کند

مدیر مرکز راهبری شــبکه گاز کشور گفت: با 
تداوم کاهش فراگیر دما در کشور، مصرف روزانه 
گاز در بخــش خانگی و تجــاری روند صعودی 
خود را حفظ کرد و طی روز چهارشنبه به ۶۱۱ 
میلیون مترمکعب رســید. سعید عقلی توضیح 
داد: مصــرف گاز در بخش خانگــی، تجاری و 
صنایع غیرعمده، ۱۱ بهمن ماه برای نخســتین 
بار از ابتدای ســال، به بیــش از ۶۰۰ میلیون 
مترمکعب در روز، رســید و عدد ۶۱۰ میلیون 
مترمکعب را ثبت کرد که این عدد بیش از ۷۰ 
درصد کل گاز تولیدی کشور است. وی با اشاره 
به گزارش های هواشناسی درباره تداوم کاهش 
دما در سراســر کشور طی هفته پیش رو افزود: 
پیش بینی می شود با تداوم بارش ها و کاهش دما 
در سراسر کشــور، حجم مصرف روزانه گاز در 
هفته آینده در بخش خانگــی و تجاری از مرز 
۶۵۰ میلیــون مترمکعب عبور کند. مدیر مرکز 
راهبری شــبکه گاز کشــور با اشــاره به حجم 
مصرف گاز در استان های مختلف گفت: براساس 
دســته بندی اقلیم هــا، به ترتیب اســتان های 
آذربایجان غربی در اقلیم یک، استان کردستان 
در اقلیم ۲ و استان تهران در اقلیم ۳ بیشترین 

حجم مصرف گاز را ثبــت کرده اند. عقلی بیان 
کرد: نکته حائز اهمیت اینکه طی روز چهارشنبه 
مقدار مصرف در ۳ استان خراسان رضوی، تهران 
و اصفهان حــدود ۷ میلیون مترمکعب افزایش 
یافته اســت که این افزایش مصرف معادل کل 
مصرف استان چهارمحال و بختیاری است. وی 
با تاکید بر اینکه نخستین گام برای بهره مندی 
همه مشــترکان از نعمت گاز در ایام سرد سال، 
همدلی هموطنان در نقاط مختلف کشور است، 
تصریح کرد: شرط عبوری آرام از زمستان پیش رو 
 مدیریت مصــرف گاز در همه بخش هاســت. 
از آن جــا که مصارف بخــش خانگی، تجاری و 
صنایع غیرعمده بیشــترین حجم گاز تحویلی 
به شبکه انتقال کشور را به خود اختصاص داده 
است. به گزارش تســنیم؛ مدیر مرکز راهبری 
شــبکه گاز کشــور تاکید کــرد: از هموطنان 
می خواهیــم تا بــا مدیریت مصرف انــرژی، از 
طریق اســتفاده از تجهیزات گرمایشی با بازده 
بالا، رعایت دمای مناســب محیط و جلوگیری 
از هدررفت انرژی به ویژه در بخش های خانگی 
و تجاری، به حفظ جریــان پایدار گاز در همه 

بخش ها در اقصی نقاط کشور کمک کنند.

معــاون وزیــر نفت در امــور گاز گفــت: تداوم 
کاهش دما در کشور سبب شد طی روز گذشته 
۸۵۵میلیون مترمکعب گاز به شبکه تزریق و برای 
مصارف بخش های مختلف توزیع شود. »مجید 
چگنی« با بیان اینکــه نزدیک به ۸۵۵ میلیون 
مترمکعب گاز از پالایشــگاه ها به شــبکه توزیع 
تحویل شده است، افزود: براثر کاهش دمای هوا در 
هفته جاری، مصرف روزانه گاز در بخش خانگی 
و تجاری برای نخستین بار در امسال از مرز ۶۰۰ 
میلیون مترمکعب عبور کرد. به گزارش ایرنا؛ وی 
با اشاره به گزارش های هواشناسی مبنی بر تداوم 
کاهش دما و پایداری سرما در سراسر کشور طی 

روزهای آینده، تصریح کرد: مجموعه صنعت گاز با 
همه توان و آمادگی کامل در حال خدمت رسانی 
است و امیدواریم که هموطنان به ویژه در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع غیــر عمده که در این 
مقطع زمانی بیش از ۷۰ درصد گاز تولیدی را به 
خود اختصاص داده اند، با توجه بیشتر به مدیریت 
بهینه مصرف و بهره برداری درست از این نعمت 
خدادادی به خدمتگزارانشان در شرکت ملی گاز 
ایران و بخش های مختلف آن کمک کنند تا افزون 
بر حفظ پایداری شبکه به ویژه در نقاط مستقر در 
انتهای خطوط، شاهد توزیع مناسب گاز برای همه 

مشترکان در سراسر کشور باشیم.

مصرف روزانه گاز خانگی به رکورد ۶۱۱ میلیون مترمکعب رسید

معاون وزیر نفت اعلام کرد
تزریق ۸۵۵ میلیون مترمکعب گاز به شبکه سراسری
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  ش��اید نمایش��نامه »مرگ و دوش��یزه« را خوانده باش��ید یا شاید
 هم فیلمش را دیده باشید. نگاهی به سرنوشت آدم هایی که داستان 
زندگیشان عجیب در هم تنیده شده است. سرنوشتی که در داستان 
یک قضاوت، قضاوتی که عدالتش ناپیداس��ت و حالا محسن جسور 
کارگردان »ش��کار حلزون« این قضاوت گری را به تصویر کش��یده 
 است. فیلمی با بازی حسین پاکدل، فرناز زوفا و حسام محمودی که

 در دومین سانس از چهل و دومین جشنواره بین المللی فیلم فجر 
 به نمایش درآمد، در ادام��ه مصاحبه کامل خبرآنلاین با کارگردان 

این اثر را می خوانید.

 »ش��کار حلزون« اقتباس��ی آزاد از نمایش��نامه »مرگ و 
دوشیزه« است. در سینمای ما تا چه حد جای اثر اقتباسی خالی 

است و توجه به اثر اقتباسی چه قدر مهم است؟
اقتباس با تقلید یک تفاوتی دارد که توضیح کاملش در این فرصت 
نمی گنجد. س��ه گونه اصلی اقتباس داریم که فکر می کنم سینمای 
م��ا فقط در برخی مواردیه یکی از این تعاریف توجه کرده اس��ت و 
آن هم اقتباس عین به عین است و در جاهای دیگر خیلی به اقتباس 
اهمیت داده نش��ده اس��ت. من در تیتراژ اثرم هم اعلام کرده اند که 
نمی شود با آن نگاه اقتباسی عین به عین به آن نگاه کنیم. من یک 
وضعیت نمایشی را از یک نمایش نامه ای که سال ها بود به آن علاقه 
داشتم برداش��ت کردم و داستان در اصل متعلق به خودم است. در 
کل من خودم خیلی به اقتباس علاقه مند هستم و اگر فرصت باشد 
باز هم دوس��ت دارم کار اقتباسی انجام دهم که یک دلیلش همین 
اس��ت که جای خالیش احساس می ش��ود و ما خیلی بین سینما و 

ادبیات ارتباط خوبی برقرار نکرده ایم.

 چ��را س��راغ ای��ن نمایش نام��ه رفتی��د درصورتی ک��ه 
نمایش نامه های زیاد دیگری با مضامین خانوادگی و اجتماعی، 

در سبکی که شما کار کردید وجود داشت؟
اولین مورد، موقعیت نمایش��ی ای��ن  نمایش نامه بود و دومینش که 

مهم تر است کانسپت)محتوا( آن بود که خیلی دغدغه من بود.

 »ش��کار حلزون« یک پدیده اجتماعیِ رخ داده را توضیح 
می دهد یا برای آن راه حل ارائه می دهد؟

من اگر چیزی بگویم شبیه ش��عار دادن می شود و دوست دارم که 
مخاطب این را تش��خیص دهد، ولی واقعیت این اس��ت که به قول 
رابرت مک کی ایده ای ناظر در فیلم داشتم و می خواستم به مخاطب 
آن را یادآوری کنم وآن ایده ناظر این بود که: »اخلاق همیشه بالاتر 
از قانون اس��ت.« اگر بخواهم کوتاه اشاره کنم، کانسپت نمایش نامه 
»مرگ دوشیزه« پیرامون مسئله قضاوت کردن است. لایه های زیرین 
آن درباره عدالت است اما خیلی دوست ندارم درباره آن نمایش نامه 

توضیح دهم چون من نگاهی آزاد به آن داشتم.

 اگر درواقع بخواهیم نگاه کنیم ش��ما می خواستید درباره 

عدالت و قضاوت در فیلمتان صحبت کنید، چرا این مس��ائل تا 
این اندازه برایتان اهمیت داشت؟

چون احس��اس می کنم حداقل در این ی��ک دهه اخیر جامعه مان 
خیلی با این مقوله مواجه ش��ده اس��ت و به ش��دت مبتلابه جامعه 

امروزماست.

 یعنی قضاوت می کند اما عادلانه نیست؟
ما در جامعه قضاوت می کنیم و بر روی قضاوت خودمان مهر تایید 
هم می زنیم، درحالی که قضاوت کردن خیلی کار سخت و پیچیده ای 

است.

 بخش��ی از معضلاتی که در فیلم ش��ما به وجود می آید، به 
علت همان قضاوت است؟

بل��ه، به عل��ت زود قض��اوت کردن اس��ت. در قرآن هم به ش��دت 
این س��و ظن یا ظن داش��تن به ش��دت تقبیح ش��ده اس��ت چون 
نتیج��ه اش همین اتفاقات اس��ت. ممکن اس��ت ما ب��ا یک قضاوت 
زودهن��گام در زندگی روزمره سرنوش��ت ی��ک آدم را تغییر دهیم. 
امروز می بینیم که فضای مجازی بس��تری ش��ده اس��ت که ما در 
آن ب��ه خودمان ای��ن اج��ازه را می دهیم که خیلی راح��ت درباره 
اف��راد قض��اوت کنیم و حک��م مطمئنانه بدهیم ولی ب��الای ۵۰ - 
 ۶۰درص��د قضاوت ه��ا بعد از مدت��ی معلوم می ش��ود که تعجیلانه

 بوده است.

 درواقع شما در حال حاضر یکی از معضلات اصلی اجتماع 
را قضاوت گری زودهنگام می دانید؟

بله.

 چرا اسم »شکار حلزون« را انتخاب کرده اید؟
همیشه تئوری من برای انتخاب اسم وام گرفتن از کانسپت)مفهوم( 
قصه اس��ت. موارد زیادی وجود دارد که برای انتخاب اسم به شکل 
و صورت بندی داس��تان توجه می ش��ود اما م��ن از آن جایی که فرد 
معناگرایی هستم محتوا و کانسپت برایم در اولویت است به همین 
دلیل هم می توانم بگویم اس��م این فیلم به نوعی استعاره از معنای 

داستان است.

 در ای��ن فیلم مرحوم حس��ام محمودی هم حض��ور دارد. 
چه قدرجای خالی ایش��ان را می بینی��د و فکر می کنید چه قدر 

دوست داشت در جشنواره حضور داشته باشد؟
خیلی زیاد. حقیقتا روزی که خبر راهیابی فیلم »شکار حلزون« به 
جش��نواره آمد هم خوش حال بودم و هم زمانی که می خواس��تم به 
حسام تلفن کنم یا پیام دهم و به او خبر بدهم بغضم  گرفت. آخرین 
باری که با حسام صحبت  کردم به من گفت:» محسن من فیلم های 
زی��ادی کار کرده ام اما برایم خیلی مهم اس��ت که با فیلم تو اتفاق 
خوبی برایم بیفتد.« چون می دانست که ما در این فیلم چه ادبیاتی 
داشتیم. فیلمی به شدت لوباجت)کم بودجه( که به صورت مستقل 
آن راس��اختیم. حس��ام در این فیلم زندگی کرد و ما بعد از این کار 

رفاقتمان را ادامه دادیم.

 رفاقت دیرینه ای با ایشان داشتید؟
راستی یک سریالی ساخته شده بود به نام »لحظه گرگ و میش«من 
از آقای همایون اس��عدیان س��ریالی دیدم و از آن جا بازی حسام در 
ذهنم ماند و به دستیارم گفتم سریال »لحظه گرگ و میش« آقای 
اس��عدیان بازیگری شبیه سهراب س��پهری داشت که بازیگر خیلی 
خوبی بود و من چنین کارکتری می خواهم. واقعا جایش خالی است 
و هر چه بگوید نمی توانم احساسم را بروز دهم. واقعا دوست دارم با 
او تم��اس بگیرم تا به هیجان بیاورمش چون او خیلی مظلوم بود و 
مظلومانه هم رفت. ناراحتم و دلم می سوزد چون ما نسلی هستیم که 
خیلی مورد بی توجهی قرار گرفته ایم، به عمد یا سهو ما را سرخورده 
کرده اند و همیشه ما را خارج از میدانی که در آن استعداد یا تخصص 
داشته ایم گذاشته اند وبه میدان راهمان نداده اند، مثل بازیکن فوتبال 
درجه یکی که همیش��ه روی نیمکت ذخیره نشس��ته است و به او 
فرصت نداده اند برود در زمین بازی کند. خیلی حس��ام را دوس��ت 
داشتم او بازیگر فوق العاده ای بود و خیلی هم پرکار شده بود هر چند 
فیلم من گونه ای اس��ت که نمی توانم بگویم نقش اصلی چه کسی 
بود اما به لحاظ س��اختار کلاسیک یکی از بازیگران اصلی محسوب 

می شد.

  فکر می کنید تا چه اندازه امروز دغدغه های اجتماعی وجود 
دارد که کارگردانان به سراغ ساخت فیلم هایی با این مضامین می روند؟

رس��الت فیلم س��ازی باید ش��ما را به سمت این س��وق دهد که با 
واژه ضرورت فیلم س��ازی به دنبال س��وژه و موضوع باشید. ضرورت 
فیلم سازی شما را به این سمت می برد که شما به سراغ موضوعاتی 
بروید که مبتلابه امروز جامعه است. یکی از وظایف ذاتی نویسنده و 
کارگردان این است که باید به پیرامونش نگاه جامعه شناسانه داشته 
باشد و همه وقایع پیرامونش را از نگاه اجتماعی ببیند. گاهی حتی 
ممکن اس��ت خود ما هم در پدیده ای اجتماعی نقش داشته باشیم، 
اما به عنوان فیلم س��از باید یک قدم عقب تر برویم و با نمای بازتری 
به آن موضوع نگاه کنیم و مثل جامعه شناسان پدیده های اجتماعی 

را تحلیل کنیم.

 محسن جسور: 

حسام محمودی مظلومانه رفت 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

محمد آهنگرانی، کارگردان فیلم س��ینمایی »توچال«، که این روزها در س��ینماهای کش��ور در حال 
اکران اس��ت، درباره اکران این فیلم در فصل زمس��تان گفت: فیلم س��ینمایی »توچال« در هر س��الی 
که اکران می ش��د ب��ه نظر من بهتری��ن زمان برای 
اکران این فیلم فصل زمس��تان است چرا که حال و 
هوای فیلم مناسب دیده شدن در این فصل است و 
ما در »توچال« ش��اهد مباحثی مثل امداد و نجات 
هستیم و احس��اس من این بود که مخاطب در این 
فصل بیش��تر با »توچال« ارتباط برقرار می کند. این 
کارگردان تأکید کرد: امروز تماشاگران ما نیاز به پیام 
ندارند و جامعه ما نس��بت به مسائل خود آگاه است. 
فیلم »توچال« داس��تانی واقعی را روایت می کند و 
ما تلفیقی از واقعیت و تخیل را در این فیلم ارائه دادیم تا جذابیت اثر بالا برود و س��عی داش��تیم یک 
ماجرای پر هیجان را به تصویر بکشیم و به دنبال ارائه پیام به مخاطب خود نبودیم. به نظر من امروز 
هیچ فیلمسازی نمی تواند برای جوانان جامعه حرف تازه ای داشته باشد و با اثرش به داشته های ذهنی 
مخاطبانش چیزی بیفزاید. وی افزود: جامعه ما امروز به واس��طه امکاناتی چون دسترس��ی به فضای 
مجازی با کوچکترین مسائل روز دنیا آشنایی دارد و به نظرم ما باید از آن ها بیاموزیم و به همین دلیل 
امروز فیلمس��ازان جوان بسیار پیش روتر از دیگر فیلمسازان هستند. برای فیلم قبلی ام یک بار با آقای 
محمود گبرلو در یک برنامه صحبت می کردم و به ایشان گفتم شما فیلم ها را نقد می کنید اما بهتر است 
به این موضوع هم توجه داشته باشید که ساخت این فیلم از زمانی که تنها یک ایده است تا زمانی که 
ایده به ثمر می نشید و به فیلم تبدیل می شود فیلمساز با چه چالش هایی روبرو است و چه مشکلاتی 
برای او ایجاد می کنند که اصلًا فیلمساز نمی تواند آنچه که در ذهن دارد را ارائه دهد. به گزارش ایلنا، 
آهنگرانی تصریح کرد: سینمای ما از جامعه عقب تر است و این وضعیت در سینمای مستقل به مراتب 
بدتر اس��ت چراکه در این سینما فیلمس��از باید با هزینه شخصی و مبلغی بسیار اندک اثرش را تولید 
کند در حالی که فیلم هایی به مراتب س��اده تر از »توچال« با هزینه های چند برابری ساخته می شوند 
و مش��خص اس��ت که وقتی بودجه تولید بالاس��ت و زمان کافی برای فیلمبرداری وجود دارد اثر قابل 

قبول تری در نهایت ساخته می شود.

فیلم »تمساخ خونی« نخستین ساخته جواد عزتی جمعه ۱۳ بهمن ماه در اولین سانس جشنواره فیلم 
فجر در برج میلاد با استقبال مخاطبان در خانه جشنواره نمایش داده شد. جواد عزتی در این نشست 

توضیح داد: می خواس��تم یک فیلم تماشاگرپس��ند 
بس��ازم و علاوه بر آن، سینما بودن فیلم برایم مهم 
بود تا وقتی فیلم را می بینم بین پلان های این فیلم و 
پلان های یک سریال تفاوت باشد. موقع شروع فیلم 
هم به دوستانم گفتم دوست دارم فیلمی بسازیم که 
هر بخش آن یک پیشنهاد برای سینما داشته باشد و 
فکر میکنم این اتفاق افتاده است. او افزود: من ذات 
س��ینمای ایران را خیلی دلی دوس��ت دارم. دوست 
داشتم آشتی کنان بین سینمای ایران و تماشاچی 

را با یک کبریت کوچک گرم نگه دارم. قصدم تفاوت گذاش��تن بین این کمدی و دیگر فیلم ها نیس��ت 
و دیدگاه خودم را فقط س��اختم. جواد عزتی درباره فاصله گرفتن از س��ینمای کمدی و س��اخت فیلم 
کمدی عنوان کرد: من ذات س��ینمای ایران را دوس��ت دارم و حیف است که این سینمای باشکوه در 
سرش بخورد و دائم بگوییم سینمای ایران عقب مانده است. قبل از هر چیزی دوست داشتم سعی کنم 
مخاطبان با سینما آشتی کنند. من دیدگاه خودم را از کمدی و سینمایی که بلد بودم جلوی دوربین 
بردم و قصد مقایسه با کمدی های دیگر را نداشتم. عزتی درباره سوالی درباره پیام فیلم برای مخاطب 
گفت: خوش باشید! وی درباره معنای »تمساح خونی« و وجود فحاشی در فیلم هم پاسخ داد: »تمساح 
خونی« یک اصطلاح برای انسان هایی است که با جیب خالی ریسک های بزرگ می کنند. درباره فحاشی 
هم فکر می کنم چنین چیزی وجود ندارد ولی اگر بوده، من عذرخواهی می کنم. عزتی درباره س��والی 
درباره ضعف فیلمنامه در یک سوم پایانی فیلم و اینکه آیا بعد از جشنواره تغییری در فیلم میدهد یا 
خیر، توضیح داد: یک س��ال قبل از این فیلم، فیلمنامه دیگری را می خواس��تم جلوی دوربین ببرم که 
کمدی هم نبود. درباره اکران هم هر کسی دوست دارد تا دقیقه نود کارش را بهتر کند. شاید در نسخه 
اکران مردمی دوباره تدوین کنیم اما شاید خیلی تغییر نکند. به گزارش ایسنا، او در پاسخ به اینکه متاثر 
از کدام کارگردان بوده، گفت: بیش��ترین تاثیر را از جواد عزتی گرفتم. این فیلم محصول همه بزرگان 

بوده که به ما چیزی یاد داده اند و نمی توانم کسی را نام ببرم. 

 جوادی که در »تمساح خونی« تحت تاثیر عزتی است آهنگرانی و سینمایی که از جامعه عقب تر است

سینمای ایران ۳۱ میلیارد فروخت 

»سن سانس«؛ نخستین آهنگسازی که آثار خود را ضبط کرد

 »برد پیت« در »منتقد فیلم« 

»بهشت تبهکاران« در فجر

»فراشُد« به والی رسید

 رییس کَن ایستادن برابر نتفلیکس را لازم دانست

سینمای ایران در هفته ای که گذشت در مجموع 
 میزب��ان ۶۸۱ هزارمخاط��ب بود که توانس��ت
 ۳۱ میلی��ارد و ۴۴۹ میلیون و ۵۹۶ هزار تومان 
فروش داش��ته باش��د و به طور کل��ی وضعیت 
سینمای ایران درحال رونق است. فیلم سینمایی 
»هاوایی« به کارگردانی بهمن گودرزی این هفته 
توانس��ت ۲۲۴ هزار بلیط به ارزش ۱۰ میلیارد 
و ۹۴۷ میلی��ون تومان بفروش��د و در رتبه اول 
فروش گیشه قرار بگیرد. فیلم کمدی »هتل« به 
کارگردانی مسعود اطیابی، تهیه کنندگی محمد 
شایسته و نویسندگی امیر برادران و پیمان جزنی 
از ۵ مهر ۱۴۰۲ در س��ینما های ایران اکران شد 
و  ای��ن هفته میزبان ۱۵۶ هزار مخاطب ش��د و 
توانست ۷ میلیارد و ۵۵۶ میلیون تومان فروش 
داش��ته باش��د و در رتبه دوم فروش گیشه قرار 

گیرد. فیلم س��ینمایی »ویلای س��احلی« که از 
۱۹ آذر ماه ۱۴۰۲ روی پرده سینما های سراسر 
کشور رفت؛ در هفته گذشته با فروش ۷۸ هزار 
بلی��ط به ارزش ۳ میلیارد و ۹۴۴ میلیون تومان 
در رتبه سوم جدول فروش سینما ها قرار گرفت. 
فیلم کمدی »فس��یل« به تهیه کنندگی س��ید 
ابراهیم عامریان و کارگردانی کریم امینی از ۲۴ 
اسفند ۱۴۰۱ روی پرده سینما های سراسر کشور 
است که در هفته گذشته با فروش ۵۶ هزار بلیط 
به ارزش ۲ میلیارد و ۷۰۶ میلیون تومان در رتبه 
چهارم جدول فروش سینما ها قرار گرفت. »ورود 
خروج ممنوع« به کارگردانی امید آقایی با فروش 
۴۹ هزار بلیط به ارزش ۲ میلیارد و ۳۰۸ میلیون 
تومان در رتبه پنجم جدول فروش گیشه سینما 

قرار گرفت./باشگاه خبرنگاران

»س��ن س��انس« یکی از بزرگترین آهنگسازانی 
اس��ت که تا به حال فرانسه به خود دیده است؛ 
 The چراک��ه تنها یکی از آثار او حال از موومان
 Carnival of the Animals از اث��ر Swan
گرفته تا سمفونی ارگان برای اثبات این ادعا کافی 

هستند.

< تولد 
»شارل کامی سن س��انس« در سال ۱۸۳۵ در 
پاریس متولد شد. او توسط مادر بیوه و عمه اش 
بزرگ ش��د که »کامیل« جوان را با پیانو آش��نا 
کرد و نخس��تین درس هایش را ب��ه او داد. این 
پس��ر یک اعجوبه واقعی بود که در دو س��الگی 
اس��تعدادی باورنکردن��ی از خود نش��ان داد. او 
نخستین کنسرت عمومی خود را در پنج سالگی 
به عنوان نوازنده پیانو در اجرای س��ونات ویولن 
بتهوون برگزار کرد. »س��ن سانس« جوان، ارگ 
و آهنگسازی را در کنس��رواتوار پاریس مطالعه 
کرد. او جوایز برتر بسیاری برنده شد و در نهایت 
با »فرانتس لیست« )آهنگس��از دوره رمانتیک، 
نوازن��ده پیانو، تنظیم کننده، معلم موس��یقی و 
نویس��نده مجار( آشنا ش��د که این موسیقیدان 
به یکی از نزدیکترین دوستان و حامیان او بدل 
شد. »لیس��ت«، »سن س��انس« را »بزرگترین 

ارگانیست جهان« خوانده است.
 

< ذهن خلاق 
هوش بس��یار آهنگس��از به موس��یقی محدود 
نمی ش��د. او علاق��ه و اطلاع��ات بس��یاری ب��ه 
زمین شناسی، گیاه شناسی، پروانه ها و ریاضیات 
داشت. او از گفت وگو با بهترین دانشمندان اروپا 
ل��ذت برد و مقالات آکادمی��ک متعددی درباره 
صوت شناسی نوشت. »س��ن سانس« با نزدیک 
 Marie Laure Emile شدن به ۴۰ سالگی با
Truffot که فقط ۱۹ س��ال داشت ازدواج کرد. 
آنها دو پس��ر داش��تند که هر دو به فاصله شش 
هفت��ه از یکدیگ��ر جان باختند؛ اول��ی به دلیل 
بیماری، دومی به دلیل افتادن از پنجره. »س��ن 
سانس« که همس��رش را به خاطر این اتفاقات 
س��رزنش می کرد، او را برای همیشه ترک کرد. 
ای��ن زوج هیچ گاه به طور رس��می از هم طلاق 
نگرفتند. »سن س��انس« ۵۱ ساله بود که دو تا 
از مشهورترین آثار خود را تولید کرد؛ »کارناوال 
حیوانات« و س��مفونی شماره ۳ »ارگان« که به 
دوس��ت نزدیک او »فرانتس لیس��ت« که اواخر 
همان سال درگذش��ت، تقدیم شد. از سمفونی 
»ارگان« به عنوان موسیقی اصلی فیلم »بیب« 
)محصول سال ۱۹۹۵( و دنباله آن، »بیب: خوک 
در شهر« استفاده شد. سمفونی ارگان به سفارش 
انجمن سلطنتی فیلارمونیک در بریتانیا ساخته 
شد. سن سانس درباره ساخت این اثر گفته است: 

»من هر آنچه را  می توانستم برای ساخت این اثر 
فدا کردم. آنچه من با س��اخت این اثر به دست 

آوردم، هرگز دوباره به دست نخواهم آورد.« 

 <موسیقی فیلم 
در س��ال ۱۹۰۸، »سن س��انس« نخستین فرد 
مش��هوری ب��ود که ب��رای یک فیلم موس��یقی 
س��اخت. فیل��م ۱۸ دقیق��ه ای »س��وءقصد به 
جان دوک گیز« توس��ط تیمی ساخته شد که 
بازیگران مش��هور را تش��ویق کرده بود تا برای 
کس��ب اعتبار در فیلم های آنها بازی کنند. سن 
سانس بعداً موس��یقی خود را به یک اثر جهت 
اجرا در کنسرت تبدیل کرد؛ Opus ۱۲۸ برای 
سازهای زهی، پیانو و ارگ. »سن سانس« با کلیه 
هم دوره ای های خود رابطه خوبی نداشت و حتی 
خصومت خاصی با کلود دبوسی داشت تا جایی 
که دبوسی درباره او گفته بود که »من وحشتی 
از احساس��ات دارم و نمی توانم فراموش کنم که 
نام آن س��ن سانس اس��ت.«  گفته می شود که 
»سن سانس« »در ارگ بی نظیر« و تقریباً بدون 
رقیب در پیانو است. با این حال، سبک اجرای او 
را مهارشده، دقیق و خونسرد خوانده اند. او یکی 
از اولین پیانیس��ت هایی بود که ضبط موسیقی 
را امتحان کرد و حتی اولین پیانیس��تی بود که 

کارهای خود را ضبط کرد.

< نقد موسیقی »واگنر«
اگرچ��ه »س��ن س��انس« یک��ی از نخس��تین 
قهرمان ه��ای واگن��ر بود، اما اغلب به ش��دت از 
موسیقی واگنر انتقاد می کرد. در مقطعی »سن 
سانس« حتی قراردادهای کاری خود را از دست 
داد و پس از اظهارنظرهای تندش درباره واگنر، 
نقدهای منفی دریافت کرد.  »سن سانس« عمر 
طولانی و پرباری داش��ت. پس از نوشتن اولین 
س��مفونی خود در ۱۶ س��الگی، چهار کنسرتو 
دیگر را به همراه پنج کنسرتو پیانو، سه کنسرتو 
ویولن، دو کنسرتو ویولنسل و حدود ۲۰ اثر برای 

تکنوازان و ارکستر نوشت.

< درگذشت 
به گزارش ایسنا، »سن سانس« در اواخر عمرش، 
تور موفقی را در آمریکا برگزار کرد، اما به تدریج 
متوجه ش��د ک��ه س��بک آهنگس��ازی او دیگر 
توسط کلاس های موسیقی پاریسی به روز تلقی 
نمی شود. او در سال ۱۹۲۱ در الجزیره درگذشت 
و در همان گورس��تان پاریس که آهنگس��ازان 
دیگری از جمله »امانوئل شابریه«، »ژرژ اوریک« 
و »س��زار فرانک« در آن دفن شده اند، به خاک 
س��پرده ش��د. امروزه موسیقی »س��ن سانس« 
توسط بهترین ارکسترهای جهان اجرا می شود 

و در سراسر جهان محبوبیت دارد.

»کوئنتین تارانتینو« کارگردان مشهور سینما از 
مدتی پیش در شرف ساخت دهمین و آخرین 
فیلم سینمایی خود به نام »منتقد فیلم« است. 
طبق گزارش هالیوود ریپورتر، »برد پیت« بازیگر 
۶۰ س��اله هالیوود که پیش از ای��ن دوره در دو 
فیلم »روز روزگاری هالیوود« و »حرامزاده های 
عوض��ی« با »تارانتینو« همکاری کرده بود، قرار 
است با دیگر با این کارگردان محبوب همکاری 

کند. داستان فیلم »منتقد فیلم« در اواخر دهه 
۷۰ میلادی رویت می شود و درباره یک منتقد 
سینماس��ت که نق��ش آن را »برد پی��ت« ایفا 
خواهد کرد. »برد پیت« با بازی در ساخته قبلی 
»تارانتینو« توانست اسکار بهترین بازیگر نقش 
مکمل را بدست آورد. به گزارش برنا؛ طبق اعلام 
تارانتینو این آخرین فیلم ساخته او خواهد بود و 
پس از آن از دنیا کارگردانی خداحافظی می کند. 

روز پنجش��نبه در جشنواره فجر نسخه عجیبی 
از فیلم »بهش��ت تبهکاران« مس��عود جعفری 
جوزانی اکران شد. بر اساس گزارش های رسیده 
در پردیس هدیش مال نس��خه اکران شده این 
فیلم یک نس��خه خ��ام با وجود پرده س��بز در 
زمینه ها، بد ون موسیقی، با حرکت اسلوموشن 
بازیگران در برخی سکانسها به نمایش درآمد و 

با وجود اعتراض تماشاگران هم ادامه پیدا کرد. 
برگزارکنندگان علت این اقدام را نرسیدن نسخه 
نهایی فیلم عن��وان کردند! به گزارش س��ینما 
دیل��ی، محصول بنیاد فارابی که س��ال قبل در 
هیئ��ت انتخاب به نمایش درآمد اما اعلام ش��د 
به جشنواره نرسیده و با گذشت یک سال هنوز 

فرصت نشده نسخه کامل آن آماده شود!

نمایش��گاه آثار آنیم��ا احتیاط با 
عنوان »فراشُد« روز گذشته ۱۳ 
بهمن ماه در گالری والی آغاز به 
کار کرد. این نمایشگاه شامل ۱۵ 
تابلو در ابعاد مختلف اس��ت که 
جز سه اثر، مابقی جدید هستند 

و در س��ال ۱۴۰۲ خلق شده اند. احتیاط درباره 
دلیل انتخاب عنوان »فراشد« برای این نمایشگاه 
گفت: در نگاه من فراشد چیزی است که پیوسته 
در حال ش��دن است و انجامش توأم با کمال یا 

رشد؛ به این دلیل نام »فراشد« 
را روی این پروژه گذاش��تم. در 
ابتدای پروژه، کارها جنبه بافت 
داش��تند؛ ولی در رون��د کار ۲ 
پارامت��ر که نامش��ان را »مکان 
فضا« گذاش��تم، وارد نقاشی ها 
ش��دند و از آن جا نقطه عطف��ی در کارم و برای 
من به وجود آمد که بتوانم گس��تره وس��یعی از 
شیوه های بیانگری را البته به زبان انتزاع در پیش 

بگیرم. »فراشُد« تا ۱۷ بهمن ادامه دارد./مهر 

»تیری فرمو« رییس جش��نواره فیلم ک��ن، در گفت وگو با »روبن 
اوستلوند«، برنده ۲ نخل طلای کن که در جشنواره فیلم گوتبورگ 
حض��ور دارد، از اعتقاد خ��ود به نمایش فیلم ها ب��ر پرده بزرگ و 
اینکه چرا فیلمسازان نباید در مورد فیلمشان سازش کنند، سخن 
گفت. »فرمو« اس��تراتژی استریمرهایی مانند اپل را برنده دانست 
ک��ه »قاتلان ماه کام��ل« »مارتی��ن اسکورس��یزی« را در بخش 
رقابت��ی کن ارای��ه کردند و آن را از طریق پارامونت در س��ینماها 
ب��ه نمایش درآوردند. ای��ن فیلم در حال حاضر نام��زد ۱۰ جایزه 
اسکار از جمله بهترین بازیگر زن برای »لیلی گلادستون«، بهترین 
فیلم و کارگردانی ش��ده اس��ت. وی تاکید کرد که اپل اس��تراتژی 
متفاوتی نس��بت به نتفلیکس دارد و کاری که آنها با فیلم مارتین 
اسکورس��یزی و فیلم »ناپلئ��ون« »ریدلی اس��کات« انجام دادند 
موجب ش��د تا درآمد زیادی در گیش��ه به دست آید و بعدش هم 
فیلم ها در پلتفرم آنها در دسترس قرار گرفتند. این به معنی بازتاب 
کامل زمان ما اس��ت. در حالی که »فرمو« هر سال تلاش می کند 
تا نتفلیکس را در جش��نواره کن داش��ته باش��د، اما گفت از قانون 
جش��نواره که شامل حال نتفلیکس می ش��ود و برمبنای آن لازم 
اس��ت هر فیلمی که در بخش رقابتی حضور دارد در فرانسه اکران 
شده باشد، حمایت می کند. این قانون پس از سروصدایی که بعد از 
انتخاب ۲ فیلم نتفلیکس در جشنواره کن در سال ۲۰۱۷ به وجود 
آمد و مش��کلات زیادی با سینماداران داخلی ایجاد کرد، با جدیت 
دنبال می شود. »فرمو« گفت: هرچند این بحث خیلی خشن دنبال 
ش��د، اما راهی بود که باید برای ایج��اد گفت وگو با پلتفرم ها طی 
می شد. در پایان هم جشنواره تاکید کرد که هر فیلم بخش رقابتی 
باید در سینماهای فرانسه اکران شده باشد، که کار سختی نیست. 

ای��ن قانون ماس��ت ولی نتفلیکس گفت نه، این قانون ما نیس��ت، 
ب��ه همین دلیل آنها به ونی��ز می روند، اما در ک��ن حضور ندارند. 
»فرمو« همچنین آرزو کرد که می توانست »تد ساراندوس« رییس 
نتفلیکس را متقاعد کند تا فیلم هایش��ان را در جش��نواره نمایش 
دهند و افزود: فیلم های بس��یار خ��وب زیادی متعلق به نتفلیکس 
است که توسط فیلمسازان بزرگ کارگردانی شده اند. او برای مثال 
از »دیوی��د فینچر« به عنوان یکی از مهم ترین فیلمس��ازان جهان 
در س��ال ها یا دهه های اخیر یاد کرد و گفت: اما حتی اگر »دیوید 
فینچ��ر« فیلم س��از بزرگی باش��د، دیگر در قلب م��ا و ذهن ما در 
همان س��طحی که »زودیاک« را در رقابت کن به نمایش گذاشت، 
وجود ن��دارد. وی افزود: البته، من نباید درب��اره نظرات »فینچر« 
قضاوت کنم. او می خواهد تنها کار کند و بی س��روصدا فیلم هایش 
را برای پلتفرم ها بس��ازد. اما این دنیای متفاوتی است و ما دلتنگ 

او هس��تیم. ما می خواهیم او به دنیای ما بازگردد. وی تاکید کرد: 
نمی توان پژواکی را که حضور در یک جشنواره فیلم ایجاد می کند 
و اولین احس��اس مخاطبان جش��نواره فیلم را با پلتفرم ها مقایسه 
ک��رد. »فرمو« با این حال نتفلیکس را ب��ه دلیل کارهای عالی که 
انجام می دهد، تحس��ین کرد و گفت: ما آثاری را که آنها می سازند 
تماش��ا می کنیم به این امید که شاید بخشی از فیلمسازانی که با 
آنها کار می کنند روزی فیلمی برای ما ارسال کنند. »اوستلوند« که 
در حال حاضر دارد فیلم بعدی خود را با عنوان »سیستم سرگرمی 
خراب اس��ت« است می سازد، گفت همیشه مخاطبان جشنواره را 
هنگام نوشتن فیلمش در ذهن دارد. وی افزود: کن جایی است که 
فرش قرمزش مشهور اس��ت و هر کسی می خواهد روی آن فرش 
قرم��ز راه برود. »اوس��تلوند« که ۲ بار با »می��دان« و »مثلث غم« 
برنده نخل طلای کن شد، گفت: باید فیلم هایی ساخت که امکان 
ایجاد سر و صدا در جهان را نیز داشته باشند. وی که سال ۲۰۲۳ 
رییس هیات داوران جش��نواره کن بود و نخل طلای جش��نواره را 
به »آناتومی یک س��قوط« »ژوس��تین تریه« داد، به شوخی گفت: 
آگاه��ی خیلی به بازیگران و چیزهای دیگر مربوط نمی ش��ود، اما 
برای مثال در »میدان« صحنه ای را ساختم که در آن یک هنرمند 
هست که در میان افرادی که با لباس تاکسیدو در یک شام بزرگ 
حضور یافته اند، دیوانه می شود و من عاشق این بودم که این فیلم 
در بخش رقابتی در س��الن لومیر نمایش داده شود و تماشاگران با 
لباس های رسمی، تماشاگران تاکسیدوپوش دیگری را ببینند که 
این هنرمند ناراحتش��ان می کند. به گزارش مهر به نقل از ورایتی، 
»اوس��تلوند« با شوخی درباره پروژه بعدی خودش گفت که هدف 

نهایی اش ایجاد بزرگترین خروجی در تاریخ کن است! 
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران، 
میزان مصارف آب کشــور را متناسب با منابع 
آبی موجود در جهان و ایران ندانســت و گفت: 
دخل وخرج آب با هــم نمی خواند و هنرمندان 

می توانند در جهت بهبود وضعیت موجود موثر باشند.
»محســن اردکانی« در دیدار مدیرعامل و شماری از اعضای خانه 
سینما با اشاره به وضعیت بارندگی ها و کمبود منابع آبی در استان 
تهران، گفت: میانگین بارش های اســتان تهران در ۵۰ سال اخیر، 
سالانه ۲۸۰ میلی متر بوده در حالی که در سال آبی گذشته مجموع 

بارش های این استان ۱۹۰ میلی متر ثبت شده است.

<تهرانچهارمینسالخشکسالیراتجربهمیکند
به گفته وی، استان تهران در سه سال گذشته با کاهش بارندگی ها 
مواجه بوده است و امسال نیز برای نخستین بار چهارمین سال پیاپی 
خشکسالی را تجربه می کند و این در حالی است که همواره در ۵۰ 

سال اخیر، پس از دو سال خشکسالی با ترسالی مواجه بودیم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران افزود: در یک دهه 
اخیر، مشترکین شرکت آب و فاضلاب در استان تهران ۳۳ درصد 
افزایش یافته در حالی که منابع تامین کننده آب تهران ثابت بوده و 
از طرفی شرایط اقلیمی و افزایش دوره خشکسالی ها موجب کاهش 

آب در دسترس شده است.
اردکانی همچنین بالابودن میزان ســرانه مصرف آب را یکی دیگر 
از چالش های این شرکت در شرایط کم آبی کنونی خواند و تصریح 
کرد: سرانه مصرف آب شــهروندان تهرانی ۲۵۰ لیتر در شبانه روز 
است در حالی که در برخی کشورها با میانگین بارندگی سالانه ۷۵۰ 

میلی متر، سرانه مصرف شهروندان ۱۷۰ لیتر در شبانه روز است.
به گفته وی، سالانه ۱.۲ میلیارد مترمکعب آب در شهر تهران توزیع 
می شود که اگر ۲۰ درصد میزان مصارف کاهش یابد، می توانیم به 
اندازه گنجایش ســد امیرکبیر صرفه جویی و چالش مهم کم آبی را 

برطرف کنیم.
اردکانی با بیان اینکه اسراف در مصرف کالای ارزشمندی همچون 
آب که بدون جایگزین و غیرقابل تولید است، پذیرفته شده نیست، 
گشاده دستی شهروندان در بســیاری از مصارف روزانه آب ازجمله 
استحمام، شستشــوی لباس و ظروف، آبیاری گل ها و باغچه ها را 

مصداق مصارف مسرفانه خواند و افزود: بخشی از این اسراف کاری، 
ناشــی از قیمت ناچیز آب است چرا که آب ارزان ترین کالای سبد 

خانوار و بهای آب در ایران پایین ترین قیمت در جهان است.
وی میانگیــن آب بهای پرداختی ۵۵ درصد از خانوارهای تهرانی را 
ماهانه ۳۰۰ هــزار ریال اعلام و تصریح کرد: اگرچه افزایش قیمت 
آب در کوتاه مدت بر روی مصارف اثرگذار اســت، اما جبران کننده 
ناترازی منابع و مصارف نیست بنابراین باید فرهنگ مصرف آب در 

جامعه تغییر یابد.
وی تغییــر این فرهنگ و مدیریت تقاضا را نه به مفهوم کم مصرف 
کردن بلکه درست مصرف کردن دانست و افزود: یکی از ارکان مهم 
مدیریت تقاضای آب، فرهنگ سازی مصرف بهینه و آگاهی بخشی به 
شــهروندان است که هنرمندان می توانند با زبان هنرمندانه در این 

زمینه موثر باشند.

<تغییراقلیموخشکسالیواقعیتیانکارناپذیراست
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهــران تغییر اقلیم و 
خشکســالی را واقعیتی انکارناپذیر خواند و گفت: از ابتدای خلقت 
تاکنون، بشر همواره در مقابله با خشکسالی ناکام بوده است و هیچ 
راهی جز مدیریت مصرف آب برای سازگاری و همراهی با این پدیده 

وجود ندارد و باید به مصرف بهینه آب عادت کنیم.

<نخستینزنگخطرکمآبیچنددههپیشبهصدادرآمد
اردکانی از هنرمندان به ویژه اعضای خانه سینما 
درخواســت کرد: ســفیران آب باشند و در هر 
موقعیت ممکــن که با مردم ارتباط دارند، آنان 
را به مصرف بهینه آب دعوت کنند؛ چراکه غفلت در این زمینه به 

همه آسیب خواهد زد.
مدیرعامل خانه سینما نیز در این دیدار با بیان اینکه نخستین زنگ 
خطر کم آبی در ایران از چندین دهه پیش به صدا درآمده؛ اما توجه 
چندانی به آن نشده است، گفت: هنرمندان همواره خود را در مقابل 
چالش های اجتماعی و زیستی متعهد می دانند و در زمینه کم آبی 
نیز باتوجه به حیاتی بودن موضوع، احســاس مسئولیت کرده و از 
هیچ تلاشی در زمینه آگاهی بخشــی و اطلاع رسانی به شهروندان 

دریغ نمی کنند.

<آبموضوعیانسانی،ملیواجتماعیاست
در ادامه این نشســت، »علی دهکردی« آب را یک موضوع انسانی، 
ملــی و اجتماعی خواند و افزود: بــه نمایندگی از ۶۰۰۰ نفر عضو 
خانه ســینما برای هرگونه همکاری در ایــن زمینه اعلام آمادگی 
می کنم و امیدوارم شرایط برای همکاری به ویژه تدوین یک راهبرد 
اطلاع رســانی و راه اندازی پویشی ملی برای فرهنگ سازی مصرف 
بهینه آب شرب با نقش آفرینی هنرمندان و همراهی گسترده مردم 

فراهم شود.
وی مردم ایران را دلسوزترین افراد برای مسائل اجتماعی نام برد و 
ابراز اطمینان کرد: همچون گذشته، همراهی و همدلی مردم در این 

موضوع اجتماعی نیز به سرانجام خوبی خواهد رسید.
در حاشیه این دیدار، اهالی خانه سینما از تصفیه خانه جلالیه و مرکز 

کنترل آب تهران بازدید کردند.
به گزارش ایرنا؛ در این بازدید، علی دهکردی مدیرعامل خانه سینما، 
علیرضا حســینی کارگردان، تهیه کننده و عضو هیئت مدیره خانه 
سینما، محمدرضا عرب رئیس هیئت مدیره انجمن کارگردانان ایران، 
رضا اسدی رئیس هیئت مدیره انجمن مستندسازان ایران، بازیگر و 
فیلم ساز، رضا خوش دل راد نویسنده، تهیه کننده و کارگردان، وحید 
مولائیان کارگردان، هلیا امامی بازیگر، لاله اسکندری بازیگر، مینا 

جهانگیری مدیر روابط عمومی خانه سینما و... حضور داشتند.

وزیر نیــرو با بیان اینکه در دوران حیات بابرکت انقلاب اســلامی 
خدمات شــایانی در اقصی نقاط کشور عملیاتی شده و صنعت آب 
و برق از این حیث پیشــتاز بوده است، افزود: هم در شرق و هم در 
غرب بندرعباس صنایع قابل توجهی وجود دارد که برای اســتمرار 
فعالیت نیاز به منابع آب کافی دارند و باید در این خصوص اقدامات 

اساسی صورت گیرد.
»علی اکبر محرابیان« در جلســه مشــورتی با نخبگان شهرستان 
حاجی آباد اســتان هرمزگان در حاشــیه ســفر به این شهرستان 
صورت گرفت، گفت: در سفر به شهرستان حاجی آباد و به صورت 
سراسری برای کل استان پروژه های بسیار خوبی به مرحله افتتاح 
و بهره برداری رسید که حجم ســرمایه گذاری این پروژه ها بالغ بر 
۱۰ هــزار میلیارد تومان بود و به اذعان همه مدیران و مســئولان 
استانی چنین حجمی از افتتاح در صنعت آب و برق استان هرمزگان 

بی نظیر بوده است.
وزیر نیرو با ابراز امیدواری نسبت به تداوم بهره برداری از پروژه های 
مهــم آب و بــرق در آینده اضافه کرد: در ســفر دوم هیئت دولت 
بخش زیادی از مطالبات مردمی ثبت و ضبط شده و در جلسه روز 
آینده در حضور رئیس جمهور مطرح خواهد شد تا پس از تصویب 

پیگیری شوند.
وی در ادامه ســخنان خود به خدمات ارزنده انجام شــده در نقاط 
مختلف کشــور پس از انقلاب اسلامی اشــاره کرد و افزود: مروری 
بر عملکرد گذشــتگان به خوبی نشان می دهد که در دوران حیات 
بابرکت انقلاب اســلامی خدمات شــایانی در اقصی نقاط کشــور 
عملیاتی شده اســت و صنعت آب و برق از این حیث پیشتاز بوده 

است.
محرابیــان ادامه داد: اگر بخواهیم در حوزه آب و برق مقایســه ای 
بین شــرایط و ابتدای انقلاب اسلامی انجام دهیم، پی به این نکته 
مهم می بریم که در ســایه مجاهدت ها، فرامین امام خمینی )ره(، 
خون شــهدا و هدایت مقام معظم رهبری کشور به پیشرفت های 
قابل توجهی دست پیدا کرده است. وی در همین خصوص گفت: به 
عنوان نمونه پیش از انقلاب اسلامی در صنعت برق حداکثر فعالیتی 
که نیروهای ایرانی انجام می دادند در حد تعویض روغن ترانس بود و 
همه بخش های این صنعت توسط مهندسان و شرکت های خارجی 
مدیریت می شد، اما امروزه در بیش از ۹۰ درصد بخش های مختلف 

این صنعت به خودکفایی رسیده ایم.

وزیر نیرو درباره پیشــرفت های به دست آمده در حوزه مهندسی و 
مدیریت منابع آب نیز به ســفر اخیر مقامات ارشــد وزارت نیرو به 
تاجیکستان اشاره و بیان کرد: در بازدیدی که در کشور تاجیکستان 
از بزرگ ترین ســد و نیــروگاه برقابی جهان بــا ۳۳۰ متر ارتفاع، 
گنجایش ذخیره ســازی ۱۴ میلیارد متر مکعب آب، ۱۰۰ کیلومتر 
تونل و ظرفیت تولید برق ۳۶۰۰ مگاوات داشتیم، مشاهده کردیم 
که ۵ شرکت مهندسی و فنی ایرانی در حال فعالیت در بخش های 
مختلف فرایند ســاخت و راه اندازی این سد و نیروگاه هستند که 
بیانگر توانمندی بالای مهندسان ایرانی در دو صنعت آب و برق در 

حال حاضر است.
محرابیان در ادامه با بیان اینکه این مطالب به معنای نبود مشکل در 
کشور نیست، افزود: هرچقدر هم که پیشرفت کرده باشیم به دلیل 
برخی مسائل مانند افزایش جمعیت مشکلات قابل توجهی نیز در 

کشور وجود دارد که برای حل آن ها باید فکر اساسی کرد.
وی در همین رابطه تصریح کرد: ۵۰ سال پیش سرانه آب در ایران 
۵۶۰۰ متر مکعب بود، اما اکنون این رقم تحت تاثیر عوامل مختلف 
از جمله آب و هوا به یک سوم کاهش یافته و همین موضوع اهمیت 
برخــی موضوعات مانند بازچرخانی آب و بهینه ســازی مصرف را 

بیش ازپیش مهم کرده است.
وزیر نیرو اضافه کرد: ۳۰ ســال گذشــته میزان تولید محصولات 
کشــاورزی کشور ۳۰ میلیون تن بود، اما اکنون این رقم به بیش از 
۱۳۰ میلیون تن رســیده و میزان تولیــد صنایع آب بر و انرژی بر 

کشور نیز در اوایل انقلاب ۵ درصد میزان فعلی نیز نبوده است.
وی با اشاره به اینکه عمدتاً در کشور صنایعی رشد زیادی داشته اند 
که آب بر و انرژی بر هســتند، گفت: اکثر صنایع معدن محور که 
در این خصوص در اســتان هایی مانند کرمان و هرمزگان استعداد 
فراوانی نیز وجود دارد، دو ویژگی مهم دارند که آن هم مصرف آب 

و برق زیاد است.
محرابیان درباره ضرورت انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی نیز 
برای تامین آب مورد نیاز صنایع آب بر نیز بیان کرد: در اوایل انقلاب 
اسلامی مواد خام بســیاری از معادن استان هایی، چون کرمان به 
بنادر منتقل و پس از آن به کشورهای دیگر صادر می شد، اما از سال 
۱۳۸۸ این تصمیم گرفته شد که برای تامین آب مورد نیاز فرآوری 
مــواد خام معادن آب دریــا را با خط لوله انتقال دهیم تا بتوانیم از 

ظرفیت های خدادادی کشور حداکثر بهره برداری را داشته باشیم.

وزیر نیرو با اشاره به توسعه صنایع در شرق و غرب شهر بندرعباس 
تصریح کرد: در ســال های نچندان دور در استان هرمزگان صنعت 
خاصی وجود نداشــت، اما امروزه به برکت انقلاب اسلامی هم در 
شرق و هم در غرب بندرعباس صنایع قابل توجهی وجود دارد که 
برای اســتمرار فعالیت، نیاز به منابع آب کافی دارند و باید در این 

خصوص اقدامات اساسی صورت بگیرد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود بــه اهمیت بازچرخانی آب 
برای اســتفاده در بخش صنعت اشــاره کرد و گفت: در دهه های 
گذشته در صنعت آب با استفاده از ظرفیت های مهندسی همچون 
احداث سد تامین می شــد، اما با بازچرخانی آب تلاش شده است 
تــا ارزش افزوده تولیدات صنعتی افزایش یابد، اما لازم اســت که 
 باتوجه به شرایط موجود اقدامات بیشتری برای مدیریت منابع آب 

در دستورکار قرار گیرد.
محرابیان با اعلام این خبر که اکنون در منطقه بندرعباس و نقاطی 
که شبکه فاضلاب احداث شده اســت، دیگر پساب قابل واگذاری 
وجود ندارد، ادامه داد: خوشــبختانه کل پساب موجود هم اکنون 
در صنعت و کشاورزی پربازده استفاده می شود و این ظرفیت ها در 

استان باید توسعه یابد.
وزیر نیرو در بخش دیگری از ســخنان خود به بهره برداری از پست 
۴۰۰ کیلوولت برق در شهرستان حاجی آباد اشاره و در این خصوص 
بیان کرد: پست ۴۰۰ کیلوولت بالاترین ظرفیت تامین برق پایدار را 
با ولتاژ مناسب برای مناطق مختلف کشور ایجاد می کند و پیشتر 
تنها ۳ پست ۴۰۰ کیلوولت برق در کل استان وجود داشت، اما یک 
پست ۴۰۰ کیلوولت در شهرستان حاجی آباد به بهره برداری رسید 
که می توانیم از این طریق به بسیاری از درخواست ها مطرح در حوزه 

برق شهرستان پاسخ دهیم.
وی همچنیــن در ارتباط با موضــوع تامین آب شــرب پایدار از 
برنامه ریزی برای ایجاد یک مخزن تعادل بخشی در حاجی آباد خبر 
داد و گفت: مطالعات برای احداث شبکه فاضلاب شهرستان را نیز 

در دستور کار قرار خواهیم داد.
به گزارش ایلنا؛ محرابیان در بخش پایانی سخنان خود ضمن ابراز 
خرســندی از برگزاری جلسه با نخبگان شهرســتان حاجی آباد، 
اظهار داشت: تمامی درخواســت های مطرح شده از سوی مردم و 
نخبگان به دقت بررســی می شود و تلاش خواهد شد به آن دسته 

از درخواست ها که ظرفیت قانونی دارند، جامه عمل پوشانده شود.
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رئیس جمهور در نشست پیگیری موضوع های ویژه هرمزگان، موانع 
تکمیل پـُـل خلیج فارس، چگونگی جلوگیری از رســوب کالاها در 
بنادر اســتان، بازآفرینی بافت ناکارآمد شهری در هرمزگان و چرایی 
ممنوعیت استقرار واحدهای صنعتی در فاصله ۲ کیلومتری سواحل 
مکران را مورد بررســی قرار داد و دستور تکمیل پل خلیج فارس در 

بندرعباس را صادر کرد.
آیت الله ســید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های دومین سفر دولت 
مردمی به استان هرمزگان در نشست پیگیری موضوعات ویژه استان 
شــرکت کرد و ضمن دریافت گزارش از موانع، مشــکلات، مسائل و 
موضوع های اولویــت دار هرمزگان، دســتورهای لازم را برای رفع یا 

بررسی این موانع صادر کرد.
در ابتدای این موضوع پــروژه بزرگ معطل مانده پلُ خلیج فارس و 
دلایل چرایــی توقف اجرای این پروژه و همچنین راهکارهای تامین 

منابع مالی برای تکمیل آن مورد بررسی قرار گرفت.

<آغازاقداماتاجراییتکمیلپُلخلیجفارسازسویسازمانمنطقهآزادقشم
بر اســاس گزارش معاون اجرایی رئیس جمهــور، روند اجرای پروژه 
پل خلیج فارس که اجرای آن مزایای زیادی برای اســتان به همراه 
خواهد داشت، از دو دهه پیش و به سبب نبود تامین مالی با ۱۵درصد 

پیشرفت فیزیکی متوقف مانده است.
رئیس جمهور در ادامه پس از شنیدن گزارش و پیشنهادهای معاون 
اجرایی، رئیس سازمان منطقه آزاد قشم و فرمانده قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا )ص( با تاکید بر ضرورت های راهبردی اجرای این طرح، 
به ســازمان منطقه آزاد قشم دســتور داد ضمن طرح این مسئله در 

شورای اقتصاد، اقدامات اجرایی آن را آغاز کند.
پلُ خلیج فارس به طول ســه هزار و ۴۳۰ متر شامل دهانه های ۳۶۰ 
متــری و پایه های بر روی دریا، عرض عرشــه ۳۲ متری دارای چهار 
مسیر رفت و آمد خودرو، یک مسیر رفت و آمد راه آهن و یک مسیر 
اضطراری و پیاده رو اســت که پس از اجرا می تواند جزیره قشم را به 

سرزمین اصلی متصل کند.

<آغازاقداماتاجراییتکمیلپُلخلیجفارسازسویسازمانمنطقهآزادقشم
در ادامه این جلسه موضوع رسوب کالاها در بنادر استان هرمزگان 
مورد بررســی قرار گرفت که رئیس جمهور پس از استماع گزارش 
وزیر امور اقتصادی و دارایــی، ضمن قدردانی از تلاش های صورت 
گرفته از سوی این وزارتخانه برای تعیین تکلیف کالاهای رسوبی در 
بنادر کشور، »رفع معضل کالاهای رسوبی سنواتی«، »کاهش مدت 
زمان پاســخ به استعلامات گمرکی از ۱۱ روز به ۶ روز« و »کاهش 
۵۰ درصدی بخشــنامه های گمرکی« را سه اقدام خوب و ارزشمند 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در یکسال اخیر عنوان کرد و سازمان 
برنامه و بودجه مکلف شــد کالاهای اساسی را در اولویت تخصیص 

ارز قرار دهد.
موضــوع بافت ناکارآمد شــهری و بازآفرینی آن به عنــوان یکی از 
اولویت های استان، سومین مسئله ای بود که در نشست پیگیری ویژه 

استان هرمزگان با حضور رئیس جمهور مورد بررسی قرار گرفت.
آیت الله رئیســی وزارت راه و شهرسازی را مکلف کرد ظرف حداکثر 
یک ماه برنامه پیشنهادی برای حل مشکل ساکنان سکونت گاه های 

غیررسمی را با هماهنگی استاندار هرمزگان ارائه کند.

در ادامه این نشست همچنین موضوع ممنوعیت استقرار واحدهای 
صنعتی، تولیدی و خدماتی در فاصله ۲ کیلومتری سواحل مکران بر 

اساس ابلاغیه سازمان حفاظت محیط زیست مطرح شد.
رئیس جمهور دستور داد ضمن دعوت از سازمان محیط زیست دلایل 

صدور چنین بخشنامه ای بررسی شود.
افتتــاح چندین طرح و پروژه مهم و دیدار با مردم اســتان هرمزگان 
ازجمله برنامه های دومین ســفر اســتانی رئیس جمهــور به دروازه 

پیشرفت ایران است.
وزیران کشور، بهداشت درمان و آموزش پزشکی، علوم، صنعت، معدن 
و تجارت، راه و شهرســازی، رئیس سازمان انرژی اتمی، رئیس مرکز 
ارتباطــات مردمی رئیس جمهور، رئیس دفتر رئیس جمهور، معاون 
اجرایی رئیس جمهور و رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در این سفر 

۲ روزه، آیت الله رئیسی را همراهی می کنند.
رئیس جمهور به همراه هیئت دولت بــرای بهره برداری از یک هزار و 
۳۲ طرح عمرانی به ارزش ۱۰۵ همت )یک هزار و ۵۰ میلیارد ریال( 

مهمان مردم خونگرم و ولایتمدار هرمزگان است.
افتتاح ۲ بیمارســتان و تعدادی طرح بهداشــتی و درمانی، تکمیل 
برخی پروژه های ریلی نیمه تمام، تامین تجهیزات آزمایشــگاهی در 
دانشگاه های اســتان، تکمیل و تجهیز مجتمع توانبخشی ایثارگران، 
تکمیل، بازســازی و تجهیــز پروژه های نیمه تمام ورزشــی، اجرای 
طرح های هادی روســتایی و ایمن سازی روستاهای در معرض خطر، 
اجرای طرح های کشــاورزی، تکمیل و تجهیز مجتمع های فرهنگی 
و تکمیــل و بهره بــرداری از کتابخانه مرکــزی بندرعباس از جمله 
برنامه های دومین سفر استانی رئیس جمهور به استان هرمزگان است.

به گزارش ایرنا؛ اســتان هرمزگان با بیش از ۲ میلیون نفر جمعیت و 
گستره ۷۱ هزار کیلومتر مربع، با سواحل طولانی و ۱۴ جزیره ایرانی 
بزرگ و کوچک در پهنه گسترده آب های خلیج فارس و دریای عمان 
در حدود چهار درصد مساحت و ۱.۸ درصد جمعیت کشور را در خود 
جای داده است و از آن به عنوان پایتخت اقتصادی و دروازه پیشرفت 

ایران یاد می شود.

رئیس جمهور دستور داد؛ 

»پلُ خلیج فارس« تکمیل شود
مسکن

صادرات

وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر تلاش و اهتمام 
دولت بــرای عمل به تعهد احــداث ۴ میلیون 
واحد مسکونی گفت: ۲ میلیون و ۴۰ هزار واحد 
نهضت ملی مســکن در سراسر کشور در حال 

ساخت است.
»مهرداد بذرپاش« در تشــریح جزئیات سفر به 
استان هرمزگان، گفت: مجوز صیادی بعد از سفر 
اخیر رئیس جمهور صادر شــد و سازمان بنادر 
و دریانوردی برای مجوز به شــناورهای صیادی 
اهتمــام جدی داشــت و با صــدور مجوزهای 

صیادی شاهد رضایتمندی بین صیادان بودیم.

<تحویل۲۰هزارواحدمسکونی
وواگذاری۱۱هزارقطعهزمینشهریدرهرمزگان

وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: با سفر دوم رئیس 
جمهور و اعضای هیئت دولت بیش از ۱۴ هزار 
واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن به مردم 
تحویل شــد و با احتســاب ۶ هزار واحدی که 
پیش تر تکمیل و تحویل شــده بود بیش از ۲۰ 
هزار واحد مســکونی به مردم هرمزگان تحویل 
شــد. در بخش واگذاری زمین نیز بیش از ۱۱ 
هزار قطعه زمین تا امروز در اســتان هرمزگان 

واگذار شده است.

<دردولتسیزدهمدرمجموع۵۷۰۰قطعهزمین
طرحجوانیجمعیتواگذارشدهاست

بذرپاش افزود: جشنی را به مناسبت دهه فجر 
برگــزار کردیم که ۳ هــزار و ۲۰۰ قطعه زمین 
برای طرح جوانی جمعیت به مردم واگذار شد. 
با احتســاب ۲ هزار و ۵۰۰ قطعه ای که در سفر 
پیشین به این استان انجام شــده بود تا امروز 
بیش از ۵ هــزار و ۷۰۰ قطعه زمین برای طرح 
جوانی جمعیت به مردم هرمزگان واگذار شــده 

است.

<آمادهسازیوواگذاری۲۸هزارقطعهزمینروستایی
عضو کابینه دولت سیزدهم توضیح داد: عملیات 
آماده ســازی و واگذاری ۲۸ هــزار قطعه زمین 
روستایی نیز آغاز شده است و در فواصل مختلف 

به متقاضیان واگذار خواهد شد.
وی تصریح کرد: تامین زمین در بخش روستایی 
در اســتان هرمزگان بیش از یکصد هزار قطعه 
است. در کل کشور نیز بیش از ۵۰۰ هزار قطعه 
زمین روستایی تامین شــده است و به تناوب 
عملیات واگذاری این زمین ها در سرتاسر کشور 
در حال انجام است. در تلاش هستیم تا تمامی 

۵۰۰ هزار قطعه زمین در سراسر کشور به مردم 
تحویل شود.

<آغازاحداثدوشهرجدیدخلیجفارسومکراننو
وزیر راه و شهرســازی گفت: در سفر به استان 
هرمزگان عملیات اجرایی احداث دو شهر جدید 
خلیج فارس و مکران مرکزی به دنبال ایجاد ۲۷ 
نقطه ساحلی و ۲۷ شهر ساحلی در پهنه سواحل 

جنوب آغاز شد.
بذرپاش در پاســخ به این پرسش که با کمک 
صندوق توســعه ملی برای اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن، پیش بینی برای احداث و تکمیل 
واحدهای نهضت ملی تا پایان سال به چه میزان 
خواهد بود؟ گفت: ظرفیت های خوبی در حوزه 
تامین زمین انجام شده است. به عنوان نمونه در 
اســتان هرمزگان بیش از ۳ هزار و ۶۰۰ هکتار 
زمین تامین شــده است و حدود ۶۰ هزار واحد 
مسکونی در استان در حال ساخت است که ۲۰ 
هزار واحد تحویل شــده و ۲۰ هزار واحد نیز در 

مدار ساخت است.
وی افزود: در حوزه مســکن روستایی فقط در 
اســتان هرمزگان برنامه ریزی برای احداث ۱۷ 
هزار و ۸۰۰ واحد بود کــه حدود ۹ هزار واحد 

مسکن روستایی تحویل مردم در استان شد.
بذرپاش تصریح کــرد: بیش از ۲ میلیون و ۴۰ 
هزار واحد نهضت ملی مسکن در سراسر کشور 
در حال ساخت اســت و این عدد مرتب افزوده 
می شود. در تلاش هستیم تا تمامی هدف گذاری 

در دولت در زمینه مسکن به اجرا درآید.
به گفته وی، در حوزه راه های استان هرمزگان 
نیز بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ میلیاردتومان در حوزه 
راهداری بهره برداری شــد و بیــش از ۲ هزار و 
۸۰۰ میلیاردتومان نیز پروژه جدید تعریف شد.

به گزارش ایرنا؛ وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: 
یکی از پروژه های مناســب پروژه راه روستاهای 
متصل به شهرســتان بشــاگرد بود که بیش از 
۸۹ کیلومتــر بود و با توجــه به محرومیت این 

شهرستان این پروژه انجام خواهد شد.

مدیرکل دفتــر صنایع ریلــی و دریایی وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت از برنامه ریزی برای 
صادرات لکوموتیوهــای ایرانی تا ۱۸ ماه آینده 
خبر داد و گفت: صادرات قطعات لکوموتیو هم 

آغاز شده است.
روح الله ارجمندی، مدیرکل دفتر صنایع ریلی 
و دریایــی وزارت صنعت، معــدن و تجارت از 
برنامه ریزی برای صادرات لکوموتیوهای ایرانی تا 
۱۸ ماه آینده خبر داد و گفت: طرحی ارائه شده 
و در صورت تایید وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
پس از واردات لکوموتیو دســت دوم، ۴۰ تا ۵۰ 
درصد نوسازی و بازســازی توسط شرکت های 
داخلی انجام شــود که هم دِمونتــاژ آن و هم 
بازســازی ۵۰ درصدی از بدنه، بوژی، شاسی و 
چرخ اشتغالزایی دارد و صادرات با حداقل ۵۰۰ 
هزار دلار به ازای هر دســتگاه صرفه اقتصادی 

خواهد داشت.
وی افزود: در خصوص سایر محصولات با توجه 
به اشــباع بازار ناشــی از نبود سفارش گذاری، 
به دنبال این هســتیم که با کمک شرکت های 
اســتاندارد بین المللــی، مجــوز صــادرات به 
کشورهای CIS، روسیه و اروپا را دریافت کنیم 
که هم اکنون چندین شــرکت زیر مجموعه به 

این امر اقدام کرده اند.
ارجمندی از صادرات بوژی به اروپا برای نخستین 
بار خبر داد و ادامه داد: بر اساس قرارداد منعقد 
شده تا سال آینده ۱۰۰۰ دستگاه بوژی به اروپا 
صادر خواهد شد که خرید ۲ هزار دستگاه محور 
و ۴ هزار دســتگاه چــرخ را در پی دارد و صرفاً 
صادرات بوژی برای ۳ شــرکت ارزش آفرینی و 

زنجیره تأمین خواهد داشت.
وی با بیان اینکه در صــادرات تولیدات داخلی 
از لحــاظ قیمت، کیفیت و زمــان، توان رقابت 
با رقبای خود را داریــم، گفت: وزارت صنعت، 
معدن و تجارت درصدد آن اســت که با کمک 
بــه استانداردســازی تولیدات داخلــی و اخذ 
استانداردهای بین المللی برای صادرات، چالش 

صادرکنندگان را رفع کند.

<تعمیرلکوموتیوبههمتشرکتهایدانشبنیان
مدیرکل دفتــر صنایع ریلــی و دریایی وزارت 
صمت تصریح کرد: شــرکتی دانــش بنیان با 
شــرکت راه آهن قرارداد ۳ســاله برای تعمیر و 
نگهــداری همه لکوموتیوهــای زیمنس داخل 

کشور منعقد کرده است.
وی ادامه داد: این شرکت با دارا بودن سالن های 
آزمایش مختلف، قابلیــت تعمیر صفر تا ۱۰۰، 
دِمونتــاژ و مونتاژ لکوموتیوهای دســت دوم و 
همچنین بازســازی، نوســازی و صادرات این 
لکوموتیوها را نیز دارد و ۲ واگن ســازی کشور 
با عقد قرارداد در این مســیر همراه این شرکت 

خواهند بود.

<آمادگیوزارتصمت
برایتامینارزتجهیزقطعاتلکوموتیو

مدیرکل دفتر صنایع ریلــی و دریایی وزارت 

صمــت در خصــوص ادعای راه آهــن درباره 
تعمیر نشدن لکوموتیوهای زمین گیر و لازمه 
نوســازی ناوگان با اعلام نیاز ۲ هزار دستگاه 
بــرای دریافــت مجوزهــای واردات، گفــت: 
توانمنــدی گرم کــردن لکوموتیوهای ســرد 
موجود در راه آهن وجود دارد و وزارت صمت 
آمادگی تامین ارز برای تامین و تجهیز قطعات 
را دارد به شرطی که همکاران ریالش را تامین 
کنند؛ مشکلی در زمینه تخصیص ارز در حوزه 

بهره برداری وجود ندارد.
وی در خصوص آمــار و ارقام وارداتی اعلامی 
از سوی راه آهن، گفت: این اعداد دور از ذهن 
است، بر اســاس برنامه ریزی، سالانه باید بین 
۱۴ تــا ۱۵ لکوموتیو به ناوگان ســیر کشــور 
افزوده شود که در ۳۰ ســال گذشته این امر 
محقق نشــده است، این موضوع که به یکباره 
حداکثــر نیاز خود را اعــلام کرده اند، باید در 
پاســخ گفت، نیاز به این تعداد بالا به یکباره 
رخ نمی دهد و ناشــی از یک کوتاهی است که 
هم اکنون مدیران وقت به این نتیجه رسیده اند 

که باید افزوده شود.
ارجمندی اضافه کرد: البته این موضوع را هم 
باید مدنظر قرار داد که به هر مجموعه ای هم 
ســفارش لکوموتیو داده شــود قطعاً به لحظه 

تحویل نمی شود.
وی بــه اعلام نیاز ســالانه راه آهــن به ۱۳۰ 
دســتگاه انواع لکوموتیو اشــاره کرد و گفت: 
ظرفیت ساخت سالانه حداقل ۱۴۰ لکوموتیو 
نو و تحویل به ناوگان ریلی در صورت سفارش 
بــه وزارت صمت و شــرکت های تولیدکننده 

داخلی وجود دارد.
به گزارش مهر؛ مدیــرکل دفتر صنایع ریلی و 
دریایی وزارت صمــت در خصوص ۵۰ درصد 
نوســازی و ۵۰ درصد واگــذاری در تعمیر و 
نوسازی؛ گفت: شــرکت ها می توانند در مقابل 
کاری کــه انجام می دهنــد لکوموتیو دریافت 
کنند؛ به عنوان مثال راه آهن به اذعان خودشان 
بیش از ۴۰۰ لکوموتیو ســرد و زمین گیر دارد، 
برخی از لکوموتیوها قابلیت تعمیر و گرم شدن 
دارند که این امر مستلزم هزینه و سرمایه گذاری 
است در این زمینه نهادهای بالادستی همچون 
وزارت راه و شهرســازی می توانــد تعدادی از 
لکوموتیوهــا را واگذار کنــد و درآمد حاصل 
شده را صرف بازســازی بقیه لکوموتیوها کند 
که با اطلاعی که دارم شرکت ها از این موضوع 

استقبال می کنند.

وزیر راه و شهرسازی:
۲ میلیون و ۴۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن در سراسر کشور 

در حال ساخت است

هدفگذاری صادرات لکوموتیوهای ایرانی تا ۱۸ ماه آینده

اجرای بزرگترین سد و نیروگاه برقابی جهان در تاجیکستان توسط شرکت های ایرانی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران:

هنرمندان سفیران »آب« باشند


